
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

در حالــی که کمتر از یک هفته بــه برپایی آیین اختتامیه 
پانزدهمین جشنواره شعر فجر باقی مانده، مجریان برگزاری این 
رویداد ادبی تأکید کردند کرونا و محدودیت های برآمده از آن نه 
تنها موجب تعطیلی هیچ یک از برنامه های این جشنواره نشد 
بلکــه بهره برداری از فضای مجازی فرصت مغتنمی برای ایجاد 

دیپلماسی فرهنگی ایجاد کرد.
ایــوب دهقانکار، مدیرعامل خانه کتــاب و ادبیات ایران در 
دومین نشست خبری پانزدهمین جشنواره شعر فجر با اشاره به 
فرصت هایی که فضای مجازی در دوران کرونا فراهم کرده است، 
گفت: »کرونا، برنامه های این مجموعه را لغو نکرد اما آنها را تغییر 
شکل داد، فضای مجازی، فرصتی مغتنم است که تا کنون مغفول 
مانده بود، این فضا باعث شد بهره مندی از موقعیت های دیگر را بالا 
ببریم. فرصت ایجاد دیپلماسی فرهنگی را که همیشه مد نظر این 
وزارتخانه بوده است، فضای مجازی فراهم کرد. فرصتی که بدون 
وجود کرونا هم به ســادگی ممکن نبود و ما شاهد رویش هایی 

بودیم که پیش از این امکان آن نبود.«
مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران درباره بخش های جنبی 
جشــنواره شــعر فجر و همچنین کارگاه های ادبی گفت:»در 
دوره هــای قبلی این کارگاه ها در ۳ روز و به طور محدود برگزار 
می شد اما امسال دو ماه این کارگاه ها را برگزار کردیم. شرایطی 
که کار ما را محدود می کرد، گســتردگی دیگری را فراهم کرد، 
به طوری که اگر پیش از این فقط از تهران و شــهرهای اطراف، 
در کارگاه های جشنواره فجر شرکت می کردند، اکنون از خارج 

ازکشور نیز شرکت کننده داشتیم.«
او در بخش دیگری از سخنانش تأکید کرد: حتی بعد از اتمام 
محدودیت های برآمده از بیماری کرونا نباید ظرفیت هایی را که 
در اســتفاده از فضای مجازی ایجاد شده ، نادیده گرفت. مریم 
جلالی، دبیر علمی جشنواره این دوره درباره وضعیت آثار ارسالی 
به دبیرخانه گفت:»در حوزه ادبیات کودک و نوجوان، امیدواریم 

که در سال های آینده وضعیت بهتری را شاهد باشیم. 
در بخش آثار پژوهشی یا درباره شعر نیز، آثار زیادی داشتیم 
اما کیفیت قابل توجهی نداشتند. نقد ادبی نیز از نظر کمیت و 
کیفیت باید بهتر شود. اما نکته قابل توجه در این دوره، حضور 
شــاعران در بخش مقاله های ادبی بوده است که نشان می دهد 
افرادی که خلاقیت شعری دارند، در حوزه نقد هم وارد شده اند.«

 مصطفی راضی جلالی، دبیر اجرایی پانزدهمین جشــنواره 
شــعر فجر زمان و مکان اختتامیه پانزدهمین جشــنواره شعر 
فجر را یکشــنبه ۲۶ بهمن در تالار وحدت اعلام کرد و گفت: 
»این مراسم با حضور سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، محسن جوادی، معاون امور فرهنگی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و نیز ایوب دهقانکار، مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات 
ایران و برخی از برگزیدگان که توانایی حضور در مراسم را داشته 

باشند برگزار می شود.«
به گفته راضی جلالی جشنواره امسال در ۵ بخش اصلی برگزار 
شده است؛ شعر نو، شعر کلاسیک، شعر محاوره، درباره شعر و 
شعر کودک و نوجوان. در بخش شعر ۲۵۰۰ اثر، در بخش درباره 
شــعر ۲۸۶ اثر و در بخش کودک ۱۷۲ اثر به دبیرخانه رسیده 
است. در بخش نقد ادبی نیز بیش از 4۰۰۰ نفر ثبت نام کرده اند.
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امریکا باید همه تحریم ها را در 
عمل لغو کند

رهبر معظم انقلاب شرط بازگشت ایران به تعهدات برجامی را اعلام کردند

فرمانــده معظم کل قوا در دیــدار جمعی از فرماندهان نیــروی هوایی و پدافند 
هوایــی ارتش، بیعت تاریخی همافران با امام خمینــی)ره( در ۱۹ بهمن ۵۷ را یکی 
از شگفتی ســازی های مهم و از عوامل اصلی پیروزی انقلاب و همچنین نشان دهنده 
خطــــــــای محاسبـــــــاتی امریکایی ها برشمردند و گفتند: لازمــــــــه استمرار 
حرکت پرشتاب انقلاب، حضور مردم در صحنه، کار و تلاش بی وقفه، اتحاد کلمه بخصوص 

میان مسئولان، اعتماد به وعده الهی و افزایش مؤلفه های قدرت ملی در عمل است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر رهبر معظم انقلاب، حضرت آیت الله خامنه ای 
همچنین قضایای فضاحت بار اخیر امریکا و سقوط ترامپ را افول آبرو، قدرت و انتظام 
اجتماعی و سیاسی امریکا خواندند و با اشاره به اظهارنظر مقام های اروپایی و امریکایی 
درباره برجام و تحریم ها تأکید کردند: امریکایی ها و اروپایی ها حق هیچ گونه شــرط  
گــذاری ندارند زیرا تعهدات برجامی خود را نقض کردند و آن طرفی که باید شــرط 
بگذارد جمهوری اسلامی است زیرا به تعهدات خود پایبند بود. بنابراین ایران هنگامی 
به تعهدات برجامی خود بازخواهد گشت که امریکا همه تحریم ها را در عمل و نه در 
حرف یا روی کاغذ، لغو کند و این لغو تحریم ها مورد راســتی آزمایی ایران قرار گیرد. 
این، سیاست قطعی و غیرقابل برگشت جمهوری اسلامی و مورد اتفاق همه مسئولان 

است و هیچ کس از آن عدول نخواهد کرد.
فرمانده کل قوا در این دیدار حادثه ۱۹ بهمن ۱۳۵۷ را از ایام الله خواندند و افزودند: 
جدا شدن بخش مهمی از ارتش و پیوستن آنها به امام و مردم شبیه معجزه بود زیرا 
تکیه اصلی رژیم طاغوت به ارتش و ســاواک بود و در نهایت از آنجایی ضربه خوردند 

که هیچ گاه تصور نمی کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای به خطای محاسباتی عجیب دولت دموکرات امریکا در آن 
زمان، در ارزیابی شرایط کشور و مردم نیز اشاره کردند و گفتند: امریکایی ها به ارتش 
شاهنشاهی بسیار امیدوار بودند و بر اساس اخبار قطعی، کودتایی را طراحی کرده بودند 
تا با دستگیری سران و پیشروان انقلاب و با استفاده از خشونت گسترده علیه مردم، 
مانع سقوط رژیم شوند اما یکی از عواملی که نقشه شیطانی آنها را باطل کرد، حرکت 

نیروی هوایی در نوزدهم بهمن بود.
ایشان با تأکید بر اینکه خطای محاسباتی امریکا در قبال ایران ادامه دارد و همچنان 
درک و شناخت صحیحی از ملت ایران ندارند، افزودند: یک نمونه از این خطای محاسباتی 
در فتنه ۸۸ بود که رئیس جمهوری دموکرات امریکا به خیال آنکه کار را تمام خواهد 

کرد، رسماً از فتنه حمایت کرد.
رهبر انقلاب اسلامی تحریم های بی سابقه با هدف از پا درآوردن ایران را نمونه دیگری 

از خطاهای محاسباتی امریکا برشمردند و گفتند: یکی از همان احمق های درجه یک، 
دو ســال پیش گفته بود که عید ژانویه ۲۰۱۹ را در تهران جشن می گیریم. حالا آن 
شخص خودش به زباله دان تاریخ رفته و رئیس او هم با لگد و با افتضاح از کاخ سفید 

اخراج شده است اما جمهوری اسلامی ایران به لطف خداوند سربلند ایستاده است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه در قبال دشمن و معیوب بودن دستگاه 
محاسباتی آن نباید ساده انگاری کرد، خاطرنشان کردند: عوامل دیگری نیز در موفق 
بودن حرکت انقلاب اسلامی مؤثر بوده اند که عبارتند از کار و تلاش، حضور مردم در 

صحنه و ایمان آنان به لزوم این حضور، اعتماد به وعده الهی و طراحی های متقابل.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: با نشستن و تماشا کردن هیچ کاری پیش نمی رود. 
مسئولان با حضور در میدان کار و عمل و با اعتماد به خدا، دائماً مؤلفه های قدرت ملی 

را افزایش دهند و در عمل تولید قدرت کنند.
ایشــان یکی از مظاهر تولید قدرت را تقویت نیروهای مسلح به تناسب اقتضائات 
منطقه ای و بین المللی برشمردند و با تجلیل از رزمایش های اخیر افزودند: انجام چنین 
رزمایش های بزرگ و اعجاب برانگیز، آن هم در شرایط تحریم، در واقع تأمین امنیت 

ملی به دست فرزندان کشور در نیروهای مسلح کشور و بسیار افتخار آمیز است.
حضرت آیت الله خامنه ای لازمه تولید قدرت در نیروهای مسلح را علاوه بر تقویت 
تجهیزات، حفظ و ارتقای روحیه، ایمان و قدرت معنوی نیروها دانستند و گفتند: خطای 
بزرگ برخی کشورهای منطقه این است که امنیت ملی خود را از بیگانگان طلب می کنند 
و با وجود میلیاردها دلار هزینه و تحقیر شدن و توهین شنیدن، در نهایت در بزنگاه ها 
امنیت آنها تأمین نمی شود؛ همانگونه که در قضایای چند سال قبل مصر و تونس یا در 
سرنوشت محمدرضا پهلوی دیدیم.ایشان در ادامه لزوم مراقبت از بروز خطا و اشتباه 
در داخل را نیز گوشزد کردند و افزودند: یکی از اشتباه های بزرگ این است که مرعوب 

قدرت دشمن شویم یا در امور سیاسی و اقتصادی به دشمن امید ببندیم.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه بنای بر مبالغه درخصوص نیرو و توان داخلی 
نیست، خاطرنشان کردند: اما واقعیت های درون را ببینیم و آن را ارتقا دهیم و بدانیم 

که اگر با هرتوانی، مرعوب دشمن شویم از کار خواهیم افتاد.
حضــرت آیــت الله خامنه ای، افــرادی را کــه در خصوص توانایی هــای امریکا و 
برخــی قدرت هــا ارزیابی هــای غیرواقعی دارند، بــه قضایای اخیر امریــکا ارجاع 
دادند و افزودند: حوادث فضاحت بار اخیر امریکا، مســائل کوچکی نیســتند و نباید 
درچارچوب افول یک رئیس جمهوری ناباب ارزیابی شــوند بلکه این قضایا افول آبرو،                                               

قدرت و انتظام اجتماعی امریکا است.

ظرفیت های برآمده از محدودیت های 
کرونایی را فراموش نکنیم

مرگ کریستوفر پلامر که در ۹۱ سالگی وی روی داد، هنرهای 
سینما و تئاتر جهان را از یکی از باکلاس ترین هنرپیشه های ایام 

معاصر و از یک شمایل واقعی بازیگری بی بهره ساخت.
از وسعت استعداد و دیرپایی این بازیگر کانادایی متولد حومه 
شــهر مونترال همین بس که قریب به ۷ دهه به کارهای هنری 
پرداخت و همان قدر در سینما درخشید که در مدیوم تئاتر ثابت قدم 
بود. او تقریباً همه نقش های شکسپیری را تجربه کرد و با عبور 
از مرزهای درخشان ایجاد شده توسط ریچارد برتون و پیتر فینچ 
انگلیسی، در نمایش های اجرا شده در مراکز بزرگ تئاتری بریتانیا 
هم درخشید و سرانجام با حضور در یک فیلم سال ۱۹۵۸ سیدنی 
لومت به نام »Stage Strock« و با بازی در کنار هنری فاندا و سوزان 

استراسبرگ رسماً وارد هنر سینما شد.
خود پلامر همیشــه فیلم موزیکال و بســیار محبوب »آوای 
موسیقی« را )که در ایران با عنوان »اشک ها و لبخندها« به نمایش 
درآمد( رد می کرد و نام های دیگری از سر تمسخر روی این فیلم 
اکران شده در سال ۱۹۶۶ می گذاشت اما واقعیت امر این است که 
پلامر تا ابد با همان کاراکتر ایفا شده در این فیلم که یک کاپیتان 
اتریشی و بسیار ثروتمند و پدر هفت بچه جور واجور به نام فون 

تراپ است، دریادها خواهد ماند.
فــون تراپ مردی بود که در عین رســمی و جدی بودن در 
یک حالت رمانس ملایم نیز غوطه می خورد و پرستار جذابی را 
که جولی اندروز نقش او را بازی می کرد و پرســتاری و مواظبت 
بچه هــای او را بر عهده گرفته بود، در وضعیت تعلیق روحی قرار 
داده بود و حتی پس  از فرار از دست ارتش متجاوز آلمان هرگز به 
این زن و بچه های خودش، حرف روشنی در خصوص احساس های 

قلبی اش بر زبان نمی آورد.

مرگ شمایل بازیگری

برای پاسخ به این پرسش که »ریشه های امید در اقتصاد ایران کجا 
نهفته شــده اســت« باید گفت امید چیزی نیست که بتوان با چشم 
مصلــح آن را دید اما آیتم های وابســته به آن وجــود دارد  که غیر از 
مســائل فرامرزی و اقتصاد سیاسی و بین المللی که وجود دارد، تشدد 
و فــرد محوری و گروه محــوری و درگیری های جناحی جدی آن را 
تشدید می کند. همچنین پافشاری بر نظرات شخصی و نظرات گروهی 
تا جایی پیش می رود که در برخی اوقات منافع گروهی، عمومی، ملی 
و منافــع فعالان اقتصادی کمتر مورد توجه قرار می گیرد که این پیام 
خوبی برای اقتصاد ملی ندارد. همچنین بین قوای مختلف و سخنگوی 
قوای مختلف و روسای قوای مختلف به گونه ای پراکندگی و گفت و 
شنود پشت تریبون وجود دارد که اصولاً هر فعال اقتصادی که دیدگاه 
بلند مدت دارد دچار نگرانی می شود. نکته ای که وجود دارد این است 
که در عرصه تعاملات بین المللی هم به نظر نمی رسد به این راحتی ها 

زمینه هایی برای تغییر و تحولات جدی داشته باشد.
جمهوری اســلامی ایران تلاش می کند که بر اصول خود پافشاری 
کند.  همچنین قدرت های دیگر منطقه ای و بین المللی تلاش دارند که 
بر اصول خود پافشاری کنند. اما آنچه که باقی می ماند توان و پایمردی 
فعالان اقتصادی و کارآفرینان ایرانی است. امید ما به افرادی است که 
دلشان برای مملکتشان می تپد و ایران برایشان ارزشمند است و حاضر 
هستند که بیشتر از این تلاش کنند. در چنین شرایطی باید به روی 
آیتم مردم بیشتر تأکید کرد. خود مردم هم از طریق فعالان اقتصادی 
می توانند تلاش کنند. البته نمی توان در مورد کلیت مردم صحبت کرد 
چون کلیت مردم هم متنوع اســت و هم متکثر. به همین جهت کار 
سختی است اما می توان در این زمینه در حوزه فعالان اقتصادی صحبت 
کرد و می توان گفت فعالان اقتصادی گونه خاصی از مردم هستند که 
اگر تلاش کنند می توان پیام رفتارها را درک کنند و تحرک ایجاد کنند.

همچنین به میدان آوردن فعالان اقتصادی کار سخت و پیچیده و 
نشدنی نیست و به مقداری صداقت و دقت و خردمندی احتیاج دارد 
و فعالان اقتصادی  را که به صورت ریشــه ای نگاهشــان بلند مدت و 

توسعه ای است همراه کنند.
حداقل گروهــی از کارآفرینان را می توان با واقعیت ها نه با کلام و 
نــه با گفت و گو بلکه با عمل همراه کــرد. اگر گروهی از بهترین ها و 
کارآفرینان برتر کشور و فعالان اقتصادی نخبه کشور همراه باشند و به 
این جمع بندی برسند که نقطه امیدی وجود دارد رفتار و حرکت ها و 
تصمیم هــای اقتصادی که اتخاذ می کنند، قطعاً در تصمیم دیگر افراد 
و مردم مؤثر است و می تواند زمینه را برای بهبود مهیا کند. چون فعالان 
اقتصادی و کارآفرینان در تعامل با گروه های مختلف اجتماعی هستند 

و رفتارشان رصد می شود.
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 خبر
 مهلت دریافت وام جدید کرونا تا ۱۵ اسفند تمدید شد

در حالــی که پیش از این مهلت ثبــت نام متقاضیان دریافت وام کرونا 
بــرای برحی از بنگاههای حوزه گردشــگری، فرهنــگ و هنر و ورزش و 
جوانان تا پایان دی و بهمن ماه اعلام شــده بود، ستاد ملی مقابله با کرونا 
مهلت دریافت تســهیلات کرونایی برای هر سه بخش را تا نیمه اسفند ماه 
تمدید کرد. بر اســاس اعلام معاونت اقتصادی ریاســت جمهوری با توجه 
به آنکه هنوز تمام منابع جذب نشــده و از طرفی امکان مراجعه به بانکها 
بــه دلیل تــداوم محدودیتهای ترددی در دی ماه وجود نداشــته، فرصت 
مراجعه صاحبان بنگاهها و کســب و کارهای حوزه گردشگری، فرهنگ و 
هنر و ورزش و جوانان به بانکها برای دریافت تســهیلات کرونایی تا نیمه 

اسفند ماه تمدید شده است.
نهاوندیان به متقاضیان دریافت وام کرونا در هر ســه بخش تاکید کرد 
که حتما برای دریافت وام در مهلت مذکور مراجعه کنند. شرایط و ویژگی 
های اســتفاده از تســهیلات کرونا طبق آیین نامه های مختلف به تصویب 
رسیده و بانک مرکزی نیز بخشنامه های لازم را به بانکها ابلاغ کرده است.

پرداخت تســهیلات جدید کرونا در مرحله دوم با رویکرد بنگاه محوری 
آغاز شــده و بر این اســاس معاون اقتصادی رییــس جمهور اعلام کرده 
که در مرحله دوم، تســهیلات بنگاه محور به حــوزه های صاحب اولویت 

پرداخت شده است.
به گفته وی تســهیلات در حــوزه فرهنگ و هنر با تشــخیص وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی شامل حال ناشران، مراکز نمایشی و سینمایی و 
تولیدکنندگان رســانه ای شده اســت و در بخش گردشگری نیز به جهت 
آنکه این دســته مشاغل هم در عید ســال ۹۹ و هم در عید سال گذشته 
به دلیل وقوع حادثه ســیل در مناطق مختلف کشــور عملا امکان کسب 
درآمد پیدا نکردند با تشخیص وزارت میراث فرهنگی و گردشگری پرداخت 

تسهیلات مذکور صورت گرفته است.
حوزه ورزش و جوانان یکی دیگر از ســه بخش مورد نظر برای دریافت 
تسهیلات جدید کرونا معرفی شده بود که بر این اساس بخشی از تسهیلات 
مذکور به صاحبان بنگاههای این بخش از جمله اماکن ورزشــی، پارکهای 

آبی و باشگاههای سوارکاری پرداخت شده است.
در ادامه حمایت دولت از صاحبان مشــاغل و کســب وکارهای شدیدا 
آسیب دیده از کرونا، ســتاد مقابله با کرونا پرداخت تسهیلات حمایتی به 
شــاغلین و کســب و کارهای حوزه گردشگری، ورزشــی و فرهنگ و هنر 
را تصویــب کرد. در فاز نخســت پرداخت تســهیلات حمایتی کرونا افراد 
متقاضــی برای دریافت وام ثبت نام کردنــد و نزدیک به ۱4 هزار میلیارد 
تومان تســهیلات به کســب و کارهای آســیب دیده از کرونا در کشور در 
۱4 رســته و بیش از ۸۵۰ زیررســته پرداخت شد.در مرحله دوم پرداخت 
وام کرونا، ســه حوزه گردشــگری و صنایع دستی، فرهنگ و هنر و ورزش 
و جوانان مــورد توجه قرار گرفت و رقمی در حدود ۸۰۰۰ میلیارد تومان 
تســهیلات به این بخشها پرداخت خواهد شد که طبق مصوبات ستاد ملی 
کرونــا ۲۰۰۰ میلیارد تومان به بخش گردشــگری، ۱۷۰۰ میلیارد تومان 
به بخش فرهنــگ و هنر و ۸۰۰ میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص 
پیدا کرده اســت.پرداخت تســهیلات حمایتی کرونا با نرخ ۱۲درصد بوده 
و متقاضیــان برای بهره مندی از این تســهیلات ابتــدا باید از طریق ثبت 
نام در ســامانه کارای وزارت کار مراحــل ثبت نام خود را دنبال و پس از 
تایید ســامانه و معرفی به بانک، تســهیلات درخواستی را از طریق شعب 
بانک دریافت کنند.پیش از این موعد مراجعه بنگاههای مشــمول دریافت 
تسهیلات کرونایی تا پایان دی و بهمن اعلام شده بود که ستادملی مقابله 
با کرونا با تمدید فرصت ثبت نام متقاضیان تا نیمه اسفند ماه موافقت کرد.

معــاون اول رییس جمهــور با تأکید بر 
اینکه ایران، جمهوری اسلامی، منافع ملی و 
مصلحت ملی مهم ترین اصول پیش روی ملت 
ایران هستند، گفت: هرگاه احساس کردیم 
که ایران در خطر است باید صرف نظر از هر 
موقعیت و جایگاه یا حزب و جریانی، تلاش 
کنیم و نگذاریم ایران، جمهوری اســلامی، 
منافع ملی و مصلحت ملی دچار آسیب شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
دکتر اسحاق جهانگیری در نشست با نخبگان 
استان کرمانشــاه با بیان اینکه در مقطعی 
خیلی از دوســتان به من می گفتند که الان 
زمان کناره گیری از دولت است، گفت: خالی 
کردن صحنه هنر نیســت. اگر محبوبیتم به 
صفر هم برســد حتما پای کشور می ایستم. 
انســان باید در سختی ها خود را نشان دهد 
و اگــر بتواند گره  کوچکــی از زندگی مردم 
باز کند، باید پای نظام و کشــور بایســتد و 

خدمت کند.
معــاون اول رییس جمهور با تبریک ایام 
مبارک دهه فجر انقلاب اسلامی با بیان اینکه 
در مسیر تحقق آرمان های انقلاب اسلامی 
افراد بسیاری شهید، شکنجه و زندان شدند، 
اظهار امیدواری کرد؛ همه دوستداران انقلاب 
بتوانند در این مســیر مقــدس و تحقق آن 

آرمانها بیش از پیش تلاش کنند.
معــاون اول رییس جمهور با بیان اینکه 
امروز نیز یکی از خواسته های اصلی و آرمان 
های مردم ایران، اســتقلال اســت، افزود: 
استقلال یکی از مطالبات بزرگ مردم ایران 
بوده است و از زمان مشروطیت تاکنون مردم 
به دنبال اســتقلال بودند و انقلاب اسلامی 

توانست این خواسته آنها را عملیاتی کند.
دکتر جهانگیری با اشــاره به اینکه یکی 
دیگر از مطالبات مــردم آزادی بود و امروز 
نیز آزادی از مهمترین آرمان های آنها است، 
گفت: آزادی با هیچ چیز قابل معاوضه نیست 
و در سخنان امام راحل و مقام معظم رهبری 
نیز آزادی به عنوان یکی از مهمترین آرمان 
ها مطرح بوده و بســیاری از شهدای قبل از 

انقلاب نیز فریادشان برای آزادی بلند بود.
معاون اول رییس جمهور افزود: »جمهوری 
اسلامی« نیز از دیگر آرمان های مردم ایران 
بوده است که آن را مطالبه کرده اند. مردم می 
خواستند در اداره کشور نقش داشته باشند و 
حرف آخر را در حکومت بزنند. البته ممکن 
است امروز اشــکالاتی در این زمینه وجود 
داشته باشد اما همواره مردم ایران به دنبال 
جمهوری اسلامی بوده اند و این شعار جزو 

آرمان های مردم قرار داشته است.
دکتر جهانگیری با اشاره به سخنرانی امام 
خمینی)ره( در روز ۱۲ بهمن و هنگام ورود 
به کشور، گفت: پس از آن استقبال باشکوه، 
ایشان تأکید کردند که من به پشتوانه ملت 
دولت تعیین می کنم یعنی چون مردم مرا 
قبــول دارند و به من اعتماد کــرده اند در 
کشــور دولت تعیین می کنــم. معاون اول 
رییس جمهور همچنین با اشــاره به سخن 
امام خمینی)ره( در خصوص انتخابات تصریح 
کرد: امام فرمودند »میزان رأی ملت است« و 
این امر اهمیت و تاکید امام نسبت به نقش 

مردم در اداره امور کشور را نشان می دهد.
دکتر جهانگیری با بیان اینکه اسلامیت 
نیز یکی از موضوعات پراهمیت و از مطالبات 
مردم در انقلاب اسلامی بود، گفت:  در مقطعی 
که فکر می کردند دین افیون توده هاست، 
مردم ایران به دنبال آن بودند که احکام الهی 

در حکومت نقش داشته باشد.
معاون اول رییس جمهور در ادامه با تأکید 
بر اینکه باید باور داشته باشیم که ایران اصل 
است و هر چیز دیگر ذیل آن تعریف می شود، 
اظهار داشت: جمهوری اسلامی، منافع ملی و 
مصلحت ملی اصل هستند و سایر موضوعات 

نظیر جریانات اصولگرا، اصلاح طلب و سایر 
جریــان ها ذیل این اصــول قرار می گیرند 
و اگر اصول را فراموش کنیم، ممکن اســت 
منافع خود را در رویدادهای مختلف در نظر 
بگیریم و تصور کنیم که موقعیت خود را از 
دست داده ایم و احساس شکست کنیم. اگر 
احساس کنیم ایران در خطر است باید از هر 
حزب و جریانی که هستیم، اجازه ندهیم ایران 

دچار آسیب شود.
دکتــر جهانگیری در ادامه با اشــاره به 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۳۹۲، گفت: 
در شــرایطی که ایران در تهدید بود، پس از 
آنکه آیت الله هاشمی رفسنجانی از انتخابات 
کنار رفت، ممکن بود مــا به عنوان جریان 
اصلاح طلب کاندیدای دیگری داشتیم؛ این 
باور بود که برای عبور دادن کشور از بحران 
باید از بخشی از خواسته های خود صرف نظر 
کرده و به سمتی برویم که شاید بتوانیم اجماع 
بهتری برای رفع قطعنامه های شورای امنیت 

سازمان ملل فراهم کنیم.
وی با اشاره به اینکه امروز که از آن دوره 
عبور کرده ایم ممکن اســت درک درستی 
از شــرایط آن زمان نداشته باشیم، تصریح 
کــرد: قطعنامه های شــورای امنیت علیه 
ایران ذیل فصل هفتم منشــور سازمان ملل 
متحد وضع شــده بود و اگر این قطعنامه ها 
که ایران را مخل امنیت جهانی معرفی کرده 
بود در اختیار آدم دیوانه ای مثل ترامپ قرار 
می گرفت، آیا تصور مــی کنید که فقط به 
شهید کردن سردار سلیمانی اکتفا میکرد؟ 
پس ما باید اجماع می کردیم تا بتوانیم ایران 

را از ذیل این قطعنامه ها خارج کنیم.
دکتر جهانگیری با اشــاره به سرنوشت 
برخی از کشورها که ذیل فصل هفتم منشور 
ســازمان ملل قرار گرفته اند، تصریح کرد: 
نمونه این کشــورها عراق و لیبی هســتند 
که اجماعی جهانی علیه آنها شــکل گرفت 
و به عنوان کشــورهایی کــه مخل نظم و 
امنیت جهانی هستند معرفی شدند. معاون 
اول رییــس جمهور ادامه داد: پس از خروج 
ایران از ذیل فصل هفتم منشــور ســازمان 
ملل، کشور در همه زمینه ها موفقیت هایی 
داشت که نباید آن را دست کم بگیریم. این 
دســتاوردها متعلق به جریان اصلاح طلب، 
اصولگرا یا جریان دیگری نبود بلکه دستاورد 
نظام جمهوری اسلامی است. وی با یادآوری 
موفقیت ایران در مذاکرات هسته ای با شش 
کشور قدرتمند و بزرگ دنیا، خاطرنشان کرد: 
جمهوری اسلامی ایران موفق شد پای میز 
مذاکرات به نحوی به توافق برسد که رییس 
جمهور بعدی آمریکا بگوید بزرگترین کلاه 
در این مذاکرات بر سر آمریکا گذاشته شده 
است. اگرچه عده ای در داخل کشور فکر می  
کردند در این مذاکرات کلاه بر ســر ما رفته 
است ولی رییس جمهور بعدی آمریکا معتقد 
بود طرف مقابل آنقدر قوی بوده که توانسته 

در مذاکرات، شرایط را به نفع خود تغییر دهد.
معاون اول رییس جمهور خاطرنشان کرد: 
با شکل گیری برجام اقتصاد کشور به حرکت 
درآمد به نحوی که در ســال ۱۳۹۵ رشــد 
اقتصادی کشور به مثبت ۱۲.۵ درصد رسید، 
تورم تک رقمی شد و منابع ارزی کشور در 
اختیارمان قرار گرفت، با دنیا تعاملی سازنده 
پیدا کردیم و شرکت های خارجی یکی پس 
از دیگری برای همکاری و سرمایه گذاری با 

ایران از هم سبقت می گرفتند.
وی تصریح کرد: بخاطر همین دستاوردها 
بود که مردم در انتخابات ریاست جمهوری 
ســال ۱۳۹۶ که از جدی ترین رقابت های 
انتخاباتــی بود، مهر تاییــد ۲4 میلیونی بر 

عملکرد دولت تدبیر و امید زدند.
دکتر جهانگیــری با بیــان اینکه البته 
تردیــدی نیســت که ممکن اســت دولت 
اشتباهاتی هم داشته است، گفت: حرفهای 
ناگفته زیادی دارم که اگر زمانی لازم شــود 
بازگو خواهم کرد. دولت از همان سال ۱۳۹۶ 
با مشکلات جدی مواجه شد و خیلی از این 
مشکلات دروغ، ساختگی و ظالمانه بود که 
باید در زمــان لازم در خصوص آن صحبت 
شــود. معاون اول رییس جمهور اضافه کرد: 
الان نمی خواهم درباره ظلم هایی که صورت 
گرفت تا دولت نتواند کار خود را انجام دهد، 
صحبت کنم. هنوز چند ماه از انتخابات سال 
۱۳۹۶ نگذشته بود که عده ای راه افتادند و 
گفتند که این دولت باید برکنار شود و رییس 
جمهور باید استعفا دهد.وی با یادآوری روی 
کار آمــدن ترامپ در همان مقطع افزود: در 
اردیبهشت سال ۱۳۹۷ ترامپ اعلام  کرد که 
جنگی اقتصادی علیه ایران آغاز کرده و ملت 
ایران جشــن پیروزی انقلاب اسلامی را در 
۲۲ بهمن سال ۱۳۹۷ نمی تواند برگزار کند.

دکتر جهانگیری تصریح کرد: بدلیل برخی 
ملاحظات، ابعاد جنــگ اقتصادی آمریکا را 
بــرای جامعه بازگو نکــرده ایم چون طرف 
مقابل آمریکا بوده و باید با سیلی صورت خود 
را ســرخ نگه می داشتیم و اعلام می کردیم 
با وجود محدودیت ها قادریم نفت بفروشیم 
و درآمد ارزی کســب کنیم و نیازهای مردم 
را برطرف کنیم و تلاشمان این بود که اجازه 
ندهیم زندگی مردم از هم بپاشــد.وی ادامه 
داد: اگر زمانی از این شرایط خارج شویم که 
امکان سوءاستفاده برای آمریکا مهیا نباشد و 
بتوانیم این حقایق را برای مردم بازگو کنیم 
آن وقت مشــخص می شود که چه اقداماتی 
انجام شــده است.معاون اول رییس جمهور 
خاطرنشان کرد: چون بدلیل برخی ملاحظات، 
واقعیت ها به جامعه توضیح داده نشده است، 
عده ای در داخل از تمام ابزارها استفاده کردند 
که مردم را مأیوس و ناامید کنند. شبکه های 
خارجی و دشــمنان به نوعی و در داخل نیز 
عده ای که زدن دولت برایشان از همه چیز 

مهم تر بود به نوعی دیگر.

دکتــر جهانگیری اظهار داشــت: امروز 
اروپایی ها و آمریکایی هــا، هم گروه آقای 
بایدن و هم بخشــی از گــروه آقای ترامپ 
نظیر جان بولتن که همچنان دشمن ترین 
فرد نسبت به ایران است و جلسه ای نیست 
که منافقین برگزار کنند و او سخنرانی اصلی 
جلسه نباشد، اما همه اینها اذعان دارند که 
سیاست فشــار حداکثری آمریکا علیه ملت 
ایران شکســت خورده است و مردم ایران با 
مقاومت خود توانستند این فشار را بشکنند.

معــاون اول رییس جمهور با اشــاره به 
اینکــه مطالبه مردم در مقطع فعلی عبور از 
دو مشکل ناحق و ناخواسته تحریم و کرونا 
است، گفت: من روزنه های امید را می بینم 
و معتقدم باید تلاش کرد تحریم ها را بیش 

از پیش بی اثر کرد.
وی افزود: باید روی مسائل اصلی کشور 
اجماع داشته باشیم و سرافرازانه اعلام کنیم 
که توانسته ایم در این جنگ اقتصادی تاب 
آوری کنیم و در مقابل دشمن بایستیم. البته 
ملت ایران با بزرگواری تحمل کرد و اگر ذره 
ای در فشارهای اقتصادی بی تابی کرده بود 
و اعتراض می کردند، خواسته طراحان جنگ 
اقتصادی محقق می شــد.دکتر جهانگیری 
ادامه داد: اگر می خواهیم اقتصاد کشــور با 
تکیه بر ظرفیت های داخلی ســاخته شود 
حتما باید تحریم ها لغو شود، نمی توان در 
تحریم باقی ماند، ما نیاز به داد و ستد خارجی 
داریم و حتی باید فناوری های روز را از دنیا 
بگیریم، فناوری که باعث می شــود به طور 
مثال چاه های نفــت را بتوانیم احیا کنیم.

معاون اول رییس جمهور در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به اینکه کرمانشاه خاستگاه 
کهن ترین حوزه تمدنی ایران است، گفت: این 
استان نقش مهمی در دیروز، امروز و فردای 
ایران داشته و خواهد داشت، کرمانشاه وارث 
متنوع ترین حوزه هــای معرفتی، قومی و 
فرهنگی است. فرهنگ همزیستی مسالمت 
آمیز در این اســتان بیش از هر کجای دیگر 
در ایران مشــاهده می شود. نه تنها از نظر 
مذهبــی اهل تســنن در کنار شــیعیان و 
درکنار اهــل حق و گروه های دیگر زندگی 
می کننــد بلکه قومیت های مختلف ایرانی 
در این اســتان رنگین کمانی از ایران بوجود 
آورده اند و طبیعت زیبا و تنوع زیستی آن بی 
نظیر است.وی با اشاره به وعده وزیر نفت در 
خصوص استخراج گاز در منطقه گیلانغرب و 
برنامه ریزی برای احداث پتروشیمی در استان 
کرمانشاه گفت: کرمانشاه استعدادها و ظرفیت 
های فراوانی دارد، من از اســاتید دانشگاه و 
صاحبنظران استان می خواهم درباره مسائل 
اصلی استان مطالعه و تحقیق کنند تا بدانیم 
که چرا با این همه ویژگی کرمانشاه در حوزه 
بیکاری رتبه های بالای کشور را دارد. نباید 
بگذاریم این موضوع موجب آزار جوانان شود.

دکتر جهانگیری گفت: استان کرمانشاه 

بیش از ۳۰۰ کیلومتر مرز مشترک با عراق 
دارد که امتیاز بزرگی اســت، عراق با سایر 
همسایگان ما تفاوت دارد. کشوری ثروتمند 
که بهترین مراودات سیاسی و فرهنگی میان 

دو دولت و دو ملت برقرار است.
معاون اول رییس جمهور گفت: دولت برای 
توسعه استان هر چه در توان داشته باشد به 
کار خواهد گرفت زیرا مردم کرمانشــاه دین 
بزرگی بر گردن کشــور دارنــد. بیش از ده 
هزار شــهید در دفاع مقدس تقدیم کشور 
کرده اســت، حتما باید ریشه یابی کرد که 
چرا بخش خصوصی در اســتان کرمانشــاه 
کمتر سرمایه گذاری می کند و چرا سرمایه 
گذاری در این استان موجب سودآوری برای 

این بخش نمی شود.
وی خطاب به حاضران در جلسه تصریح 
کرد: نگذارید کلمه ناامیدی و یاس در جامعه 
شما ســایه بیافکند. ما آرام آرام می توانیم 
با عبور از شــرایط تحریم در برابر مشکلات 
قد علم کنیم. دشــمنان می خواهند فضای 
یاس را در جامعه مــا پمپاژ کنند. کارهای 
کوچکی در این کشور انجام نشده است، مگر 
بازسازی حجم تخریب های زلزله کرمانشاه 
کار کوچکی بود، با همت و ایستادگی ملت، 
نخبگان و دولت، شــهرهای زلزله زده از زیر 
آوار ســر بیرون آوردند. همه ما هجوم مردم 
برای کمک به آسیب دیدگان زلزله را فراموش 
نخواهیم کرد. ۱۳4 هزار واحد مسکونی که 
تعمیری بــود تکمیل و یا تخریبی بود از نو 

ساخته شد.
دکتر جهانگیری افزود: در مسائل کلان 
کشــور فشاری ایجاد کردند تا ما را بشکنند 
اما نتوانستند زیرا ما ناامید نشدیم و توانستیم 
دوباره آسیب ها را برطرف کنیم و راه بیفتیم. 
آینده کشور برای نسل جوان است به همین 
دلیل آنها تلاش می کنند جوانان ناامید شوند.

معاون اول رییس جمهور گفت: همه ما 
ایرانی هستیم و ایران متعلق به همه ایرانیان 
است، همه در برابر قانون مشابه هستند البته 
معنای این جمله این نیست که جایی خلاف 
نمی شود و یا عده ای از آن عدول نمی کنند 
اما باید دید که این اصول در قانون اساســی 
جمهوری اسلامی و رفتار و منش رهبر معظم 
انقلاب و حرکت دولت خود را نشان می دهد.

وی در پاسخ به ســوال یکی از حاضران 
مبنی بر آسیب دیدن سرمایه اجتماعی در 
این دولت گفت: بخشــی از این آسیب وارد 
شده به خاطر شرایط کشور بود، قبول دارم 
که دولت در ارتباط با نخبگان نقص داشته 
اما باید برای بازســازی ســرمایه اجتماعی 
همه تلاش کنیــم در این خصوص بیش از 
همه نخبگان در احیــای این موضوع مهم 
تاثیرگذار هستند.دکتر جهانگیری در پایان 
ســخنان خود در خصــوص مباحث مطرح 
شــده پیرامون حضور زنان در جامعه گفت: 
ما در دولت تــلاش کردیم جایگاه و حقوق 
زنان را افزایش بدهیــم البته هنوز با نقطه 
مطلوب فاصله داریم. در این دولت زن سفیر 
اهل سنت انتخاب شد و با ایستادگی دولت 
قانون اختصاص ۳۰ درصد از مدیریت کشور 
به زنان تصویب شــد که تا امروز ۲۶ درصد 
از این مدیریت به زنان کشــور رسیده است. 
همه مردم باید باور کنند زنان قادر هستند 
مدیریت کلان کشــور را به عهده بگیرند و 
خوب عمل کنند، آنها حتی در دستگاه های 
فنی نظیر مدیریت صنایع پتروشــیمی و یا 
هواپیمایی کشــور نیز عملکرد درخشانی از 
خود نشان دادند.گفتنی است در ابتدای این 
جلسه تعدادی از نخبگان، فعالان اقتصادی و 
سیاسی و نمایندگان مذاهب مختلف استان 
در ســخنانی جداگانه به بیان دیدگاه ها و 
نظرات خود پیرامون مســائل کلان کشور و 

استان پرداختند.

ایران، جمهوری اسلامی و منافع ملی مهم ترین اصول پیش روی ملت 

گامی بلند در جهت نظام تأمین اجتماعی فراگیر 
تـوســـعه متوازن وعدالت بنیان و توجه ویژه به مســائل رفاهی و خدمات 
اجتماعی اقشــار مختلف مردم بویژه اقشار آسیب پذیر و در معرض آسیب، از 
وعده های مهم دکتر حسن روحانی، رئیس محترم جمهوری در دوران انتخابات 
ریاســت جمهوری بود که در هر دو دوره یازدهم و دوازدهم، گام های مهمی 

در این زمینه برداشته شد.
در دولت یازدهم با اجرای طرح تحول نظام سلامت، ضمن بهبود قابل توجه 
دسترســی عادلانه مردم به خدمات درمانی بویژه در مناطق کمتر برخوردار، 
سهم مشارکت مالی مردم در هزینه های درمان که پیش از این دولت تا بیش 
از ۵۰ درصد رســیده بود، کاهش چشــمگیری یافت. علاوه بر این در دولت 
یازدهم فراگیری بیمــه پایه درمان به عنوان یکی از اولویت های اصلی دولت 
مــورد توجــه قرار گرفت و این امکان برای آحاد مردم فراهم شــد که تحت 
پوشش بیمه درمان پایه قرار گیرند و با اجرای آزمون وسع و مشارکت مالی 
دولت در پرداخت حق بیمه اقشــاری که قادر به تأمین و پرداخت حق بیمه 
درمان پایه نبودند، ضریب پوشــش بیمه پایه درمان در کل کشور تا بیش از 
۹۰ درصــد افزایش یافت. در دولت دوازدهم نیز دولت و وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در اســتمرار طرح های معطوف به هدف ارتقای رفاه اجتماعی، 
توسعه پوشش بیمه اجتماعی و بازنشستگی را هدفگذاری کرده اند که گام های 
مؤثری در این زمینه در قالب فراهم شدن امکان پوشش بیمه ای شاغلان برخی 
مشاغل نوپدید مانند استارتاپ ها و فری لنسرها توسط سازمان تأمین اجتماعی، 
توسعه خدمات غیرحضوری بیمه اجتماعی، اجرای طرح های متناسب سازی 
مســتمری ها در صندوق های بازنشستگی و... تاکنون برداشته شده است. در 
پی تأکید رهبر معظم انقلاب در دیدار چهارم آذر ۱۳۹۹ اعضای شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی که با اشاره به تحت فشار بودن اقتصاد خانواده ها به علت 
رکود تورمی چند ســال اخیر و به وجود آمدن دشواری های جدی معیشتی 
بــرای گروه های زیادی از مردم، »ایجاد نظــام متمرکز تأمین اجتماعی برای 
آحاد مردم« را از جمله پیشــنهادهای کارشناســان برای کاهش مشــکلات 
مردم برشمردند، همان طور که همان زمان در نامه ای به رهبر معظم انقلاب 
قــول دادیم، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بلافاصله ضمن بهره گیری از 
کارشناسان و دستگاه های اجرایی مرتبط و با استفاده از ظرفیت قانون ارزشمند 
ساختار نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی، بررسی های کارشناسی مربوط به 
تدوین لایحه »نظام متمرکز تأمین اجتماعی« را آغاز کرد. خرسندم که به اطلاع 
برسانم با ارائه گزارشی از تلاش ها و اقدامات این وزارتخانه برای تدوین لایحه 
»نظام متمرکز تأمین اجتماعی« در جلسه اخیر ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
و حســب تأکید ریاست محترم جمهوری، مقرر شد که برای توسعه پوشش 
بیمه اجتماعی و بازنشســتگی، علاوه بر فراهم شدن امکان پوشش بیمه پایه 
بازنشستگی برای تمام اقشاری که امکان مشارکت و پرداخت حق بیمه دارند 
و مشــارکت دولت در تأمین و پرداخت حق بیمه اقشاری که قادر به تأمین 
تمام یا بخشــی از حق بیمه نیســتند، تمام موانع و قیود مربوط به اشتغال و 
کسب و کار در حوزه بیمه بازنشستگی مانند الزام به داشتن کارفرما، الزام به 
داشــتن جواز کسب و... حذف و لایحه »نظام متمرکز تأمین اجتماعی« برای 

سیر مراحل تصویب، در اسرع وقت به هیأت دولت ارائه شود.
ما در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درآســتانه چهل و ســومین بهار 
آزادی، با در اختیار داشــتن زیرساخت های لازم ازجمله پایگاه اطلاعات رفاه 
ایرانیان، پنجره واحد خدمات و ابزار کارآمدی چون آزمون وسع و... آمادگی 
داریم که براساس اطلاعات ثبتی، بسترهای لازم برای فراگیری پوشش بیمه 
بازنشســتگی در کل کشور و پوشــش بالغ بر ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار خانوار/ 
فرد فاقد هرگونه پوشــش بیمه اجتماعی را فراهم آوریم و از این طریق گام 
بلندی در تحقق آرمان عدالت اجتماعی به عنوان یکی از مهم ترین آرمان های 

انقلاب شکوهمند اسلامی برداریم.

افتتاح پروژه های راه آهن در دهه فجر با حضور وزیر راه و شهرسازی

افزایش ظرفیت تولید فولاد خام از ۷۰۰ هزار به بیش از ۳۸ میلیون تنُ

مراســم افتتاح ۱۰۵ پروژه  راه آهن به مناسبت دهه فجر به ارزش ۱44۵ 
میلیارد تومان با حضور وزیر راه و شهرسازی برگزار و طی آن، از مرکز داده جدید 
ساختمان شهدای راه آهن نیز رونمایی به عمل آمد.محمد اسلامی، وزیر راه و 
شهرسازی به همراه سعید رسولی، مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران، به مناسبت دهه فجر، ۱۰۵پروژه راه آهن به ارزش ۱44۵ میلیارد تومان 
را افتتاح کردند.در این مراسم که معاونان و مدیران وزارت راه و شهرسازی نیز 
حضور داشتند، از طریق اینترنت و به شکل ویدئو کنفرانس با شرکت واگن پارس، 

شرکت فولاد درخشان، اداره کل خط )ماشین آلات مکانیزه(، اداره کل راه آهن 
تهران )لشکری(، اداره کل راه آهن یزد راه اندازی سیستم AIC در محور بادرود 
- میبد و اداره کل راه آهن لرستان )علائمی نمودن ایستگاه راه و شهرسازی( 
ارتباط زنده برقرار شــد و طی آن به دستور وزیر راه و شهرسازی، پروژه های 
ریلی افتتاح و به بهره برداری رسیدند.همچنین در این مراسم از مرکز داده جدید 
 ساختمان شهدای راه آهن بازدید به عمل آمد و از سوی وزیر راه و شهرسازی 

این مرکز افتتاح شد.

معاون طرح و برنامه وزارت صمت بیان کرد: ظرفیت ایجاد شده فولاد خام از 
۷۰۰ هزار تنُ، در سال ۵۷ به ۳۸.۲ میلیون تنُ در سال ۹۹ افزایش پیدا کرده 
است و ظرفیت ایجاد شده برای محصولات فولادی در این مدت رشد بیش از 
۵۶ برابری را تجربه کرده است.سعید زرندی ، با اشاره به جهانی شدن اقتصاد 
و گســترش پیوند های اقتصادی بین کشورها، گفت: در دنیای امروز، آمار ها و 
شاخص های مقایسه ای بین کشوری اهمیت زیادی پیدا کرده است و خوشبختانه 
طبق این آمارها، رتبه ایران در حوزه های مختلف در جایگاه قابل قبول و رشد 
خوبی داشته است؛ به عنوان مثال در حوزه نوآوری جهانی رتبه ایران در سال 
۲۰۱4، در بین ۱4۳ کشــور ۱۲۰ بود که این شاخص در سال ۲۰۲۰ به رتبه 

۶۷ در بین ۱۳۱ کشور ارتقاء پیدا کرده است.
وی در ادامه با تاکید بر این که در حوزه تولید محصولاتی مانند آهن اسفنجی، 
باریت، سنگ آهن، فولاد خام و سیمان، ایران جزء ۱۰ کشور برتر جهان است، 
افزود: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون پروانه های بهره برداری صنعتی از 
۱۳۷ فقره به بیش از پنج هزار و ۷۸۰ فقره افزایش پیدا کرده است که نشان دهده 

رشد چشمگیری در این بخش است.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت معدن و تجارت تصریح کرد: ظرفیت ایجاد 
شده فولاد خام از ۷۰۰ هزار تنُ، در سال ۵۷ به ۳۸.۲ میلیون تنُ در سال ۹۹ 
افزایش پیدا کرده است و ظرفیت ایجاد شده برای محصولات فولادی در این 

مدت رشد بیش از ۵۶ برابری را تجربه کرده است و طبق آمار و گزارشات منتشر 
شده، ظرفیت ایجاد شده برای محصولات پتروشیمی از ۳ میلیون تنُ در سال 

۵۷ به ۷۷.۵ میلیون تنُ در سال ۹۹، ارتقاء پیدا کرده است.
زرندی در ادامه ضمن تاکید بر افزایش تولید محصولات مختلف و ارتقاء و 
بهبود کیفیت تولیدات داخلی در سال های پس از انقلاب به رشد تولید محصولات 
منتخب صنعتی و معدنی در عمر 4۲ ساله انقلاب اشاره کرد و افزود: تولید فولاد 
خام از ۳۶۸ هزار تنُ در سال ۵۷، به ۲۱ میلیون و ۷۳4 هزار تنُ افزایش پیدا 
کرده است و محصولات فولادی نیز در این 4۲ سال از ۶۷۰.4 هزار تنُ به بیش 
از ۱۹ میلیون تنُ ارتقا پیدا کرده است؛ و این روند افزایشی را در تولید بسیاری 
از محصولات منتخب صنعتی و معدنی می توان دید.معاون طرح و برنامه وزارت 
صنعت معدن و تجارت در ادامه گفت وگو به اهمیت حوزه صادرات اشاره کرد و 
ضمن تاکید بر نقش آن به عنوان یکی از شاخص های رشد اقتصادی کشورها، 
تصریح کرد: تاکید و برنامه ریزی برای رسیدن به استقلال اقتصادی به معنای 
انزوای تجاری نیســت بلکه به معنی رشد تولید و در مرحله بعد حضور فعال 
در حوزه تجارت بین المللی و بهره گیری از فرصت ها و ظرفیت های موجود در 
بازار های جهانی است و انقلاب اسلامی در این مسیر، موفقیت ها و نتایج مثبتی 
را به دســتآورده است به عنوان مثال در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی ارزش 
صادرات غیرنفتی کشور تنها در حدود ۵4۰ میلیون دلار برآورد شده است، ولی 

علی رغم همه محدودیت ها و مشکلاتی که در حوزه تجارت بین المللی داشتیم، 
رقم آن در سال جاری به ۲۵.۱ میلیارد دلار افزایش پیدا کرده است.زرندی بر 
توجه به تولید و حوزه صنعت تاکید و آن را یکی از سیاست های همیشگی و 
مهم کشــور توصیف کرد و افزود: حوزه تولید یکی از اولویت های اصلی وزارت 
صمت در دولت های مختلف بوده اســت؛ که البته لازمه رشد در بخش تولید، 
توسعه و ارتقاء زیرساخت های مربوطه است.وی توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی 
را یکی از گام های موثر در توسعه زیرساخت های تولید عنوان کرد و گفت: در 
ابتدای انقلاب اســلامی تنها سه شهرک و ناحیه صنعتی وجود داشت، اما در 
حال حاضر این تعداد به ۸۲۳ شهرک ارتقا یافته است که نشان دهنده ایجاد 
بستر مناسب برای توسعه تولید است.معاون طرح و برنامه ریزی وزارت صمت 
در پایان با یادآوری تلاش وزارت صنعت در انجام ماموریت خود برای رشــد و 
ارتقاء در حوزه های مختلف صنعتی، معدنی و تجاری گفت: کشور ما از منابع و 
ظرفیت های خوبی در این زمینه برخوردار است و ما و همکاران مان در وزارت 
صمت تلاش می کنیم تا با شناسایی این ظرفیت ها و در نظر گرفتن نیاز های 
کشور و نیز ظرفیت و نیاز بازار های جهانی، بیشترین بهره وری و استفاده را از 
این منابع داشته باشیم و با کمک این ظرفیت ها علاوه بر رشد و ارتقاء شرایط 
اقتصادی در جامعه، در پیشبرد اهداف و سیاست های کلان کشور گام های موثر، 

پایدار و رو به جلو برداریم.
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دویست و دومین جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت، روز یکشنبه به بررسی نحوه 
اقدام دولت در رابطه با لایحه بودجه ۱4۰۰ 
که از سوی مجلس شورای اسلامی به دولت 

عودت داده شده است، اختصاص یافت.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت 
رئیس جمهور در این جلســه با اشــاره به 
ارجاع موضــوع از مجلس، گفت: از آنجا که 
دولــت همواره در تلاش برای تعامل و گفت 
و گو با ســایر قوا برای انجام امور کشور بوده 
است و در عین حال با توجه به شرایط خاص 
کشور درآستانه بهره گیری از ثمرات مقاومت 
حداکثری ملت در جنگ تحمیلی اقتصادی 
، نمــی توان زمان و امور را صرف اختلاف و 

چالش ها کرد.
حجت الاســلام والمسلمین دکتر حسن 
روحانی، با بیان اینکه برخی اقداماتی که در 
بررسی و رد لایحه بودجه و ارجاع آن به دولت 
خلاف قاعده مرسوم و آیین نامه بوده است، 
گفت: در اولین فرصت مصوبه جدید دولت 
درخصوص لایحــه بودجه ۱4۰۰به مجلس 

ارائه خواهد شــد.دکتر روحانی خاطرنشان 
کرد: در عین حال از فرصت باقی مانده برای 
گفت و گو های سازنده با نمایندگان مجلس 

برای تنظیم اصلاحیه لایحه بودجه استفاده 
خواهد شد.رئیس جمهور با تاکید بر این نکته 
که دولت کماکان معتقد است لایحه بودجه 

ارائه شــده به مجلس منطبق بر اقتضائات 
اقتصادی کشور بوده است، افزود: تاخیر در 
تصویب و جنجال بر سر موضوع مهمی چون 

لایحه بودجه، بی تردید اثرات منفی خود را 
بر اقتصاد کشور داشته و خواهد داشت و از 
مجلس محترم انتظار می رود، اصلاحیه دولت 
به دور از تنش و در آرامش مورد بررسی قرار 
گیرد و درکوتاه ترین زمان به رای گذاشــته 
شود.تامین مالی طرح های زیربنایی و عمرانی 
ازجمله طرح های آزادراهی و ریلی کشور از 
طریق بازار سرمایه از دیگر موضوعات مطرح 
شده در جلسه امروز ستاد هماهنگی اقتصادی 

دولت بود که مورد بحث قرارگرفت.
تضمیــن  نقدشــوندگی،  شــفافیت، 
ســود و درآمد بیشتر در مقایســه با سایر 
ســرمایه گذاری ها از مزایای این روش برای 

سرمایه گذاران خواهد بود.
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با تشکیل 
صندوق پروژه و تامین مالی از بازار سرمایه 
برای پروژه های زیر ساختی راه و شهرسازی 
موافقت کرد و ســازمان برنامــه و بودجه، 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی 
ماموریت یافتند که همکاری لازم را در این 

زمینه بعمل آورند.

پول پاشی یا مسئولیت اجتماعی؟
در سال های اخیر پرداختن به کارهایی در حوزه ورزش همچون ساخت ورزشگاه، 
حمایت از ورزشکاران، باشگاه داری و... تحت عنوان اجرای مسوولیت پذیری اجتماعی 
شرکتی شدت گرفته است. یکی از مهم ترین دلایل چنین ترغیبی را باید در قوانین 
مالیاتی دنبال کرد. هر بنگاهی اجازه دارد، سالانه بخشی از درآمد خود را در بخش 
ورزش هزینه کند و این هزینه مورد قبول مالیات نیز قرار می گیرد. همین قانون 

نیز باعث سوق دادن بنگاه ها به چنین دست اقداماتی می شود.
امروز در دنیا تعریف مشــخص و دقیقی از مسوولیت پذیری اجتماعی شرکتی 
به وجود آمده به گونه ای که این مفهوم استانداردسازی نیز شده و بنابر این می توان 
برای هرگونه اظهارنظر نسبت به یک فعالیت مشخص، به این استاندارد رجوع کرد 
و براساس عناوین و چارچوب های مشخص شده در آن نظر داد. استاندارد به مفهوم 
مدیریت دانش بشری بوده و بنابراین احتمال خطای کمی در آن وجود دارد. پس اگر 
در سطح کشور نیز براساس استاندارهای بین المللی پیش برویم، به همگرایی بیشتر 
و دستاوردهای مشترک بهتر خواهیم رسید. اما متاسفانه در کشور، پیش از آنکه 
واقعیت ها و جزئیات یک مفهوم جدید تبیین شود، سعی می شود تا مفهوم مدنظر 
را به مفهومی از پیش وجود داشته نزدیک کرده و از طریق این همانی و ساده سازی 
برای فهم بهتر استفاده شود. اما واقعیت آن است که این ساده سازی و این همانی 
مفاهیم پیچیده جدید با مفاهیم قبلی موجود تنها باعث به وجود آمدن ملغمه ای 
نادرست می شود. چنین روندی در تعریف مسوولیت پذیری اجتماعی بنگاهی در 

کشور و انتقال آن به عموم جامعه نیز رخ داده است.
مفاهیمی از جمله رفتارهای خیریه و پرداخت های حاشیه ای بنگاه ها و افراد برای 
فعالیت های عام المنفعه سابقه قدیمی در فرهنگ کشور دارد؛ شوربختانه پیش از آنکه 
به درستی مفهوم مسوولیت پذیری اجتماعی بنگاه ها در کشور تعریف شود، همانی 
ساده ای میان این مفهوم و رفتارهای خیریه و عام المنفعه به وجود آمد، درحالی که 
این موضوع خطاست. درواقع پس از آنکه مفهوم مسوولیت پذیری اجتماعی شرکتی 
در کشور مطرح شد، عده ای عنوان کردند که این مفهوم جدید نبوده و پیش از این 
نیز در کشور هزینه هایی به صورت فردی یا گروهی توسط افراد حقیقی و حقوقی در 
راستای این مفهوم انجام شده بود. همین موضوع نیز باعث شد تا مسوولیت پذیری 
اجتماعی شرکتی در کشور به خطا رود و نتوان از ظرفیت این مفهوم در کشور به 

درستی بهره گرفته شود.
شناســایی ذی نفعان و انتظــارات آنها دو کلمه کلیدی اســت که در تعریف 
مسوولیت پذیری بنگاه اهمیت پیدا می کند. در واقع بنگاهی می تواند ادعا کند که 
در مسیر مسوولیت پذیری اجتماعی قرار گرفته که تلاش لازم برای شناسایی تمامی 
ذی نفعان خود و درک نیازها و انتظارات آنها داشته باشد. پس از شناسایی این موارد 
یک بنگاه می تواند با طرح ریزی مناســب در عین انجام فعالیت های اصلی بنگاه و 
حرکت در مسیر هدف اصلی که بی تردید رشد سودآوری برای ذی نفعان اصلی یعنی 
سهامداران است، به منافع سایر ذی نفعان نیز بیندیشد و به گونه ای طرح ریزی انجام 
دهد که سایر ذی نفعان نیز منافع لازم را کسب کنند. این طرح ریزی باید از جنس 
کسب وکار باشد نه آنکه بنگاهی فعالیتی کاملا مستقل از فعالیت های روزمره خود 

را با عنوان مسوولیت پذیری اجتماعی اجرایی کند.
در واقع اگر بنگاهی بدون شــناخت صحیح از ذی نفعان خود و انتظارات آن ها، 
بخشی از درآمد حاصل از کسب وکارش را در حوزه ای بی ارتباط با فعالیت خود که 
تنها بخشی از ذی نفعان به آن علاقه مند هستند، به مصرف برساند نمی توان این 
کار را به نوعی مسوولیت پذیری اجتماعی تلقی کرد. یک بنگاه بالغ باید بتواند این 
توانمندی را کسب کند که در طرح ریزی کسب وکار خود به گونه ای رفتار کند که 
منافع یک بخش از ذی نفعان در تعارض با منافع سایر ذی نفعان تعریف نباشد؛ در 
عین حال فعالیت ها و منافعی که در جهت منافع ســهامداران به عنوان ذی نفعان 
اصلی طراحی می شود، زمینه ساز منفعت سایر ذی نفعان نیز باشد. به این ترتیب 

رابطه برد-برد-برد به وجود می آید.
اما در مکانیزم سنتی برداشت از مسوولیت پذیری اجتماعی که بیشتر در قالب 
پرداخت هزینه های خیریه و مشارکت در برخی پروژه های عمومی است، به کسب وکار 
بنگاه، تعهدات مجموعه نسبت به محیط زیست، اجتماعی، انسان ها و... توجه نمی شود. 

بلکه بنگاه بخشی از درآمد حاصل از فعالیت خود را به مصارف خیریه می رساند.
البته مخالفتی با صرف هزینه های خیریه بنگاه ها وجود ندارد، اما باید توجه شود 
که چنین فعالیت هایی مسوولیت پذیری اجتماعی بنگاه نیست و تمایز قائل شدن 
میان این دو دست فعالیت ها نکته کلیدی ماجراست. یک بنگاه در مسیر طرح ریزی 
موفقیت های خود و در مسیر طرح کسب وکارش باید به گونه ای عمل کند که در 
عین حال که در مسیر موفقیت حرکت می کند، سایر ذی نفعان از جمله کارکنان، 
سهامداران، همسایگان، محیط زیست، جامعه اطراف و... نیز به موفقیت برسند. در 
چنین شرایطی می توان اذعان کرد که چنین بنگاهی به درک صحیحی در حوزه 

مسوولیت پذیری اجتماعی رسیده است.
گاه شاهد هستیم که یک بنگاه اقدام به اجرای پروژه هایی همچون باشگاه داری، 
ساخت ورزشگاه، احداث بیمارســتان و... می کند و این دست اقدامات را در زمره 
مسوولیت اجتماعی شرکتی قرار می دهد. اگرچه اصالت چنین اقداماتی نادرست 
نیســت و حتی می تواند به اعتبار اجتماعی و پیشــرفت یک بنگاه نیز منجر شود 
اما نمی توان آنها را در زمره مســوولیت پذیری اجتماعی قرار داد.اقداماتی همچون 
باشگاه داری ورزشی از سویی به برندسازی شرکت منجر می شود و از طرف دیگر 
نیز می تواند بعد تبلیغاتی برای یک مجموعه داشته باشد و حتی به بهبود تعامل 
یک مجموعه با بخشــی از ذی نفعان نیز منجر شــود اما این دســت اقدامات در 
تعریف های استاندارد مسوولیت پذیری اجتماعی نمی گنجد، هرچند که در کشور 

اشتباه جا افتاده است.
اگرچه اجرای اقداماتی همچون کارهای عام المنفعه از ســوی شرکت ها مثبت 
شمرده می شود اما بنگاهی که فعالیتش به آلودگی زیست محیطی منجر می شود، 
نمی تواند پیش از آنکه آلودگی زیست محیطی خود را مرتفع کند به صرف هزینه 
برای کارهای عام المنفعه یا باشگاه داری یا ساخت امکان موردنیاز مردم منطقه بپردازد؛ 
درواقع یک بنگاه در وهله اول نسبت به ذی نفعان درجه یک خود متعهد بوده و باید 
در جهت رفع نیاز آنها و برطرف کردن آسیب های ناشی از فعالیت خود حرکت کند 
و در ادامه اگر امکان داشت به اقدامات جانبی بپردازد. درواقع نمی توان درحالی که 
یکی از ذی نفعان درحال آســیب دیدن از وضعیت است، مجموعه برای خشنودی 
اضافه سایر ذی نفعان سازمان، هزینه بیشتری صرف کند.با این وجود شاهد هستیم 
که در سال های اخیر پرداختن به کارهایی در حوزه ورزش همچون ساخت ورزشگاه، 
حمایت از ورزشکاران، باشگاه داری و... تحت عنوان اجرای مسوولیت پذیری اجتماعی 
شرکتی شدت گرفته است. یکی از مهم ترین دلایل چنین ترغیبی را باید در قوانین 
مالیاتی دنبال کرد. هر بنگاهی اجازه دارد، سالانه بخشی از درآمد خود را در بخش 
ورزش هزینه کند و این هزینه مورد قبول مالیات نیز قرار می گیرد. همین قانون نیز 
باعث سوق دادن بنگاه ها به چنین دست اقداماتی می شود.اجرای پروژه های ورزشی 
می تواند به نوعی بعد تبلیغاتی برای یک مجموعه نیز داشته باشد. درواقع یک بنگاه 
می تواند برای تبلیغات به سراغ بیلبوردهای تبلیغاتی یا تلویزیونی برود یا تبلیغ خود 
را از طریق حمایت از یک باشگاه ورزشی انجام دهد. البته اجرای یک فعالیت ورزشی 
ارزشــمند بوده و بسته به نوع فعالیت می تواند به افزایش سلامت جامعه یا رشد 
ورزش حرفه ای در یک منطقه منجر شود اما زمانی می توان چنین اقداماتی را در 
زمره مسوولیت اجتماعی تلقی کرد که این دست فعالیت ها در تعامل با کسب وکار 

شرکت بوده و به صورت شفاف در تعریف استاندارد مسوولیت اجتماعی بگنجد.
بنگاهی که ذی نفعان اصلی آن یعنی مشتریان، کارکنان، جامعه، محیط پیرامونی، 
محیط زیســت و... درحال آســیب دیدن از فعالیتش بوده و از آن ناراضی هستند، 
نمی تواند به سراغ اجرای فعالیت ورزشی برود؛ از چنین بنگاهی انتظار می رود که 
ابتدا بر ذی نفعان خود تمرکز کرده و ارتباط مناسبی با آنها برقرار کند و در ادامه 

در صورت وجود شرایط به امور جانبی بپردازد.

 
 

 
 

محمدعلی دهقان دهنوی رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در حاشیه 
دویست و پنجمین جلسه شورای عالی بورس و اوراق بهادار اظهار داشت: بر 
اساس مصوبه شورای عالی بورس، دامنه نوسان بالا از مثبت۵ درصد به مثبت ۶ 
درصد افزایش و دامنه پایین نیز از منفی ۵ درصد به منفی ۲ کاهش پیدا کرد.

به گزارش شبکه اقتصادی و دارایی ایران )شادا(،  محمدعلی دهقان دهنوی 
با اشاره به اینکه این مصوبه اولین مصوبه شورای عالی بورس بود، تصریح کرد: 
تصمیمات شورای عالی بورس پس از ۷۲ ساعت قابلیت اجرا دارد و بر همین 

اساس، این تغییرات  از روز شنبه ۲۵ بهمن ماه اعمال خواهد شد.
وی در ادامه افزود : متغیرهای اقتصادی تلاطم هایی داشتند که بازارها را 
تحت تاثیر قرار دادند بنابراین با توجه به نااطمینانی هایی که در بازار ایجاد شد و 
برای اینکه فرصت تحلیل به سهامداران و سرمایه گذاران داده شود تصمیماتی 

در شورای عالی بورس و اوراق بهادار گرفته شد.
ســخنگوی شــورای عالی بورس در خصوص دیگر مصوبات این شورا نیز 
اظهار داشــت: از دیگر تصمیمات امروز این بود که ، تغییرات حجم مبنا در 
اختیار ســازمان قرار گیرد که متناسب با شرایط و برای مدیریت فضای بازار 

سرمایه استفاده شود.
وی  تصمیم مهم دیگر جلسه امشب شورا را اینطور بیان کرد، که این اختیار 
به ســازمان بورس داده شد که انتشار اوراق اختیار فروش تبعی را به ناشران 
و سهام داران عمده الزام کند و آخرین مصوبه مهم دیگر نیز  افزایش اعتبار 

خرید کارگزاری ها تا ۶۰ درصد بود.
رییس ســازمان بورس با اشــاره به ماده ۱۸ قانون توسعه ابزارها گفت :  
کالاهایی که در بورس کالا عرضه می شوند نباید مشمول قیمت گذاری شوند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود : در نشست امروز همچنین لزوم 
حمایت دولت از بازار ســرمایه مورد تاکید قرار گرفت و اینکه تعامل دستگاه 

های مختلف سبب رشد و توسعه بازار شود.

وی در خصوص موضوع افزایش قیمت حامل های انرژی و تغییر نرخ خوراک 
پتروپالایشی ها گفت : این موضوعات  در حال بررسی و پیگیری  است و با توجه 
به شرایط بازار سرمایه و نگاه ویژه حاکمیت و دولت نسبت به  بازار سرمایه ، 
امیدواریم مصوبات خوبی در جهت حمایت از سرمایه گذاران خرد داشته باشیم.

دهقان دهنوی با اشاره به پیش بینی های منتشر شده از بازار سرمایه در 
فضای مجازی گفت: رصد بازار وظیفه ماســت و همــواره این اقدام را انجام 
می دهیم و به دنبال ارتقای سیستم های نظارتی خودمان هستیم و همیشه 
این قبیل پیش بینی ها در بازار وجود داشته و شاخص ها نیز از جهات مختلف 
مورد پیش بینی قرار می گیرد،  اما موضوع مهم تغییر دامنه نوسان است که 
طبق تصمیم شــورای عالی بورس، دامنه نوسان در بخش پایین را کوچک و 
کمتر در نظر گرفتیم تا مردم فرصت بیشتری برای  تصمیم گیری در خصوص 

دارایی های خود داشته باشند.
سخنگوی شورای عالی بورس در خصوص اعطای کارت های اعتباری برای 
سهام عدالت افزود: در حال حاضر با سه بانک توافقات اولیه  صورت گرفته و 
پیگیر آن هستیم که در هفته جاری این مهم را عملیاتی کنیم تا سهام داران 

سهام عدالت از کارت اعتباری استفاده کنند.
وی افزود: در آینده تصمیم داریم این موضوع را به ســایر سهامداران نیز 
تعمیم دهیم تا افراد بخشــی از دارایی هایی که به صورت ســهام دارند را در 

قالب کارت اعتباری دریافت کنند.
دهقان دهنوی همچنین با اشاره به بحث متخلفان در بازار سرمایه گفت: 
نظارت بر افراد در بازار سرمایه وظیفه سازمان بورس است که این وظیفه به 
طور مستمر در حال انجام است اما نمی خواهیم هیاهو ایجاد کنیم و نباید با 

رسانه ای کردن این موضوعات به آرامش بازار سرمایه صدمه بزنیم.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود : در این زمینه هم باید سیستم های 
تشخیصی خود  را تقویت کنیم و هم برخوردهای خود را نیز نظام مند کنیم.

سخنگوی شورای عالی  بورس همچنین با بیان اینکه توسعه نهادهای مالی 
از دیگر محورهای من در بازار سرمایه است گفت: توسعه بازار سرمایه نیازمند 

نهادهایی است که مانند یک بازار یاب بازار سرمایه را توسعه دهند.
دهقان دهنوی افزود: در بازار سرمایه این بازار یاب ها همان نهاد های مالی 
اعم از سبدگردان ها و کارگزاری ها هستند و ما پیگیر هستیم شرایط را آماده 

 کنیم تا نهادهای مالی از نظر تعداد و تنوع افزایش یابند.
رییس سازمان بورس در باره افزایش عرضه های اولیه گفت: این یک بحث 
اصلی در بازار ســرمایه اســت و نقش بازار سرمایه در اقتصاد کشور از طریق 
افزایش سرمایه گذاری این است که شرکت ها بتوانند وارد بازار سرمایه شوند 
و از امکانات تأمین  مالی در این بازار بهره مند شوند و در آینده این برنامه را 

با قدرت بیشتری پیش خواهیم برد.

دکتر محمدباقر نوبخت معاون رییس جمهوري و رییس سازمان برنامه و 
بودجه کشور روز شنبه ۱۸ بهمن ماه در راستاي تکریم و تجلیل از خانواده هاي 
معظم شهدا و در ایام میلاد حضرت فاطمه زهرا با همسران شهید مدافع حرم، 

شاغل در این سازمان دیدار کرد.
به گزارش روابط عمومي و امور بین الملل سازمان برنامه و بودجه کشور در 
این دیدار دکتر نوبخت بیان کرد: مردان و زنان بزرگواري در تلاش و کوشش 
براي دستیابي به اهداف سازمان هستند که براي ما خیلي محترم هستند و به 
آنها افتخار مي کنیم. اما فراتر از سازمان، اهداف نظام مطمح نظراست و باید از 
کساني که در راستاي اهداف نظام فعالیت مي کنند؛ متناسب با این ماموریت 
بزرگ و خطیر، تقدیر کرد.وي افزود: شما عزیزان نه تنها براي سازمان و اهداف 
سازمان سعي و تلاش مي کنید بلکه براي نظام و تحقق اهداف نظام نیز تلاش 
و سرمایه گذاري کردید.  حرمت و کرامت شما از نظراهداف و معیارهاي الهي 

قدر و منزلت ویژه اي دارد.
معاون رییس جمهور خطاب به همسران شهید حاضر در جلسه عنوان کرد: 
حقیر را پدر معنوي خودتان بدانید هروقت مشکلي، مسئله اي و کاري هست 
حتما منعکس نمایید؛ شما تنها نیستید اول اینکه خدا بالاي سر شماست و 
به ما هم ماموریت و مسئولیت و وظایفي داده که باید در راستاي آن کوشا 
باشــیم. همه ما وظیفه داریم نسبت به شما مراقبت ویژه اي داشته باشیم. 
شــما سرمایه بزرگ زندگي تان را که همسران شما باشند براي این نظام و 
اهداف نظام تقدیم کردید. بنابراین متناسب با آن سرمایه گذاري بزرگ، ما 

قدردان و قدرشناس شما هستیم.
درپایان جلســه، از سوي دکتر نوبخت معاون رییس جمهوري و رییس 
سازمان برنامه و بودجه کشور با اهداي لوحي از همسران شهید مدافع حرم 

شاغل در سازمان برنامه و بودجه کشور تقدیر شد

تصمیمات جدید سازمان بورس برای بهبود معاملات بازار سرمایه

تجلیل دکتر نوبخت از همسران شهداي مدافع حرم شاغل در سازمان و برنامه و بودجه

مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی گفت: مهم ترین هدف ما با توجه به پیام 
مقام معظم رهبری برای گام دوم انقلاب، تهیه منشور 
گام دوم در همه مناطق آزاد کشــور بوده اســت که تا 
یک ماه دیگر همه مناطق این منشور را خواهند داشت.

مرتضی بانک روز )یکشنبه( هم زمان با دهه مبارک 
فجــر با حضور در برنامه زنــده تلویزیونی »در انتهای 
الوند« شــبکه دو ســیما، از فعالیت ۶۸۰ واحد نوآور و 
فناور در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور خبر داد و 
افزود: فعالیــت واحدهای نوآور و فناور در مناطق آزاد 
گشایش اقتصادی و سرمایه گذاری را به همراه دارد، این 
ظرفیت تازه ایجاد شده در مناطق آزاد یکی از محورهای 
اصلی حمایت از جریان تولید و افکار نوپا و سازنده در 
این مناطق اســت. او با تاکید بر اینکه روند حمایت از 
ســرمایه گذاران و تولیدکنندگان با راه اندازی سامانه 
خدمات پنجره واحد در دولت تدبیر و امید شــکل تازه 
ای به خود گرفت و امروز عمده مراجعات در بخش های 
مختلف در مناطق آزاد به صورت غیرحضوری و آنلاین 
انجام می شــود گفت: این سامانه یکی از دستاوردهای 
مهم مناطق آزاد در بخش های نوآورانه اســت. حرکت 
مناطق آزاد بر مبنای فعالیت های نوآورانه در راستای 
توصیــه ها و منویات مقام معظم رهبری اســت که از 
سال ۱۳۹۲ این حرکت شــتاب بیشتری گرفته است 
این در شــرایطی است که تا قبل از دولت تدبیر و امید 
واحدهــای فعال در حوزه فناوری و نوآوری در مناطق 

آزاد انگشت شمار بودند. 
مشــاور رییس جمهور ادامــه داد: هم اکنون بیش 
از ۲ هــزار و ۲۰۰ واحــد تولیدی و صنعتی در مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی وجود دارد این در حالی اســت 
که این مناطق تنها 4 درصد از خاک کشــور را به خود 

اختصاص داده اند. 
مرتضــی بانک افزود: ظرفیت هــای تازه ای نیز در 
ایجاد مراکز شتابدهی و فعالیت شرکت های استارتاپی 
در مناطق آزاد ایجاد شــده است که در دو منطقه آزاد 

انزلی و اروند دو کارخانه فناوری طراحی شــده که در 
آینده نزدیک افتتاح می شوند. هم چنین برج فناوری 
در جزیره کیش و صنــدوق فناوری و نوآوری مرکزی 
در منطقــه آزاد ارس به متقاضیان، فعالان و واحدهای 
تولیدی در مناطق آزاد ســرویس هــای ویژه ای ارائه 

می دهند.

 ایجاد ۸۶ واحد بوم گردی و اقامتگاه های 
ســنتی در مناطق آزاد در دو دوره دولت تدبیر 

و امید
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد کشــور هم چنین در 
ادامه با اشــاره به اینکه در دو دوره دولت تدبیر و امید 
مجموعا ۸۶ واحد بوم گردی و اقامتگاه های سنتی در 
مناطق آزاد ایجاد شده است گفت: این اقدام در راستای 
توسعه گردشــگری در این مناطق نقش مهمی را ایفا 
مــی کند. فعالیت این واحدها علیرغم اینکه توانســته 
است فرهنگ و آداب و رسوم بومی منطقه را بشناساند 

در جذب گردشگر خارجی نیز موفق عمل کرده است.
مرتضی بانک تصریح کرد: ارائه خدمات حمل و نقل 
و ارائه خدمات اقامتی از جمله امکانات گردشــگری در 
این مناطق آزاد بوده اســت چراکه باور داریم که مردم 
تااحساس آرامش و امنیت نکنند، جایی نمی روند. ما با 
سرمایه گذاری هایی که در حوزه زیرساختی داشتیم و 
اقبالی که بخش خصوصی برای ایجاد امکانات هتلینگ 
در کیش، قشم و انزلی و چابهار نشان داد توانستیم به 
موفقیت هایی دست پیدا کنیم. خوشبختانه می توانیم 
با برخی از هتل های منطقه رقابت کنیم. طی این مدت 
مراکز تفریحی فراوانی فراهم شده است. او افزود: منطقه 
آزاد قشم زیبایی ها و موقعیت بکری دارد و خوشبختانه 
امکانات خیلی خوبی در این منطقه فراهم شــده است. 
مشاور رییس جمهور با اشاره به توجه ویژه مناطق آزاد 
به ایجاد کمپ های گردشگری نیز گفت: از هر سرمایه 
گذار بخش خصوصی استقبال می کنیم. امیدواریم که 
بخش خصوصی ما برای ایجاد مراکز تفریحی و سرگرمی 

به مناطق آزاد کشــور بیایند. ایجاد تور های دریایی در 
شــرایط کنونــی می تواند در مناطق آزاد بســیاری از 
گردشــگران را جذب کند. برای این نوع از گردشگری 

می توانیم از کشتی های دریایی استفاده کنیم. 

 فعالیت های فرهنگی در مناطق آزاد ایران
او به فعالیت های فرهنگی در مناطق آزاد نیز اشاره 
کرد و افزود: یکی از اقدامات مهم توجه به حوزه فرهنگی 
در مناطق آزاد کشــور اســت. ما بدون پیوند با محیط 
اجتماعی نمی توانیم رشــد اقتصادی داشته باشیم.  هر 
فعالیت اقتصادی باید با پیوند با محیط اجتماعی باشد. 
از ایــن رو مجموعــه پکیج هایی را بــرای فعالیت های 
فرهنگی و اجتماعی طراحی کردیم تا محیط زندگی را 

برای روستایی ها بهتر کنیم.
مشاور رییس جمهور با اشاره به برگزاری سمینارها، 
جشنواره ها و رویداد های فرهنگی در مناطق آزاد گفت: 
در حوزه ترویج فرهنگ قرآن نیز ما برنامه های مختلفی 
داریم. خوشبختانه در مناطق آزاد کشور حدود 4 هزار 
و ۳۰۰ قــاری قرآن و دو هزار نفــر حافظ قرآن وجود 
دارد.  مرتضی بانک به ایجاد گردشــگری اســلامی در 
مناطقی مثل اروند نیز اشــاره کرد و گفت: در خصوص 
برگــزاری اردو های راهیان نور کار هــای زیادی انجام 
گرفته اســت. یکی از مرز های مهم مــا برای پذیرش 
زائران، مرز شــلمچه است، هر ساله بیش از یک و نیم 
میلیون زائر در مرز شــلمچه تــردد می کنند که این 
امکانات توســط منطقه آزاد فراهم شده است. مشاور 
رییــس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصــادی در پایان تصریح کــرد: مهم ترین هدف ما 
با توجه بــه پیام مقام معظم رهبــری، برای گام دوم 
انقــلاب، تهیه منشــور گام دوم در همــه مناطق آزاد 
 کشــور بوده است که تا یک ماه دیگر همه مناطق این 
منشــور را خواهند داشــت. این منشور در کیش تهیه 
شــده و از ظرفیت آن برای بکارگیری نیروهای جوان 

استفاده می شود.

منشور گام دوم انقلاب در مناطق آزاد رونمایی می شود

 اصلاحیه لایحه بودجه در اولین فرصت به مجلس ارائه خواهد شد
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رییس مجلس شــورای اسلامی گفت: 
در اولین سفر خود حامل پیام مقام معظم 
رهبری هســتم که متــن آن در چارچوب 

ارتباطات راهبردی با روسیه است.
به گــزارش خبرنگار اعزامی خبرگزاری 
خانــه ملت به روســیه، دکتــر محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در 
بــدو ورود به فرودگاه مســکو با حضور در 
جمع خبرنگاران، با اشــاره به اهداف سفر 
خود به روسیه گفت: این سفر، اولین سفر 
رســمی من بعد از حضور در مجلس است 
که به دعوت رسمی والودین رئیس دومای 

این کشور انجام شده است.
وی ادامه داد: داشتن ارتباط راهبردی با 
روسیه همیشه یکی از تاکیدات مقام معظم 
رهبری بوده است و بر این اساس در اولین 
سفر خارجی خود حامل پیام ایشان که در 
چارچوب ارتباط راهبردی با کشور روسیه 

است، هستم.
قالیباف تاکید کرد: ارتباط ایران با روسیه 

امروز در حوزه های سیاسی، دفاعی، امنیتی، 
دانشــگاهی،  علمی،  فنــاوری،  اقتصادی، 
واکسن  کرونا، زیرساختی و انرژی در شرایط 

خوبی قرار دارد و همکاری های خوبی هم 
در این زمینه ها انجام شده است. 

رئیس مجلس شــورای اسلامی تصریح 

کرد: کمیسیون عالی مشترک میان مجلس 
دو کشور ایران و روسیه وجود دارد و روسای 
دو مجلس ریاست این کمیسیون را برعهده 

دارند و در کنار آن کمیســیون مشــترک 
اقتصادی وجود دارد. 

وی در ادامه با اشاره به برنامه دیدارهای 
خــود در این ســفر گفت: طی این ســفر 
دیدارهایی را با رئیس مجلس دوما، رئیس 
سنای روسیه و مقامات عالی رتبه این کشور 
خواهم داشت و درباره مسائل منطقه ای و 

دو جانبه گفت وگو خواهیم کرد. 
قالیبــاف افــزود: با توجه بــه تحولات 
منطقــه ای و جهانی و وجود مشــترکات 
فراوان میان ایران و روسیه، گفت وگو درباره 
روابط دو جانبه با ساختار و رویکردی جدید 
برای حفظ منافع دو کشور و امنیت و صلح 
جهانی انجام خواهد شــد و امیدواریم این 

سفر دو روزه بتواند اثرگذار باشد. 
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
در کنــار دیدارهای پارلمانی و گفت وگو با 
مقامات عالی دولتی روسیه، نشستی هم با 
تجار روســی و ایرانی و اندیشمندان حوزه 

آکادمیک و دانشگاهی خواهم داشت./

حامل پیام رهبری برای دولت روسیه هستم

فشارهای محلی بر واحدهای تولیدی
در این سال ها به جای صرف هزینه در ساخت مدارس به توسعه آموزش 
از راه دور بــرای تعداد بیشــتری دانش آموز مبادرت کنیم. درواقع به نظر 
می رســد که لازم اســت هر چه سریع تر نســبت به بازتعریف مسوولیت 

اجتماعی شرکتی و مصادیق آن در کشور بازنگری انجام شود.
مسوولیت اجتماعی شرکت ها مصادیق مختلف و متنوعی دارد که ظرف 
گذر زمان و با توجه به تغییر نیاز جوامع؛ این مصادیق نیز تغییر کرده است.

به عنوان مثال در دهه های گذشته که میزان توسعه یافتگی زیرساخت در 
کشور کمتر بود، بنگاه های اقتصادی در راستای ایفای مسوولیت اجتماعی 
شــرکتی خود؛ به ساخت پل، حمام و دارالمساکین مبادرت می ورزیدند. 
اما در شرایط کنونی که دیگر کمتر نقطه ای از کشور به این زیرساخت ها 
همچنان نیاز دارد، طبیعی اســت که مصادیق مســوولیت اجتماعی نیز 

تغییر کرده باشد.
 در شــرایط کنونی حتی افزایش تاب آوری یک بنگاه اقتصادی را نیز 
می توان به نوعی ایفای مســوولیت اجتماعی قلمداد کرد؛ در این میان با 
توجه به نیاز کشور و مردم یک منطقه برخی بنگاه های اقتصادی در جهت 
ایفای مسوولیت اجتماعی خود به سمت اجرای اقداماتی در حوزه ورزش 
با نگاه ســلامتی جســم و روان می روند که این فعالیت در حوزه ورزش 
می تواند شــامل ایجاد زیرساخت ورزشی، حمایت از ورزشکاران، حمایت 
از باشگاه های ورزشی و... باشد. در واقع باید گفت که انتخاب نوع فعالیت 
در مســوولیت اجتماعی بســتگی به اولویت های موردنیاز در یک منطقه 
جغرافیایی در مقطع زمانی مشخص، نوع فعالیت بنگاه تولیدی، درآمد آن، 
علایق تصمیم سازان و... دارد. هر چند بر اساس دیدگاه شخصی معتقدم 
رفتن به سمت اقداماتی که به افزایش مهارت افراد بومی یک منطقه منجر 
شــود نسبت به حمایت از تیم های ورزشی یا باشگاه داری ارجحیت دارد، 

اما باید به دیدگاه های متنوع در این زمینه احترام گذاشت.
بســیاری از اقداماتی که یک مجموعه در راســتای ایفای مســوولیت 
اجتماعی شــرکتی خود انجام می دهد به مطرح شــدن نام مجموعه در 
منطقه مربوطه و حتی کشور منجر شده و به این ترتیب به نوعی مطرح 
شــدن بیشتر برند آن مجموعه را نیز به دنبال دارد، اما این موضوع باعث 
نمی شود که نوع فعالیت انتخابی شرکت برای اجرای مسوولیت اجتماعی 
زیر ســوال برود. این موضوع حتی در ســال های گذشته نیز مطرح بود و 
به عنــوان نمونه، زمانی که یک مجموعه اقدام به احداث یک پل می کرد، 
ناخودآگاه سایه این کار همراه آن می شد و نام بانی که عموما مالک بنگاه 
اقتصادی بود مطرح می شــد. در شــرایط کنونی نیز که رفتن به سمت 
فعالیت های ورزشی و حتی باشگاه داری میان شرکت های بزرگ به عنوان 
یکی از نمودهای مسوولیت اجتماعی رواج پیدا کرده است، مطرح شدن 
برند این شــرکت ها در کنار نام باشگاه های ورزشی متداول شده که این 
موضوع نمی تواند از اهمیت این اقدامات داوطلبانه شــرکت ها نســبت به 

جامعه بکاهد.
در این میان برخی قوانین همچون معافیت های مالیاتی در نظر گرفته 
شــده برای برخی فعالیت ها باعث می شود تا ناخودآگاه شرکت ها برخی 
اقدامات را گزینه  بهتری در راســتای ایفای مســوولیت اجتماعی بدانند. 
به عنوان مثال اگر مجموعه ای، هزینه ای را صرف امور آموزشی و ورزشی 
پرســنل و ذی نفعان خود کند طبق قانون از بخشــودگی ۱۰ درصدی از 
عوارض مالیات ارزش افزوده برخوردار می شود. همچنین اگر رقم بیشتری 
را صرف امور ورزشــی، آموزشــی و حتی باشــگاه داری کند و صرف این 
میــزان هزینه به تایید وزارت ورزش و جوانان برســد، این هزینه ها جزو 
هزینه های قابل قبول شــرکت بوده که از درآمد مجموعه کاسته شده و 
مشمول مالیات نمی شود. البته در کنار موارد بیان شده، کارهای دیگری 
نیــز از چنین معافیت مالیاتی برخوردار هســتند. در مجموع وجود این 
معافیت هــا می تواند یک مجموعه را به اجرای یک فعالیت مشــخص در 

راستای مسوولیت اجتماعی سوق دهد.
نکتــه مورد اهمیــت دیگری نیز در بحــث باشــگاه داری بنگاه های 
اقتصادی در راستای ایفای مسوولیت اجتماعی وجود دارد و آن هم ورود 
این مجموعه ها به بحث باشــگاه داری در شهرســتان ها است. در گذشته 
بنگاه های اقتصادی در مســیر انجام مسوولیت اجتماعی خود تنها حاضر 
به سرمایه گذاری روی باشگاه های بزرگ و مطرح بودند، اما درحال حاضر 
شاهد هستیم که شرکت ها از باشگاه های کوچک تر واقع در جوامع محلی 
خــود حمایت می کنند که این موضوع به رشــد این ورزش ها در جوامع 
کوچک کمک می کند. این نوع حمایت ها به نوعی کاتالیزور رشد ورزشی 
در نقاط مختلف کشــور بوده که از ســویی به افزایش موفقیت جوانان و 
ورزشکاران محلی منجر شده و از طرف دیگر شادی و نشاط عموم جامعه 

را نیز به دنبال دارد.
موضوع دیگر مطرح در اجرای مســوولیت اجتماعی شرکتی؛ تکالیف 
حاکمیتی است که برعهده بنگاه ها گذاشته می شود. در ایران میزان گستره 
فرمان حاکمیت و دولت بر بنگاه های اقتصادی زیاد بوده و از همین رو گاهی 
شــاهد دخالت های بی مورد دولتی حتی در انتخاب مسوولیت اجتماعی 
شــرکتی نیز هستیم. در برخی موارد دولت در راستای فشارهای استانی، 
منطقه ای از سوی افراد مختلف از جمله نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
کاری را بــر عهده بنگاه های اقتصادی به خصوص بنگاه های خصولتی که 
تحت نفوذ بیشتر دولت هستند می گذارد. این مجموعه ها نیز چاره ای جز 
تن دادن به وظیفه محوله ندارند. اما لزوما این دستور حاکمیتی بهترین 
اتخاب برای اجرای مسوولیت اجتماعی یک شرکت نبوده و حتی در برخی 
موارد هزینه آن تطابقی با میزان معین هزینه اختصاصی برای مسوولیت 

اجتماعی شرکتی یک بنگاه ندارد.
درحالی که همچنان در کشــور بر ســر مصادیق مسوولیت اجتماعی 
شرکتی بحث می شــود، این حوزه در دنیا با شتاب در حال به روزرسانی 
اســت که دیگر تطابقی با پروژه های فعلی مسوولیت اجتماعی در کشور 
ندارد. به عنوان نمونه یک شــرکت خاص که جزو برترین تولیدکنندگان 
کفش در دنیا به شــمار می رود و محصولات آن جزو ۱۰ برند معتبر دنیا 
هســتند، امسال اعلام کرد که هزینه در نظر گرفته شده برای مسوولیت 
اجتماعی خود را صرف تولید کفش هایی سازگارتر با طبیعت خواهد کرد 
تا به این ترتیب تولیدات این شــرکت تخریب زیست محیطی کمتری را 

به همراه داشته باشد. 
به این ترتیب این شرکت، مسوولیت اجتماعی خود را در راستای فعالیت 
روزمره اش تعریف کرد.همچنین شرکتی دیگر که یکی از مجموعه های برتر 
دنیا در تولید نرم افزار و ســخت افزار به شمار می رود، اعلام کرده که قصد 
دارد، هزینه موردنظر برای اجرای مسوولیت اجتماعی خود را صرف تحقیق 
برای تولید محصولاتی کند که مصرف انرژی کمتری دارند. بنابراین باید 
اذعان کرد که تعریف و مصادیق مســوولیت اجتماعی در دنیای امروز با 
شرایط آن در کشور بسیار متفاوت است. همین موضوع نیز باعث شده نقد 
به بسیاری از کارهایی که جزو مسوولیت اجتماعی شرکتی تلقی می شوند 
بسیار جدی شود به گونه ای که حتی مشارکت در نهضت مدرسه سازی نیز 

در راستای ایفای مسوولیت اجتماعی مورد انتقاد قرار گرفته است.
ایــن انتقادات به خصوص در شــرایط کنونی که گســترش بیماری 
کووید-۱۹ باعث شــد آموزش از راه دور قوت بگیرد، شکل جدی تری به 
خود گرفته چرا که این موضوع نشــان داد، می توانســتیم در این سال ها 
به جای صرف هزینه در ساخت مدارس به توسعه آموزش از راه دور برای 
تعداد بیشــتری دانش آموز مبادرت کنیم. درواقع به نظر می رسد که لازم 
است هر چه ســریع تر نسبت به بازتعریف مسوولیت اجتماعی شرکتی و 

مصادیق آن در کشور بازنگری انجام شود.

ظرفیت های بزرگی در زمینه صادرات محصولات گلخانه ای به روسیه وجود دارد

برای کاهش شمار مبتلایان همگان مشارکت موثر داشته باشند

روسیه بازار بسیار خوبی برای صادرات مصالح ساختمانی است

آب و انرژي نیازمند توجه همه جانبه است

عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس، با 
اشاره به اینکه ظرفیت های بزرگی در زمینه صادرات محصولات گلخانه ای به 
روسیه وجود دارد، گفت: عمده نهاده های دامی مورد نیاز کشور از آمریکای 
جنوبی وارد می شود، می توانیم بخشی از نیاز دامداران را از طریق روسیه تامین 
کنیم.محمدتقی نقدعلی نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی 
، در خصوص اســتفاده از ظرفیت صادرات محصولات کشاورزی به روسیه و 
اوراســیا، گفت: طی هفته های گذشته در کمیسیون کشاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیســت مجلس شورای اسلامی نشستی به منظور بررسی 
ظرفیت های صادراتی به کشــور روسیه با حضور سفیر ایران در این کشور و 
طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه ظرفیت های تعدادی از صادرکنندگان برگزار شــد.عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع 

بزرگی در زمینه صادرات محصولات گلخانه ای و کشت فراسرزمینی در روسیه 
وجود دارد، ادامه داد: عمده نهاده های دامی مورد نیاز کشور از آمریکای جنوبی 
وارد می شود، می توانیم بخشی از نیاز دامداران را از طریق روسیه تامین کنیم.

این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بخشی از مشکلات 
موجود برای صادرات محصولات کشاورزی به روسیه ناشی از سوء مدیریت، 
دلال بازی و عدم برنامه ریزی است، تصریح کرد: تعداد کشتی های کانتینر 

بر کشور برای حمل محصولات کشاورزی به روسیه بسیار محدود است.
وی با اشاره به اینکه باید وزارت امور خارجه در زمینه دیپلماسی اقتصادی 
ورود جدی تری داشته باشد، ادامه داد: توسعه صادرات به روسیه می تواند ایران 

را از حیث وابستگی به صادرات و واردات اروپا بی نیاز کند.

ارسلان زارع در جلسه ستاد استانی مدیریت کرونا، با اشاره به اینکه هفتمین 
روز دهه مبارک فجر تحت عنوان انقلاب اسلامی، بیانیه گام دوم انقلاب، امت 
ولایی و تمدن نوین اســلامی نام گذاری شده، افزود: با الهام از اندیشه های 
بنیانگذار کبیر انقلاب؛ مسیری که امام راحل پیش روی ما نهاد، اتکا به مردم 
است و تجربه های متعدد تاریخی نیز بیانگر آنست، هرجا به حمایت و کمک 

های مردم عزتمند تکیه کرده ایم، موفق بوده ایم.
وی با قدردانی از همکاری مردم در مقابله با کرونا طی حدود یک ســال 
گذشته، بر ضرورت استمرار رعایت دستورالعمل های بهداشتی تاکید و اظهار 
کرد: بررســی نمودار تعداد مبتلایان، بستری شدگان، مراجعات سرپایی به 
مراکز شــبانه روزی و فوتی ها گویای میزان توجه و یا عدم توجه به رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی است.
نماینده عالی دولت در گیلان، میانگین رعایت دستورالعمل ها در سطح 
کشور را ۷۵ درصد عنوان و با بیان اینکه در استان ما نیز این میزان در همین 
سطح و در برخی از شهرستان ها از میانگین کشوری نیز پایین تر هستیم، 
گفت: در هفته ای که گذشت؛ شاهد افزایش شهرستان های دارای وضعیت 

پرخطر)نارنجــی( کرونایی گیلان بوده ایم و هم اینک شــمار آنها به هفت 
شهرستان رسیده است.

وی عدم رعایت دقیق پروتکل ها، تردد در ساعت های ممنوع و تداوم برخی 
تجمعات و دورهمی ها را از دلایل عمده خیز بیماری در مناطق دارای وضعیت 
پرخطر دانست و گفت: در بخش اصناف نیز نانوایی ها و رستوران ها بیشترین 
تذکر را دریافت کرده اند و صنایع، بخش اداری و کشاورزی نیز بیشترین میزان 
رعایت را داشته اند.زارع، با بیان اینکه عادی انگاری از خطرات بیماری نگران 
کننده است، افزود: دقت در رعایت توصیه های بهداشتی و عدم شکل گیری 
تجمعات انسانی مواردی هستند که همگان باید خود را ملزم به توجه به آنها 

بدانند و البته در مناطق پرخطر، این موضوع اهمیتی دوچندان دارد.
اســتاندار گیلان بــا بیان اینکه رعایت پروتکل ها و دســتورالعمل های 
بهداشــتی در افزایش یا کاهش تعداد مبتلایان، بستری شدگان و فوتی ها 
به صورت مستقیم اثرگذار است، اظهار کرد: در مقطع زمانی کنونی نیز باید 
آگاهی بخشی های عمومی از تهدیدات شیوع ویروس و خطراتی که عادی انگاری 
اجتماعی و عدم رعایت توصیه های بهداشتی در جامعه ایجاد می کند، با تولید 

محتواهای متنوع رسانه ای استمرار داشته باشد.
وی با بیان اینکه برای پایداری وضعیت بیماری و کاهش شمار مبتلایان، 
همگان بویژه مردم و اصناف باید مشارکتی موثر داشته باشند، افزود: نظارت 
بر اصناف و بخش های مختلف باید با جدیت بیشــتر تشدید شود و ضمن 
برخورد قانونی با متخلفان نســبت به انعکاس آن در صدا و سیما، رسانه ها 
و فضای مجازی، اقدام شود تا شاهد بازدارندگی آن در سطح جامعه باشیم.

زارع تصریح کرد: صداوسیمای استان و کارگروه رسانه و فضای مجازی، 
نقش مهم رعایت دقیق دستورالعمل های بهداشتی در تداوم فعالیت مراکز 
تولیدی، واحدهای صنعتی و صنفی را برای آحاد جامعه به ویژه در روزهای 

منتهی به پایان سال، بیشتر تبیین کنند.
اســتاندار گیلان، همچنین به مصوبه امروز ستاد ملی مقابله با کرونا در 
خصوص افزایش ارائه خدمات به مردم از طریق بســتر الکترونیک و کاهش 
مراجعات حضوری اشاره و اضافه کرد: براین مبنا هر دستگاه اجرایی موظف 
شــده تا سه وظیفه اصلی که بیشترین تردد را منجر می شود، اعلام کند تا 

امکان ارائه خدمت از طریق دولت الکترونیک فراهم شود.

 افتتاح پنج نمایشگاه بین المللی با حضور معاونان وزیر صمت
پنج نمایشگاهی که با حضور ده ها شرکت داخلی و خارجی در حال برگزاری است با حضور صادقی نیارکی، معاون امور صنایع وزارت صمت و زمانی رییس شرکت نمایشگاه های بین المللی و زادبوم ریس سازمان توسعه تجارت به صورت 
رسمی آغاز به کار کرد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل  از  شاتا، این ۵نمایشگاه از ۱۹ تا ۲۲ بهمن در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برپا می شود و شرکت کنندگان در آن که بزرگترین صنعتگران و تولیدکنندگان 
این حوزه ها هستند، نوین ترین صنایع، تجهیزات و ماشین آلات تولیدی و خدمات خود را ارائه و در معرض دید مخاطبان قرار می دهند.بیست و ششمین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات، مواد اولیه، منسوجات خانگی، ماشین های گلدوزی 
و محصولات نساجی، هشتمین نمایشگاه بین المللی پوشاک ایران و دوازدهمین نمایشگاه بین المللی فرش ماشینی، کف پوش، موکت و صنایع وابسته؛ نمایشگاه هایی هستند که در آن ها بیش از ۱۲۰ شرکت داخلی و خارجی و برخی 

کشور های خارجی از جمله آلمان، ترکیه، هند و چین حضور دارند.

حسینی سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: روسیه 
به دلیل وسعت سرزمینی و موقعیت جغرافیایی بازار بسیار خوبی برای صادرات 

مصالح ساختمانی است.
ســیدالبرز حسینی   به ضرورت توســعه روابط اقتصادی ایران و روسیه 
اشــاره کرد و گفت: با توجه به موقعیت جغرافیایی و پتانســیل عظیم کشور 
باید دیپلماسی اقتصادی فعالی داشته باشیم و وزارت امورخارجه ارتباطاتمان 
با کشورهای دیگر را بر اساس حفظ استقلال اقتصادی دنبال کرده و سیاستی 
در پیش بگیرد که از حیث دیپلماســی اقتصادی بتوانیم ظرفیت های دورنی 

خودمان افزایش دهیم.  
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه امروز روسیه 
ایفا می کند، خاطرنشان کرد: ایران و روسیه به دلیل موقعیت جغرافیایی غرابت به عنوان یک کشور بزرگ به لحاظ سیاسی و اقتصادی نقش مهمی در دنیا 

دیرینه ای با یکدیگر دارند و از طرفی به دلیل وســعت سرزمینی بازار بسیار 
خوبی برای صادرات تولیدات مصالح ساختمانی است.

وی مصالح ساختمانی را یکی از تولیدات بومی کشور دانست و ادامه داد: 
با توجه به موقعیت آب و هوایی روسیه می توانیم بازار خوبی را حوزه مصالح 
ســاختمانی در این کشور باشیم، اما محصولاتمان باید کیفیت خوبی داشته 

باشند و استاندارهای بین المللی در آن ها رعایت شده باشد.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: محصولات 
کشــاورزی نیز از دیگر محصولاتی اســت که به دلیل تنوع آب و هوایی در 
کشــورمان به عنوان یک نقطه قوت شناخته می شود که با توجه به وسعت 
ارتباطات زمینی، حمل و نقل دریایی و ریلی ایران و روسیه؛ این کشور بازار 

هدف بسیار خوبی است و باید به آن توجه کنیم./

وزیر نیرو گفت: موضوع مصرف در جامعه، آب و انرژي 
و منابع زیست محیطي از عرصه هایي است که در کشور 

نیازمند توجه همه جانبه است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیــرو )پاون(، 
»رضــا اردکانیان« در آئین امضــاي تفاهم نامه همکاري 
وزارتخانه هاي نیرو و آموزش و پرورش اظهار داشت: باید 
هر چه زودتر از طریق میانروهایي، فاصله قابل توجهي که 
بین توانمندي ها در دیگر عرصه ها و عرصه چگونگي مصرف 
وجود دارد را کم کرده و از این طریق جامعه اي تاب آور و 

رو به جلو داشته باشیم.
وي با بیان این که اصلي ترین راهکار، بازگشــت ما به 
مباني و چارچوب هاي اخلاقي است، افزود: هیچ عرصه اي 
در زندگي بشر و کشور وجود ندارد که بدون نیاز به تقید و 
پایبندي بیشتر به موازین اخلاقي آینده روشني در اختیار 

داشته باشد.
اردکانیان با اشــاره به تفاهم نامه همــکاري میان دو 
وزارتخانــه نیرو و آموزش و پرورش گفت: دولت با چنین 
چارچوب ها و کارگروه هاي مشــترکي تعریف مي شــود؛ 
ماموریت هایي که به ثمر رسیدن آنها مستلزم کار نزدیک 
و به هم پیوسته دو یا چند دستگاه دولتي و تابع هدفي است 

که حل و فصل آن کاري در تراز دولت مي شود.
وي گفت: علت اصلي ناکامي ها در هر عرصه و یا محقق 
نشدن هدف هاي طراحي شده، بي تردید در فاصله گرفتن 
از اصول اخلاقي حاکم بر آن عرصه است.اردکانیان افزود: 
هر حرفه اي،  صنفي و عرصه فعالیتي چارچوب هاي اخلاقي 
خود را دارد و پایبندي به این چارچوب ها پیش شــرط و 
پیش نیاز اصلي در توفیق است و جامعه اي که پایبند به 
این موازین باشد، جامعه اي توسعه یافته تر است.وي اظهار 
داشت: امضاي تفاهم نامه بین وزارت نیرو به عنوان دستگاه 

مسئول آب و برق در کشور و وزارت آموزش و پرورش به 
عنوان نهاد متولي آموزش و پرورش سرمایه هاي جامعه که 
ارتباط مستقیم و تاثیرگذار با همه خانواده هاي ایراني دارد، 
کاري بسیار مهم است که نه صرفا در جهت صرفه جویي 
در مصرف آب و برق بلکه در جهت ترویج استفاده مناسب 
از منابع و داشته  ها به عنوان یک امر اخلاقي مطرح است.

وي گفــت: صرفِ محدودیت منابــع انگیزه براي مصرف 
صحیح نیســت، بلکــه یک نص اخلاقي اســت که ما را 
مکلف به یک عادت صحیح در استفاده از نهاده ها و منابع 
مي کند.اردکانیان افزود: هدف اصلي ما ارتقاي سواد آب و 
انرژي و آگاهي بخشي و فرهنگ سازي در این زمینه است. 
مي خواهیم همه امکانات موجود در صنعت آب و برق را به 
نحو تاثیرگذاري خارج از بروکراسي هاي موجود در اختیار 

تعلیم و تربیت فرزندان این کشور قرار دهیم.
وزیر نیرو ادامه داد: به دنبال این هســتیم که با فراهم 

کردن شــرایطي، دانش آموزان با هــر آنچه که به لحاظ 
نظري در کتاب ها مي خوانند به طور عملي آشــنا شوند 
و مهارت آموزي و یادگیري روش هاي عملي را به شــکل 
جدي تــري وارد عرصه آموزش و پــرورش کنیم و از این 
طریق به شــکل برنامه ریزي شده اي تمامي تاسیسات و 
تجهیزات، آزمایشگاه ها، سازه هاي آبي و تاسیسات مربوط 
به برق مي تواند براي افزایش آگاهي هاي معلمان و مدرسان 
و دانش آموزان در اختیار قرار گیرد تا در زندگي آینده خود 
و نقشي که در زندگي اجتماعي ایفا مي کنند با سواد عملي 

بیشتري وارد این عرصه شوند.

 چشم انداز ما تشكیل گروه هاي همیاران آب 
و انرژي است

وي افزود: تلاش داریم بویژه از طریق افزایش سواد آب 
و انرژي میان دانش آموزان بتوانیم از طریق آنها تاثیرگذاري 

خود را روي گروه اصلي هدف که خانواده هاست بگذاریم. 
چشم انداز ما تشکیل گروه هاي همیاران آب و انرژي است که 
بتوانند در خانواده ها این پیام را منتقل کنند و خود در عمل 
در مصرف صحیح آب و انرژي سهم و نقش داشته باشند.

وي میــزان گاز دریافتي را یک هفتم مجموع مصرف 
بخش هاي خانگــي و تجاري عنوان کرد و گفت: اگر این 
روند اصلاح نشود در آینده نزدیک حتي ممکن است ناچار 
به واردات گاز براي تامین مصرف شویم.اردکانیان با مهم 
خواندن توجه به این مسئله اظهار داشت: برنامه ریزي در این 
زمینه کاري بلندت مدت است که یکي از گام هاي اصولي 
آن سازمان دهي همکاري با وزارت آموزش و پرورش است.

وزیر نیرو گفت: با توجه به جایگاه مهم آموزش و پرورش در 
شکل دهي منابع انساني به عنوان اصلي ترین عنصر حفظ 
حیات و توسعه کشور همه باید کمک کنند و ما هم در این 
راستا سهم و نقش داریم.وي با بیان اینکه پرداخت قبوض 
مدارس نباید یکي از دغدغه هاي آموزش و پرورش باشد و 
این زیبنده نیست، گفت: به جاي رفع و رجوع این دغدغه، 
باید بــه کارهاي مهم تري پرداخته و تلاش مي کنیم این 
دغدغه رفع شود. بخشي، از طریق قانوني است که همه به 
آن عمل مي کنیم و حاضریم به صورت هدف دار و با توجیه 
اقتصادي هزینه متعارف آب و برق مدارس را بپردازیم و از 
این طریق به مصرف صحیح کمک کنیم.اردکانیان با بیان 
این که حدود ۸۸۰ میلیون کیلووات ســاعت مصرف برق 
مدارس ماســت و تعداد مــدارس دولتي ما بیش از ۱۲۳ 
هزار باب اســت، گفت: این آمادگي را داریم که رقم ثابتي 
براي اصلاح الگوي مصرف در مدارس در نظر گرفته شود.

وزیر نیرو خاطرنشان کرد: اصلاح مصرف چالش اصلي ما 
در جامعه است و همه در این پروژه مشترک نقش و سهم 

داریم و رسانه ها در این زمینه نقش حائز اهمیتي دارند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
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شماره : 1022 هیــأت وزیران در جلســه امروز خود که 
به ریاســت حجت الاسلام والمسلمین دکتر 
روحانی رئیس جمهوری و با رعایت پروتکل 
های بهداشتی، به دو صورت حضوری و مجازی 
برگزار شد، ، »آیین نامه اجرایی قانون حمایت 
قضایــی و بیمه ای از مأموران یگان حفاظت 
محیط زیســت و جنگل بانی« مشــتمل بر 
نحوه تأمیــن و پرداخت وجــوه مندرج در 
قانون بکارگیری سلاح توسط نیروهای مسلح 
در موارد ضروری به مشــمولان این قانون و 
همچنین چگونگی پوشش بیمه ای آنها را به 
تصویب رساند.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
دولت به موجب آیین نامه فوق که در اجرای 
تکلیف مقرر در ماده )۳( قانون حمایت قضایی 
و بیمــه ای از مأموران یگان حفاظت محیط 
زیســت و جنگل بانی به تصویب رسید، دیه 
و خساراتی که بر اثر بکارگیری سلاح توسط 
مأموران یگان حفاظت محیط زیست و جنگل 
بانی با رعایت مقررات قانون بکارگیری سلاح 
توسط نیروهای مسلح در موارد ضروری حادث 
شده باشــد، از محل اعتبارات مربوط توسط 
دســتگاه اجرایی براساس رأی مرجع قضایی 
پرداخت خواهد شد.همچنین به موجب آیین 
نامه مذکور، دســتگاه های اجرایی مکلفند 
مأموران خود را در راســتای انجام وظایف و 
مأموریت شان مطابق قانون در قبال شهادت، 
فوت، بیماری صعب العــلاج، نقص عضو، از 
کارافتادگی و حوادث نزد یکی از شرکت های 
بیمه گر بیمه نمایند.میزان تعهد بیمه گر در 

هر حادثه برای جبران خسارت شهادت و فوت 
معادل مبلغ منــدرج در قرارداد بیمه و برای 
جبران خســارت نقص عضو، از کارافتادگی، 
بیماری صعب العلاج و حوادث برابر با حاصل 
ضرب درصد دیه یا ارش تعیین شده در مبلغ 
مندرج در قرارداد بیمه است.دســتگاه های 
اجرایی همچنین می توانند علاوه بر جبران 
خسارات وارده توسط شــرکت بیمه گر ، با 
تأیید بالاترین مقام دستگاه و با رعایت قوانین 
و مقــررات به مأمورانی کــه در جهت انجام 
وظیفه مطابق قانون متحمل صدمات بدنی و 

ضرر و زیان مالی شده اند، کمک مالی نمایند.به 
موجب آیین نامه یاد شده، دستگاه های اجرایی 
مکلف به برگزاری دوره های آموزشــی لازم 
برای مأموران خود به منظور کاهش خطرات 

و اقدامات سوء احتمالی هستند.
 

 اختصاص اعتبار به سازمان حفظ 
نباتات کشور

هیأت وزیران با توجه به پیش بینی هجوم 
گسترده ملخ های صحرایی به دلیل بارندگی 
های گسترده در شبه قاره هند و آفریقا و در 

نتیجه احتمال آلودگی منابع زیادی از استان 
های جنوبی کشور، با پیشنهاد وزارت کشور 
مبنی بر تخصیــص مبلغ ۱۵۰ میلیارد ریال 
اعتبار )۵۰ میلیــارد ریال اعتبار هزینه ای و 
۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی های 
سرمایه ای( به سازمان حفظ نباتات کشور به 
منظور تأمین اقلام مورد نیاز جهت آمادگی 

مقابله با این پدیده موافقت کرد.
دولت همچنین ســازمان مزبور را موظف 
کرد ضمــن نظارت فنــی و اجرایی بر روند 
انجــام کار و فعالیــت، گــزارش عملکــرد 

اعتبارات فوق را هر ســه ماه به سازمان های 
 برنامــه و بودجه کشــور و مدیریت بحران 

کشور ارسال نماید.
 

  اصــلاح تعرفه بهره بــرداری از 
درختان جنگلی

دولت بــا توجه به گذشــت بیش از ۵۰ 
ســال از زمان تصویب قانون حفاظت و بهره 
بــرداری از جنــگل ها و مراتــع و ضرورت 
بروز رســانی تعرفه قطــع درختان جنگلی، 
با اصــلاح تعرفه مربوط به بهــره برداری از 
 درختان جنگلی موضوع مــاده )۱۵( قانون 

مذکور موافقت کرد.
لازم به ذکر است، مبالغ مندرج در اصلاحیه 
فوق، با اســتفاده از سامانه محاسبه گر تورم 
مرکز آمار ایران و در اجرای ماده )۱۰( قانون 
 احکام دایمی برنامه های توســعه کشــور، 
)برای سال ۱۳۹۷ به میزان ۲۶,۹ درصد، در 
سال ۱۳۹۸ به میزان ۳4.۸ درصد و پیش بینی 
سال ۱۳۹۹ نیز به میزان ۳۰ درصد( برآورد و 

لحاظ گردیده است.
 

  اعلام نظر دولت درخصوص تعدادی 
از طرح های نمایندگان مجلس

جلســه،  ادامــه  در  وزیــران  هیــأت 
ضمــن اعلام نظــر درخصوص تعــدادی از 
 طرح هــای نماینــدگان مجلس شــورای

 اسلامی، نماینده خود را برای پیگیری طرح 
مربوط تعیین کرد.

مبنــای تعــادل  اجتماعــی؛  مســئولیت  یــا   کســب وکار 
 اصلی است 

زمانی که ســرمایه گذاری، بنگاه تولیدی خــود را در یک منطقه محروم و 
کم برخوردار احداث می کند، ناخودآگاه به توسعه بیشتر منطقه منجر می شود 
و این موضوع حتی از آسیب های اجتماعی آن منطقه نیز می کاهد. این موضوع 

به سود حاکمیت است.
ورود بنگاه هــای اقتصادی به اجــرای فعالیت های ورزشــی ازجمله ایجاد 
زیرساخت در مناطق کم برخوردارتر، حمایت از ورزشکاران بومی، باشگاه داری 
و... و قرار دادن این اقدامات در زمره مسئولیت اجتماعی شرکتی از چند منظر 
قابل بررســی اســت که عبارت اند از: هدف بنگاه ها از انتخاب یک پروژه، وجود 
انتفــاع برای بنگاه در میان مدت و بلندمدت در صورت عملیاتی شــدن پروژه 
موردنظر، الزام حاکمیت به تعریف یک پروژه مشــخص و... . درواقع دانســتن 
هر یک از موارد بیان شــده می تواند در اظهارنظر نسبت به این دست اقدامات 
اثرگذار باشد و یک پروژه مشخص را در زمره مسئولیت اجتماعی قرار دهد یا 
آن را از این لیست خارج و به یک کسب وکار جدید برای شرکت تبدیل کند یا 
بیانگر آن باشد که چنین پروژه ای می تواند توجه مسئولان را به خود جلب کند.

در دنیای کنونی کســب وکارها خود را در قبال جامعه و کاســتی های آن و 
همچنین در قبال ذی نفعانشان مسئول می دانند و درواقع یک بنگاه اقتصادی 
همانند یک شهروند تلقی می شود که نسبت به جامعه خود مسئولیتی بر عهده 
دارد که از آن به عنوان مســئولیت اجتماعی شرکتی یاد می شود. به این ترتیب 
یک بنگاه اقتصادی همواره باید مدنظر داشــته باشد که فعالیت اقتصادی اش 
چه تأثیری بر ذی نفعان دارد و احتمالاً چه برون دادهای منفی به همراه دارد و 
ســعی در مدیریت این برون دادهای منفی داشته باشد. همچنین برون دادهای 
مثبت فعالیت خود را شناسایی کند و در جهت تقویت آن ها بکوشد. کنترل و 
مدیریت برون دادهای منفی یک شــرکت یا تقویت برون دادهای مثبت آن باید 

با استفاده از منابع مالی، مدیریتی، انسانی و تجهیزاتی مجموعه انجام شود.
اگرچه هر بنگاهی نســبت به جامعه خود مســئول است، اما میزان صرف 
منابع یک بنگاه اقتصادی بر ایفای مسئولیت اجتماعی باید متعادل باشد، برای 
آنکه این متعادل سازی به وجود آید مسئولیت اجتماعی در کنار مفهوم دیگری 
به عنوان حاکمیت شرکتی قرار می گیرد و درواقع این دو مفهوم درکنار یکدیگر 
به تعادل می رســند. درحالی که در مســئولیت اجتماعی شرکتی یک بنگاه بر 
جامعه تمرکز دارد، در حاکمیت شــرکتی نگاه اقتصادی و قانونی وجود دارد. 
به این ترتیب حاکمیت شرکتی مشخص می کند که یک بنگاه باید به چه نحوی 
تصمیم گیری کند تا اثری بهینه بر روی ذی نفعان خود داشته باشد. حاکمیت 
شــرکتی نحوه تصمیم گیری برای اجرای مسوولیت های اجتماعی بک بنگاه را 
به سمت و سویی می برد که بهینه ترین اثر را بر تمامی ذی نفعان برجای بگذارد 

و البته توجه ویژه ای به ذی نفعان داخلی مجموعه دارد.
برای جلوگیری از تضاد منافع و هر گونه سوءاســتفاده در تعریف مسئولیت 
اجتماعی ســازوکاری تعیین شده است تا از سویی تعریف پروژه ها در راستای 
ایفای مســئولیت اجتماعی به زیان ســهامداران نباشــد و از طرف دیگر نیز 
مجموعه هــا به خوبی تکالیف خود را در این زمینــه ایفا کنند. تصویب مبالغ 
پرداختــی به بخش مســئولیت اجتماعی در مجامع ســهامداران که با حضور 
نمایندگان ســهامداران انجام می شــود و نظارت هایی از ســوی سازمان هایی 
همچون سازمان بورس و... نیز بر آن وجود دارد، باعث می شود تا از سوءاستفاده 
جلوگیری شود و حق هیچ یک از ذی نفعان یک بنگاه اقتصادی تضییع نشود. 
البته درخصوص مجموعه های کوچک تر که مدیر مجموعه مالک آن هم هست، 
تصمیم گیری نســبت به حداکثر میزان هزینه اختصاص داده شده به مسئولیت 
اجتماعی در اختیار مالک بنگاه است و محدودیتی در این زمینه وجود ندارد.

پرداختن به امور ورزشی تحت عنوان ایفای مسئولیت اجتماعی شرکتی این 
روزها در کشور رواج پیدا کرده است. البته کمک به ایجاد امکانات ورزشی در 
جامعه پیرامونی خود که با نشاط و سلامتی جامعه ارتباط مستقیم دارد، می تواند 
از مصادیق ایفای مســئولیت اجتماعی یک بنگاه به شمار رود. احداث زمین و 
تأمین امکانات ورزشی به خصوص در مناطق کم برخوردارتر در کشور به نوعی 
کمک به جامعه محلی است. اما اگر میزان سرمایه گذاری یک مجموعه در بخش 
ورزش از حد معقولی فراتر رود، نیاز به تحلیل بیشتر در این زمینه وجود دارد.

 همچنین اگر مجموعه ای با دیدگاه سرمایه گذاری وارد یک فعالیت ورزشی 
همچون باشگاه داری شود، دیگر نمی توان اسم چنین اقدامی را عمل به مسئولیت 
اجتماعی گذاشــت. در تمام دنیا باشگاه داری ورزشی یک کسب وکار محسوب 
می شــوند و نمی توان آن را لزوماً یک کار عام المنفعه تلقی کرد. بســیاری از 
باشگاه های معروف دنیا، مالکان ثروتمندی دارند که نسبت به خرید یک باشگاه 
و صرف هزینه در آن اقدام می کنند و در ادامه درآمد خوبی نیز از محل فروش 
تبلیغات، خرید و فروش بازیکن، جوایز و دیگر موضوعات همچون افزایش ارزش 
باشــگاه کسب می کنند. به این ترتیب گاهی ورود شرکت ها به سرمایه گذاری بر 
یک باشــگاه ورزشی همچون یک تیم لیگ دسته یک می تواند با هدف تعریف 

یک خط کاری جدید در لوای مسئولیت اجتماعی باشد.
درواقع هرچه در تعریف پروژه های مســئولیت اجتماعی به سمت کارهایی 
همچون باشــگاه داری حرکت شود، نیاز به کنکاش دقیق تری است تا مشخص 
شود هدف مجموعه انجام کاری عام المنفعه است یا دیدگاهی انتفاعی نسبت به 
آن وجود داشته است. اقداماتی همچون باشگاه داری می تواند مزایایی همچون 
برندینگ را نیز برای یک مجموعه به دنبال داشــته باشــد. به این ترتیب یک 
مجموعــه با انجام چنین پروژه هایــی می تواند کار تبلیغات خود را نیز اجرایی 
کند و بخشــی از هزینه تبلیغات شــرکت صرف کاری تحت عنوان مسئولیت 
اجتماعــی می شــود و این موضوع از این منظر نیز رویکــردی اقتصادی برای 
مجموعه خواهد بود. حمایت از ورزشــکاران بومی موضوع دیگری اســت که 
این روزها شــرکت ها تحت عنوان پرداختن به مسئولیت اجتماعی شرکتی به 
آن ورود پیــدا می کنند. اما باید دید هدف واقعــی پرداختن به چنین اموری 
به واقع انجام مســئولیت نسبت به جامعه محلی است یا یک مجموعه اهداف 
دیگری را نیز با چنین اقداماتی دنبال می کند؟ توجه داشــته باشید که تربیت 
ورزشــکار حرفه ای در تمام دنیا یک نوع سرمایه گذاری محسوب می شود. اگر 
مجموعه ای در تأمین لباس ورزشــی یا حضور در چند کمپ ورزشــی کمک 
 کنــد و این ورزشــکار در ادامه به مهارت بالایی برســد کــه بتواند از ورزش

 حرفه ای درآمد قابل توجهی کســب کند و حامی این ورزشــکار نیز از ســود 
ورزش حرفه ای او منتفع شــود، دیگر نمی توان از این کار به عنوان مســئولیت 

اجتماعی یاد کرد.
رویکرد ورود به یک کار در قضاوت نسبت به آن اثرگذار است. اگر مجموعه ای 
از اجرای کاری، رویکرد انتفاعی داشــته باشد، این کار دیگر کسب وکار است و 
نمی توان نام مسئولیت اجتماعی را بر آن نهاد. در هر فعالیت اقتصادی رنگ و 
لعابی از مســئولیت اجتماعی وجود دارد؛ به عنوان مثال با رقیق کردن تعریف 
مســئولیت اجتماعی شرکتی حتی می توان شکل گیری یک بنگاه اقتصادی را 
نیز نمود اجرایی مســئولیت اجتماعی تلقی کرد؛ چراکه شکل گیری یک بنگاه 
اقتصادی از سویی به اشتغال زایی برای افراد جامعه منجر می شود و از طرف دیگر 
رشد تولید ناخالص ملی را به همراه دارد. اما واقعیت آن است که در مسئولیت 
اجتماعی شــرکتی یک مجموعه بخشی از سود خود را به کارهایی اختصاص 
می دهد که به ایجاد ارزش برای جامعه و ذی نفعان در کوتاه مدت و میان مدت 
 منجر می شود؛ اما این مجموعه نباید در جست وجوی تصرف آن ارزش باشد و حتی

 اگر ســودی از اجرای پروژه مســئولیت اجتماعی کسب کرد، این سود را وارد 
حساب بنگاه کند.

 
 

 
 

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: براساس طرح توسعه 
پایــدار زنجیره فــولاد، صادرات محصولات زنجیره فولاد توســط هر یک از 
تولیدکنندگان منوط به عرضه میزان تعیین شــده آنها در بورس کالا توسط 

وزارت صمت است.
حجت اله فیروزی  در تشریح نشست روز یکشنبه )۱۹بهمن ماه( کمیسیون 
متبوعش، گفت: نخستین دســتورکار کمیسیون ادامه بررسی طرح توسعه 
پایدار زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح سیاست های تنظیم بازار بود که براساس 
تصمیمات اخذ شده، بورس کالا ملزم به ایجاد امکان خرده فروشی محصولات 
فولادی مقاطع طویل و محصولات تکمیلی حاصل از ورق ظرف مدت سه ماه 

پس از لازم الاجرا شدن این قانون شد.
نماینده مردم فسا در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه براساس این طرح 
واحدهای کوچک زنجیره فولاد می تواند به صورت مشترک، تعاونی تشکیل 

دهند، افزود:  صادرات محصولات زنجیره فولاد توسط هر یک از تولیدکنندگان 
منوط به عرضه میزان تعیین شده آنها در بورس کالا توسط وزارت صمت است.

وی با بیان اینکه تولیدکنندگان ملزم به ارائه برنامه ۶ ماهه صادرات شدند، 
اضافــه کرد: عدم عرضه محصولات در بــورس موجب تعلیق ۶ ماهه مجوز 
صادرات آنها خواهد شد. همچنین مازاد عرضه در بورس کالا به مجوز صادراتی 

تولیدکنندگان اضافه می شود و حداکثر تا ۶ ماه معتبر است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: تولیدکنندگان، صادرکنندگان 
و تأمیــن کنندگان محصولات زنجیره فــولاد و متولیان انبارهای کالا اعم از 
واحدهای مستقر در مناطق آزاد و مناطق ویژه اقتصادی ملزم به ثبت و ضبط 
اطلاعات تولید، خرید و فروش، واردات و صادرات و مصرف کالاهای تولیدی، 
اطلاعات مکان ها و نگهداری کالاها، موجودی اولیه کالاها در انبارها، ورود و 
خروج کالا به انبارها در سامانه جامع تجارت و سامانه جامع انبارها به صورت 

آنی شدند.فیروزی با بیان اینکه براساس طرح مذکور در صورت عدم ثبت کامل 
اطلاعات در سامانه جامع تجارت، ثبت سفارش و واردات اقلام مورد نیاز، خرید 
محصولات زنجیره فولاد در بورس کالا، حمل و نقل و صادرات آن مجاز نیست، 
تصریح کرد: سهمیه خرید مواد اولیه برای واحدهای تولیدی و سهمیه خرید 
محصولات نهایی برای واحدهای تجاری متناسب با مقادیر اطلاعات ثبت شده 

آن واحد در سامانه جامع تجارت است.
وی بیان کرد: براساس طرح توسعه پایدار زنجیره فولاد، کمیته رصد و پایش 
بازار با ریاست وزیر صنعت، معدن و تجارت به منظور رصد بازار و تعیین سهمیه 
بندی عرضه محصولات فولادی توسط تولیدکنندگان و تعیین سازوکار صادرات 
محصولات فولادی تعیین شد.سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شــورای اسلامی همچنین از تصویب تحقیق و تفحص از »چگونگی احداث 
پتروشیمی الوند در داخل محوطه پالایشگاه امام خمینی )ره( شازند« خبر داد.

سخنگوی اجرای قانون جدید چک با بیان اینکه  امروز دور دوم آموزش شبکه بانکی در ارتباط با قانون جدید چک 
برگزار شده است، گفت: دوره آموزشی فعلی طی مدت سه روز برگزار می شود و با توجه به اینکه مشتری در ابتدا با شبکه 
بانکی در ارتباط است، آنها نقش مهمی را در آموزش مشتریان ایفا می کنند و سفیر آموزش بانک مرکزی تلقی می شوند.

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، آمنه نادعلی زاده در حاشیه دوره آموزشی شبکه بانکی مرتبط با قانون جدید 
چک، با تأکید بر لزوم اطلاع رسانی و آموزش به شبکه بانکی درخصوص قانون جدید چک گفت: پس از اینکه قانون 
اصلاح قانون صدور چک ابلاغ شد، بانک مرکزی کارگروه هایی را به منظور اجرای دقیق قانون و تسهیل در امر فرهنگ 
سازی و آموزش تشکیل داد. یکی از محورهای اصلی که از ابتدا مدنظر بانک مرکزی قرار گرفت مقوله اطلاع رسانی و 

آموزش به مردم و شبکه بانکی بود. براین اساس و پیش از این، دور اول آموزش به شبکه بانکی در مهر ماه سال ۱۳۹۸ 
برگزار و طی آن ملاحظات قانونی، بخشنامه ها و تغییراتی که در سامانه ها رخ می دهد برای شبکه بانکی تبیین شد.

سخنگوی اجرای قانون جدید چک با بیان اینکه شبکه بانکی ملزم است اطلاع رسانی کامل را در این زمینه انجام 
دهد، تصریح کرد: بانک ها مکلفند در قالب پیامک، بروشور و سایر روش های تبلیغاتی مشتریان خود را مطلع کنند و 
اطلاع رسانی کافی را در این زمینه داشته باشند. معاون اداره نظام های پرداخت با اشاره به اینکه محتوای آموزشی مرتبط 
با قانون جدید چک در اختیار شبکه بانکی قرار گرفته است،  گفت: در حال حاضر محتوای آموزشی توسط بانک مرکزی 
تهیه شده و این محتوا در اختیار بانکها قرار گرفته است و بر این اساس آنها می توانند نسبت به اطلاع رسانی اقدام کنند. 

صادرات محصولات فولادی منوط به عرضه میزان تعیین شده در بورس کالا است

شبکه بانکی موظف به آموزش قانون جدید چک به مشتریان است

عملیات بازار باز ضمن مدیریت نرخ سود در بازار بین بانکی و کاهش نوسانات 
آن، از تأمین کسری بودجه دولت از طریق پولی سازی جلوگیری می کند و باعث 

کاهش رجوع به بانک مرکزی و مهار رشد پایه پولی می شود.
 به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، محمد نادعلی، مدیر اداره عملیات 
بازار باز بانک مرکزی، در مصاحبه ای ویدئویی به تشــریح نحوه عملکرد ابزار 
جدید سیاست گذار پولی، یعنی عملیات بازار باز،  پرداخت. اهم موارد بیان شده 

در این گفتگو به شرح زیر است:
 - برای اجرای سیاســت های پولی دو راه وجود دارد؛ ابزار مستقیم و ابزار 
غیر مستقیم. ابزار مسقیم ابزارهایی است که بانک مرکزی از طریق آن بانک ها 
را به سمت نرخ و حجم تسهیلات مدنظرش هدایت می کند و نیازمند نظارت 
قوی بانک مرکزی است. به عنوان مثال، اعطای تسهیلات به بخش های خاص 
یا تکالیف خاصی که بر بانک ها وضع می شــود، از جمله ابزارهای مستقیمی 
هستند که در گذشته نیز وجود داشتند. تعیین نرخ سود به صورت دستوری 

نیز شکل دیگر ابزار مستقیم است.
- در ابزار غیر مستقیم بانک مرکزی به شیوه دستوری عمل نمی کند. بلکه 
سعی می کند با توجه به مکانیزم بازار و جریان عرضه و تقاضا، روندهای پولی 
را مدیریت کند. عملیات بازار باز، ســپرده قانونی و تسهیلات قانونی ابزارهای 

سیاست گذاری غیرمستقیم را تشکیل می دهند.
- بانک مرکزی به وسیله عملیات بازار باز، بانک ها را به سمت اهداف خود 
هدایت می کند. به عبارت دیگر عملیات بازار باز ابزاری است که بانک مرکزی 
با مدیریت نرخ سود در بازار بین بانکی تلاش می کند به هدف اصلی خود که 
کنترل تورم است، برسد. از سال ۹۷ مقدمات عملیات بازار باز فراهم و از اوایل 

سال ۹۹ اجرایی شده است.
- حدود ۶۰ سال از فعالیت بانک مرکزی در اقتصاد ایران و استفاده از ابزارهای 
مستقیم سیاست گذاری پولی می گذرد؛ بنابراین یک دوره گذار از رویکرد قدیم 
به سمت رویکرد جدید که شامل ابزارهای غیر مستقیم است، باید دیده شود. 
عملیات باز بانک ها را به سمت روش های غیر مستقیم هدایت می کند و قرار 

است سیاست پولی به مرور از حالت دستوری خارج شود.
- هم اکنون یک بازار بین بانکی وجود دارد که همه بانک های کشور در آن 
فعال هستند. بانک ها در این بازار، نیازهای نقدینگی روزمره خود را با استفاده از 
منابع یکدیگر مرتفع می کنند؛ به این شکل که بانک هایی که مازاد دارند، منابع 
خود را در اختیار بانک هایی که کمبود دارند می گذارند و این نقل و انتقال با 

نرخ سود بین بانکی انجام می شوند.
- اگر در بازار بین بانکی منابع کم باشد، باعث افزایش نرخ در بازار می شود 
و اگر منابع در این بازار زیاد باشد، منابع مازاد باعث کاهش نرخ سود بازار بین 
بانکی می شود. بانک مرکزی از طریق منابع بازار بین بانکی، کمبودها و مازادها 
را پیش بینی می کند و مدیریت این نرخ را در دست خود می گیرد و از طریق 

این نرخ بر سایر نرخ های اقتصاد اثر می گذارد. 
- بانک مرکزی با دو ابزار که در اختیار دارد نرخ ســود بازار بین بانکی را 
کنترل می کند؛ خرید و فروش اوراق دولت به صورت قطعی، و خرید و فروش 

این اوراق به صورت بازخرید.
- در روش نخست، اگر بازار با کمبود منابع مواجه باشد بانک مرکزی اوراق 
بهادار دولتی یا اوراق بدهی بانک ها را از بانک ها می خرد و پول در اختیار آنها 

قرار می دهد و به این شکل، با تزریق منابع نرخ را مدیریت و یا تثبیت می کند.
- در روش دوم، بانک مرکزی در صورتی که بازار بین بانکی با مازاد منابع 
مواجه باشد، اوراق را به بانک ها فروخته و در سررسید، برعکس اوراق را از آنها 

خریداری می کند.
- ابزار بعدی بانک مرکزی تسهیلات قاعده  مند است. برای کنترل دامنه نرخ 
سود، بانک مرکزی اجازه نمی دهد نرخ از حدی بالاتر یا پایین تر رود و کف و 

سقفی وضع می کند.
- وضع نرخ کف به این معناست که اگر بانکی منابعی پایین تر از نرخ سود 
بازار خواست نزد بانک مرکزی سپرده گذاری کرده و بانک مرکزی با نرخ سود 

کف به آن منابع را می دهد.
- تعیین نرخ سقف نیز به این معناست که اگر بانک ها نتوانستند از یکدیگر 
قرض بگیرند، با گذاشــتن وثیقه نزد بانک مرکزی، می توانند با نرخ ســقف 

تسهیلات بگیرند.
- در واقع، نرخ ســود بین بانکی در یک دالان حرکت می کند که در حال 
حاضر، نرخ کف از ۱۰ به ۱4 درصد رســیده است و نرخ سقف نیز ۲۲ درصد 

تعیین شده است.
- نکته ایــی که وجود دارد این اســت که در نــرخ ۲۲ درصد یک حالت 
وثیقه گیری نیز وجود دارد. وثیقه به نام بانک مرکزی بلوکه شــده و منابع با 
نرخ ۲۲ درصد به بانک ها اعطا می شــود و باید توجه شــود که این بازار کوتاه 
مدت است. اما اگر بانک در طول روز به مشکلی بر بخورد یا به عبارتی به منابع 

اضطراری نیاز داشته باشد، می تواند اقدام به توافق بازخرید کند.
- مدت قرض گیری در بازار بین بانکی معمولا یک شــب است اما بانک ها 

می توانند نهایتاً تا دو هفته، مدت قرض گیری را تمدید کنند. 
- توافق باز خرید از رســوب اوراق در ترازنامه بانک مرکزی نیز جلوگیری 
می کند چراکه عملًا دو اختیار وجود دارد؛ یک اختیار خرید از سمت خریدار 
و یک اختیار فروش از سمت فروشنده که در سررسید این اختیارها معکوس 

می شود.
- فراموش نکنیم که هدف کنترل نرخ ســود اســت و مقدار و حجم پول، 
متغیری در دست بانک مرکزی است تا به وسیله آن نرخ سود را کنترل کند.

- معمولا در روزهای چهارشــنبه عملیات بازار باز در بازار بین بانکی انجام 
می شود.

- از جمله شــروط موفقیت عملیات بازار باز این است که در مرحله بعدی 
به ســمت آزادسازی یا انعطاف بیشتر در نرخ ســود سپرده ها حرکت کنیم. 

در طــرح بانکداری مرکزی، تغییر ســاختار بانک مرکزی دیده شــده که به 
سیاست گذاری های جدید پولی کمک شایانی می کند.

- در ابتدای اجرایی شــدن عملیات بازار باز دی کشور، بانک ها با خرید و 
فروش اوراق آشنا نبودند و شرایط به نحوی بود که در بازار بین بانکی با مازاد 
منابع رو به رو بودیم و نرخ سود در این بازار به شدت کاهش یافته بود. حتی 
به ۸ درصد رســیده بود. همچنین اقتصاد با مشکلات ناشی از کرونا دست و 

پنجه نرم می کرد.
- در آن مقطع، ابزار موثر این بود که نرخ ســود کف را ایجاد کنیم که با 
افزایش نرخ ســود، به نوعی نرخ کف در دالان شکل گرفت. بعد از اینکه نرخ 
سود بازار بین بانکی در داخل دالان قرار گرفت، دولت به واسطه کسری بودجه 
شدیدی که داشت، به استفاده از ابزار بدهی به عنوان یکی از شیوه های تامین 
مالی روی آورد و از ۱۳ خرداد شاهد حراج در اوراق بدهی دولت بودیم. بانک ها 

می توانستند اوراق دولت را بخرند و در پرتفوی خود اوراق داشته باشند.
- زیر ساخت های عملیات بازار باز توسط بانک مرکزی و با همکاری سازمان 
بورس و اوراق بهادار فراهم شــده و سیستم های برخط نیز تهیه شده تا بانک 
مرکزی با سیستم برخط، وثیقه را در اختیار بگیرد و همچنین خرید و فروش 
اوراق با همکاری شرکت سپرده گذاری مرکزی و تسویه وجوه انجام می شود.

- بازار بین بانکی کوتاه مدت است و اگر ریسکی ایجاد شود کل سیستم را 
متاثر می کند. دو روش برای مدیریت این ریسک وجود دارد اول توافق بازخرید 
که وثیقه محور است و بانک مرکزی هم به دنبال وثیقه محور کردن بانک هاست 
که وثیقه ها نیز همان اوراق هستند و روش دوم این است که بانک ها به امید 
بانک مرکزی در این بازار ریســک را محتمل بر بانک مرکزی می دانند. البته 
بانک مرکزی نیز به دقت در حال پالایش و رصد بانک هاست. بانک ها نیز اگر 
دچار چالش شوند به بانک مرکزی مراجعه می کنند و وثیقه می گذارند و اگر 

وثیقه نداشتند، اضافه برداشت رخ می دهد.
- برای توسعه بازار بین بانکی، بانک مرکزی به دنبال ایجاد ادبیات این موضوع 
و آگاه سازی منافع حاصل از این بازار برای کل اقتصاد است. در زمینه ابزارها نیز، 
به عنوان مثال، به دنبال ایجاد توافق بازخرید بین بانک هاست. یک موضوع دیگر، 
ایجاد بانک اطلاعاتی دولت در بانک مرکزی است و اینکه بانک ها دو حساب نزد 

بانک مرکزی داشته باشند؛ یک حساب اوراق و یک حسابی که اکنون دارند.
- بانک مرکزی در نظر دارد سیاست های اعتباری را با فعالیت بازار بین بانکی 
همســو کند و دولت را تشویق کند تا سیاست های تکلیفی بر بانک مرکزی 

نداشته باشد و این رابطه از طریق اوراق باشد.
- بانــک مرکزی از طریق عملیات بازار باز، اقدامات قابل توجهی را به اجرا 
رسانده اســت؛ در ۳۳ هفته ایی که حراج اوراق دولت برگزار و کسری بودجه 
دولت از طریق آن جبران شــد، پشتوانه آن عملیات بازار باز بوده است. بدین 
ترتیب از تأمین کسری بودجه دولت از طریق پولی سازی جلوگیری و رجوع به 
بانک مرکزی و پایه پولی اش کمتر شده است. به علاوه، بانک مرکزی توانست 
از طریق الزام بانک ها به اینکه ۳ درصد از سپرده هایشــان را به صورت اوراق 

دولت نگهداری کنند، برای اوراق دولتی تقاضا ایجاد کند.
- نرخ ســود در بازار بین بانکی کنترل شده و نوسانات کاهش یافته است. 
همچنین، بخشی از دارایی های بانک ها، از دارایی های با بازده بهتر شکل گرفته 

و ترازنامه بانک ها نیز از این طریق تا حدودی سالم سازی شده است.

عملیات بازار باز باعث کاهش مراجعه دولت به بانک مرکزی و مهار رشد پایه پولی می شود

تصویب آیین نامه اجرایی قانون حمایت قضایی و بیمه ای از مأموران 
یگان حفاظت محیط زیست و جنگل بانی
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 ۶۵ درصــد تولیدماهیان ســردابی در شــبكه تعاونیهای 
می شود انجام  کشاورزی 

مدیرعامــل اتحادیه مرکزی تعاونیهای کشــاورزی ماهیان ســردابی 
گفت: ۶۵ درصد تولیدماهیان ســردابی در شــبکه تعاونیهای کشاورزی 

می شود. انجام 
 بــه نقل از ســازمان مرکزی تعاون روســتایی، آرش نبی زاده گفت: 
اتحادیه مرکزی تعاونیهای کشــاورزی ماهیان سردابی کشور از ۹ اتحادیه 
اســتانی که ۶۵ درصد تولید کشور را به خود اختصاص می دهد، تشکیل 

شده است.
وی در ادامــه افزود: طرح پایانه های مبدا و مقصد این نوع ماهیان که 
ســه ســال در حال پیگیری آن بودیم، در ســال جاری به نتیجه رسیده 
اســت و ما توانستیم مقداری از محصولات آبزی را در پایانه ها به صورت 
عمده فروشی توزیع کنیم.نبی زاده در خصوص حجم صادرات این اتحادیه 
گفت: در ســال جاری به دلیل بیماری کرونا به طور مســتقیم صادرات 
نداشتیم ولی برای صادرکنندگان به کشورهای روسیه و کشورهای عربی 
همجــوار؛ تأمین ماهی کردیم.وی همچنین در خصوص برنامه های آینده 
گفت: اصلاح نژاد ماهی قزل آلا، شناسایی و پلاک گذاری مولدین، ایجاد 

ســامانه ماهیان سردابی ایران از جمله این اقدامات است.

 شكوفایی بخش کشــاورزی با افتتاح طرح های گلخانه ای و 
دامداری

 همزمان با هشــتمین روز از دهه مبــارک فجر ، رییس جمهوری در 
قالب چهل و هفتمین برنامه افتتاح جهش تولید روز یکشــنبه به صورت 
ویدئــو کنفرانس دســتور بهره برداری از ۳۷۲ طرح گلخانه ای در ســطح 
کشــور و فاز ۱ و ۲ مجتمع دامداری اســتان مرکزی را با 4 هزار و ۹۰۰ 

میلیارد تومان ســرمایه گذاری صادر کرد .
 آییــن بهره برداری از ۳۷۲ طرح گلخانه ای به مســاحت ۹۵4 هکتار 
و فاز ۱ و ۲ مجتمع دامداری در اســتان مرکزی با ظرفیت ۲۰ هزار راس 
گاو شیری و همچنین تجلیل از برگزیدگان بخش کشاورزی در استان های 
مختلف روز یکشــنبه ۱۹ بهمن ماه با حضور حجت الاســلام و المسلمین 

حســن روحانی رییس جمهوری به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد.
با بهره برداری از ۳۷۲ طرح گلخانه ای در سراســر کشور و نیز مجتمع 
دامداری در زرندیه اســتان مرکزی  برای ۱۱ هزار و ۵۰۰ نفر در سراسر 

می شود. اشتغالزایی  کشور 
حجت الاســلام حســن روحانی رییس جمهوری در این آیین با بیان 
اینکه کشــاورزی بزرگترین پایه ســلامت، حیات و امنیت جامعه و مردم 
اســت، گفت: تا ســال ۹۲ کل گلخانه های کشور هشت هزار هکتار بود و 
امروز ۹۵4 هکتار گلخانه در سراســر کشــور افتتاح شد یعنی در همین 
یک روز شــاهد افتتاح حدود یک هشــتم گلخانه کل دولت های گذشته 

تا سال ۹۲ بوده ایم.
رییس جمهوری با بیان اینکه اصل کار کشاورزی روی دوش کشاورزان 
است، اظهار کرد: چهار میلیون و ۳۰۰ هزار نفر امروز در سراسر کشور در 
بخش کشــاورزی مشغول فعالیت هستند که از همه آنها و نیز کشاورزان 
نمونه که امروز لوح دریافت کردند، قدردانی و برای آنان آرزوی موفقیت 

کنیم. می 
وی ادامه داد:  مطمئن هســتیم این مسیر می تواند مسیر خودکفایی و 
استقلال کشور را در بخش غذایی و امنیت مردم را تامین کند و امیدوارم 

تــا پایان دولت هم این راه را ادامه دهیم.
روحانــی با بیان اینکه افتتاحیه های بســیار دیگــری تا پایان دولت 
در زمینه کشــاورزی خواهیم داشــت، اضافه کرد:  امروز شــاهد افتتاح 
طرحهای کشــاورزی با ارزش حدود ۵ هزار میلیارد تومان و با اشــتغال 

حدود ۱۲ هزار نفر بودیم.

 کشاورزان در خط مقدم جنگ اقتصادی دشمن قرار دارند
 اســتاندار همدان گفت: کشاورزان این اســتان با تولید سالانه حدود 
پنج میلیون تن انواع محصولات کشــاورزی در شــرایط تحریم، در خط 

مقدم مقابله با جنگ اقتصادی دشــمن قرار دارند.
 »سیدسعید شاهرخی« در آیین ملی تقدیر از بهره برداران نمونه بخش 
کشــاورزی اســتان همدان که همزمان با سراسر کشــور با حضور رییس 
جمهوری به صورت ویدیو کنفرانس)ارتباط تصویری زنده( برگزار شــد، 
افزود: در شــرایطی که استکبار جهانی و در راس آن آمریکا، بی رحمانه 
ترین تحریم ها را به ایران اسلامی تحمیل کرده، فعالان بخش خصوصی، 
تولیدکنندگان و کشاورزان نقش بسیار مهم و قابل توجهی در این جنگ 

اقتصادی و مقابله با تحریم و توطئه های اقتصادی دشــمن دارند.
وی با اشــاره به اینکه تلاش تمامی ۱۱۷ هزار بهره بردار و کشــاورز 
اســتان همدان در حوزه های مختلف قابل تقدیر اســت، اظهار داشــت: 
تولیدکننــدگان با تامین به موقع مواد غذایی و کالاهای اساســی ایجاد 
وفور نعمت در جامعه، اجازه ندادند که مردم و کشــور با مشــکلی دراین 

شوند. مواجه  زمینه 
شــاهرخی گفت: باعث افتخار اســت که اســتان همدان در تولید سه 
محصول سیب زمینی با ۹۲۰ هزار تن، گردو با ۵4 هزار تن و سیر خشک 

با ۵۰ هزار تن موفق به کســب رتبه نخست کشور شده است.
وی بیان کرد: همدان در تولید انگور با تولید 4۲۰ هزار تن رتبه دوم، 
یونجه با تولید ۵4۰ هزار تن رتبه ســوم و در تولید جو با ۳4۰ هزار تن 

رتبه چهار کشــور را به خود اختصاص داده است.
استاندار همدان خاطرنشان کرد: این استان با تولید ۱۸ هزار تن انواع 
گیاهان دارویی، رتبه چهارم و تولید 4۲۵ هزار تن چغندر قند رتبه پنجم 

کشور را از آن خود کرده است.
وی تصریح کرد: در ســال زراعی گذشته، اســتان همدان با تولید بی 
ســابقه ۷۱۰ هزار تن گندم به عنوان ششــمین استان برتر کشور دراین 

شد. معرفی  زمینه 
شــاهرخی افزود: این افتخارات در شرایطی نصیب استان همدان شده 
که ۲.۱ درصد از جمعیت و ۱.۲ درصد از وســعت کشور را داراست که با 
این وجود پنج میلیون تن از محصولات کشــاورزی کشــور در این استان 

می شود. تولید 
وی تصریح کرد: بر اساس برنامه ریزی علمی انجام شده برای پیشبرد 
هدفمند اســتان و با توجه به محدودیت منابع آبی و زمین کشــاورزی، 
باید به ســمت افزایش بهره وری و توسعه کشت گلخانه ای حرکت کنیم.

اســتاندار همدان با اشاره به اینکه رویکرد ما توسعه کشت گلخانه ای 
اســت، تصریح کرد: در کل کشور ۳۷۲ واحد گلخانه ای بهره برداری شد 
کــه ۲۷ واحد آن با اشــتغالزایی برای ۳۲۸ تن و ســرمایه گذاری ۲۰۶ 

میلیارد تومان متعلق به اســتان همدان است.
وی اضافه کرد: استان همدان تا ۲ سال قبل، ۱۰۷ هکتار گلخانه داشت 
که این رقم هم اکنون به ۱۷۲ هکتار سطح زیرکشت افزایش یافته است.

شــاهرخی بــا بیان اینکه قصد داریم زیرســاخت ایجــاد ۵۲۰ هکتار 
گلخانه را در اســتان همدان فراهم کنیم، افزود: ســطح زیرکشت ایجاد 
گلخانه های اســتان همدان در ۲ ســال اخیر حدود ۲ برابر مجموع 4۰ 

سال گذشته بوده است. 
 

 تفاهم نامه همکاری وزارتخانه های نیرو و آموزش و پرورش
در چارچوب تحقق سیاست هاي کلان سند 
چشــم انداز در افق سال ۱4۰4 قانون برنامه 
ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، 
سند تحول بنیادین آموزش و پرورش و قوانین 
بودجه سنواتي در حوزه آب و انرژي و تقویت 
همکاری هــا و توانمندی های وزارت آموزش 
و پــرورش و وزارت نیرو در زمینه اســتفاده 
بهینه از منابع آب و انرژي تفاهم نامه همکاری 

امضا کردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو 
)پاون(، ایــن تفاهم نامه روز یکشــنبه بین 
»محســن حاجی میرزایی« وزیــر آموزش و 
پرورش و »رضا اردکانیان« وزیر نیرو منعقد 

شد.
این تفاهم نامه شــامل همکاری لازم در 
زمینه اصــلاح الگوی مصــرف آب و انرژي 
و ارتقای بهــره وری در حوزه هاي یادشــده 
از طریق اســتفاده موثــر از منابع و امکانات 
موجود و گسترش ظرفیت همکاري هاي بین 
دســتگاهي در دولت است.در این چارچوب، 
بکارگیري ابزارهاي انگیزه بخش )نرم افزاري و 
سخت افزاري( براي تشویق اشخاص )حقیقي، 
حقوقي یا نهادهاي وابسته به آنها( به منظور 
تســهیل تحقق اهداف مشــترک از جمله 
بهینه سازی مصرف آب و انرژی و بکارگیری 

انرژی هــای پاک و تجدیدپذیر متناســب با 
شرایط کشور، جهت دهی، سیاست گذاری و 
هدفمندسازی تسهیلات، تخفیفات و یارانه های 
اعطایی در تأمین آب و انرژی مدارس کشور 
و سایر فضاهای آموزشــي وابسته به وزارت 
آمــوزش و پــرورش، جهت نیل بــه اهداف 

مشترک اولویت دار است. 

گسترش ظرفیت هاي بخش آموزشي اعم 
از محتواي کتب و متون آموزشي، بازدیدهاي 
علمي، همکاري هاي پژوهشــي و آموزشي و 
استفاده حداکثری در چارچوب ارتقاي فهم 
عمومــي و تخصصي مســائل آب و انرژي از 
دیگر اولویت های این بخش به شمار می رود. 
دیگر اولویت های این بخش را شکل دهي 

زنجیره هاي گسترده تر اجتماعي با مشارکت 
کانون خانواده و نهادهاي عمومي غیردولتي 
به منظور تســهیل اجراي برنامه ها و تحقق 
اهداف مشــترک، بکارگیری زیرساخت های 
بالقــوه و بالفعــل طرفین اعم از آموزشــی، 
پژوهشی، تخصصی و اجرایی در جهت تامین 
اهداف مشترک، ارتقاي سطح برخورداري از 

آب سالم و انرژي در تمامی مراکز آموزشي با 
اولویت مناطق کمتر توسعه یافته و ارائه یک 
الگوي همکاري موفق بین دستگاهي با هدف 

تعمیم تجربیات مشترک شامل می شود.
 هدف کلی از این تفاهم نامه، ارتقاي سواد 
آب و انرژي، آگاهی بخشــی و فرهنگسازی، 
ایجاد نگرش و تغییرات رفتاری مثبت پایدار در 
جامعه مخاطب وزارت آموزش و پرورش اعم از 
دانش آموزان، مربیان، اولیا و سایر کارکنان برای 
حفظ منابع آبي و بکارگیري الگوهاي صحیح 

مصرف آب و انرژي است.
اهداف عملیاتي این تفاهم نامه را نیز ارتقای 
ســطح آگاهی از طریق ارائــه آموزش های 
لازم در راســتای اصلاح الگوی مصرف آب و 
انرژي، حفظ منابع  آب و محیط زیســت به 
نوآموزان و مربیان پیش دبستانی، دانش آموزان، 
دانشــجو معلمان، کارکنان اداری و آموزشی 
مدارس دولتی، پردیس های آموزشی دانشگاه 
فرهنگیــان، اولیا و ســایر کارکنــان وزارت 
آموزش و پرورش، کاهش هزینه های مصرف 
آب و انرژی مراکز آموزشــي به ویژه از طریق 
صرفه جویی و بکارگیري روش ها و ابزارهای 
بهینه سازي مصرف، اصلاح الگوی مصرف آب و 
انرژی از دوره پیش دبستان تا دانشگاه )دانشگاه 

فرهنگیان( و سطح جامعه شامل می شود.

تداوم بی تدبیری در بازار نهاده های دامی
در حالی که بیش از یکسال است بازار نهاده های دامی 
شرایط پرچالشــی دارد، این بار کمبود شدید جو دامی 

گریبان تولیدکنندگان را گرفته است.
 در حالی که کمبود نهاده های دامی این بار به جو رسیده 
و این مساله تولیدکنندگان را با چالش مواجه کرده، دولت 
و بخش خصوصی یکدیگر را در این زمینه مقصر قلمداد 
می کنند و وعده های دولتمــردان برای حل این چالش 

کماکان بی نتیجه مانده است.

 ماجرا از کجا آغاز شد؟
نگرانی ها درباره کمبود جو از دی ماه گذشــته بعد از 
اعلام میزان واردات جدی شد و فعالان بخش خصوصی 
در خصوص کمبود در بازار هشــدار دادند. بر اساس آمار 
اعلامی از سوی اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور 
میزان واردات جو از ابتدای فروردین تا پایان آذرماه سال 
جاری به یک میلیون و ۳4۰ هزار و ۵۰۵ تن به ارزش ۳۲۶ 
میلیون و ۸۳۱ هزار و ۲۷4 دلار رسیده که در مقایسه با 
دوره مشابه سال گذشته به لحاظ وزنی کاهش 4۷ درصدی 
و به لحاظ ارزشــی کاهش 4۹ درصدی را نشان می دهد. 

)جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید(
چند روز پس از اعلام این آمار، عباس حاجی زاده، دبیر 
اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور خواستار جبران 
این کسری واردات شد. حاجی زاده در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفت: برای پیشگیری از ایجاد مشکل و تنش در بازار 
نهاده های دامی، لازم است برای کاهش کسری برنامه ریزی 
شود.وی افزود: در ماه های پایانی سال همواره تقاضا برای 
محصــولات پروتئینی به طور معمول افزایش می یابد به 
همین دلیل لازم است به منظور پیشگیری از ایجاد مشکل 
و تنش در بازار نهاده های دامی که مواد اولیه صنایع دام 
و طیور محسوب می شوند، باید برنامه ریزی متوازنی جهت 
جبران کسری واردات به عمل آید و نسبت به تأمین جو و 
کنجاله سویا که واردات آن در ۹ ماهه نخست امسال نسبت 
به دوره مشابه سال گذشته کاهش یافته است، اقدام شود. 
4 روز بعــد از این درخواســت، ولــی الله فریادرس، 
مدیرکل دفتر مقررات و اســتانداردهای بازرگانی وزارت 
جهاد کشــاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر وعده جبران 
کسری واردات جو را داد و گفت: در بازه ای که تأمین ارز 
نهاده هــا در اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت بود به 
دلیل اینکه جو داخلی به بازار عرضه می شد و محدودیت 
ارزی نیز وجود داشــت اولویت ارز را به کالاهای دیگری 
داده بودند که همین باعث کمبود تأمین ارز برای واردات 
جو شده بود.مدیرکل دفتر مقررات و استانداردهای بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه پیگیری تأمین ارز 

واردات محصول جو جزو اولویت های وزارت جهاد کشاورزی 
است، اضافه کرد: ما از سهمیه ارزی که در اختیار داریم نیز 
به این منظور استفاده می کنیم و جو جزو اولویت ها است.

حالا با گذشت حدود یک ماه از این وعده، قیمت جو 
دامی در بازار آزاد به 4۳۰۰ تا 4,۶۰۰ تومان رســیده در 
حالی که نرخ مصوب آن ۱,۷۰۰ تومان است؛ در حالی که 

کمتر از یک ماه و نیم نیز تا آخر سال باقی مانده است.

 تولیدکنندگان دام ســبک و روســتایی و 
پرواربندان گوساله برای تهیه جو مورد نیاز مشكل 

دارند
در همین زمینه سید احمد مقدسی، رئیس هیأت مدیره 
انجمن صنفی گاو داران کشور گفته است: از ابتدای سال 
جاری وزارت صنعت، معدن و تجارت که مسئولیت ثبت 
ســفارش نهاده های دامی را برعهده داشت برای واردات 
جو اقدام نکرد که نتیجه آن کمبود جو و افزایش قیمت 

این نهاده است.
وی اضافه کرده است: واردات جو به کشور کاهش یافته 
اســت به همین منظور وزارت جهاد کشاورزی به جای 
این محصول ذرت در اختیار گاوداران صنعتی ســنگین 
قرار می دهد، اما تولیدکنندگان دام ســبک و روستایی و 
پرواربندان گوساله برای تهیه جو مورد نیاز مشکل دارند و 

سهمیه ای کمتر از نیازشان دریافت می کنند.

 کمبود جو ناشــی از حضور کمرنگ بخش 
خصوصی است

در این میان، وزارت جهاد کشــاورزی حضور کمرنگ 
بخش خصوصی را یکی از دلایل کمبود جو عنوان کرده 

و گفته است مشکلی در زمینه تأمین جو وجود ندارد.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام در همین راستا 
با اشاره به دلایل کمبود جوی دامی در بازار گفت: یکی از 
این دلایل، کمرنگ بودن حضور بخش خصوصی در این 
حوزه بوده و ما در ماه های مرداد و شهریور گذشته، اعلام 

کردیم که ثبت سفارش جو کاهش یافته است.
طلایی بیان کرد: جو که امروز در بازار عرضه می شود 
از محل ذخایر خوب شرکت پشتیبانی امور دام بوده و در 
روزهای اخیر فقط ۲۰۰ هزار تن جو در ســامانه بازارگاه 

عرضه شده است.

 2۰۰ هزار تن جو وارداتی از آلمان در مســیر 
ایران است

این مقام مسئول با اشاره به اینکه در حال افزایش ذخایر 
جو هستیم، خاطرنشان کرد: تاکنون به میزان سه کشتی 
جو از آلمان خریداری کردیم که حجم آن حدود ۲۰۰ هزار 
تن بوده که تا دو سه روز آینده وارد ایران می شود همچنین 
یک کشــتی در حال تخلیه داریم و محموله هایی نیز در 
اسفندماه وارد کشور می شود ضمن اینکه از اواخر فروردین 

و اوایل اردیبهشت جوی تولید داخل وارد بازار می شود.
وی نیاز کشــور به جو را ۵۰۰ تا ۵۵۰ هزار تن اعلام 
کرد و گفت: ما با احتساب ذخایر استراتژیک حدود ۶۰۰ 
تا ۷۰۰ هزار تن جو در کشور داریم اما همیشه باید بین 
۲۵ تا ۳۰ درصد بیشتر از نیاز توزیع انجام شود تا در بازار 

خللی ایجاد نشود. )جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید(
با این حال بخش خصوصی دولت را مقصر این ماجرا 
می داند و عنوان می کند که بی برنامگی و بی تدبیری دولتی 

چنین شرایطی را رقم زده است.

 بخشی از جوهای وارداتی از بین رفت!
در همین زمینه، کسری لشگری، بازرس اتحادیه های 
واردکنندگان نهاده های دام و طیور در گفتگو با خبرنگار 
مهر با اشــاره به کمبود و گرانی جو دامی در بازار گفت: 
متأســفانه زمانی که بخش خصوصی قصد داشت برای 
واردات جو اقدام کند، در فرایند ثبت سفارش با مشکلات 
عدیده ای مواجه شــد و مسئولان دولتی اعلام کردند که 
جوی دامــی در بحث تخصیص ارز در اولویت قرار ندارد 
چرا که هم تولید داخلی انجام شده و هم واردات به اندازه 

کافی صورت گرفته است.
وی تصریح کرد: این مباحث موجب شد تا واردکنندگانی 
که اقدام به واردات جو کرده بودند دچار مشکلات زیادی 
شــوند و کالای آنها در بنادر رسوب کند که برخی از این 
محموله ها حدود یکســال رسوب کردند و بخشی از آنها 
نیز از بین رفتند.لشگری اضافه کرد: به دلیل افت کیفیت 
و حشــره زدگی حدود ۱۰ درصد از این محموله ها از بین 
رفتند و وقتی که دولت تخصیــص ارز آنها را انجام داد، 
کالای کمتری نسبت به آنچه انتظار می رفت، ترخیص شد، 
بنابراین تأمینی که از محل واردات مورد نیاز بود، انجام نشد.

وی تاکید کرد: ارزیابی مسئولان از میزان نیاز کشور به 
جو دقیق و درست نبوده و به همین جهت موفق به تأمین 
جوی مورد نیاز کشور نشدند و الان با چالش کمبود شدید 

نهاده جو در بازار مواجه شده ایم. 
در عین حال حضور پررنگ شرکت پشتیبانی امور دام 
در واردات نهاده های دامی، شــائبه انحصار دولت در این 

زمینه را به وجود آورده است.
همچنین تولیدکنندگان درباره کمبود جو و تأثیر این 
مساله بر امکان گرانی گوشت قرمز و چالش هایی که برای 
دامداران )بویژه در حوزه دام های سبک که عمدتاً توسط 
عشایر پرورش داده می شوند( ایجاد می کند؛ اظهار نگرانی 
می کنند. چرا که جو یکی از اصلی ترین نهاده های مورد نیاز 
دام های سبک )شامل گوسفند و بز( است و گاوداری های 
صنعتی می توانند به جای نهاده جو، ذرت و کنجاله سویا را 
در جیره غذایی دام های خود جایگزین کنند اما از آنجایی 
که از این اقلام نمی توان به عنوان خوراک دام های سبک 
استفاده کرد، بنابراین آنها در معرض خطر بیشتری قرار 
می گیرند.همچنین با توجه به اینکه قیمت گوشت قرمز نیز 
طی هفته های گذشته علی رغم کاهش حدود 4۰ درصدی 
مصرف این محصول، افزایش چشمگیری داشته است، به 
نظر می رسد در صورتی که دولت تدبیر کافی برای تأمین 
به موقع نهاده های دامی از جمله جو برای تولیدکنندگان با 
قیمت مناسب نکند، دسترسی مردم به این ماده پروتئینی 

بیش از گذشته کاهش خواهد یافت.

افتتاح هفتمین مرکز نوآوری خدمات و پایدار سازی خوشه شیلات کشور در شهرک صنعتی کنارک
هفتمین مرکز نوآوری خدمات و پایدار سازی کشور و آزمایشگاه همکار 
شیلات با حضور اصغر مصاحب»عضو هیأت مدیره و معاون صنایع کوچک 
ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران« در شهرک صنعتی 

کنارک به بهره برداری رسید.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل  از  شــاتا، همزمان با دهه 
مبارک فجر هفتمین مرکز نوآوری خدمات و پایدار سازی کشور و آزمایشگاه 
همکار شیلات با حضور اصغر مصاحب و جمعی از مدیران دستگاه های اجرایی 
استان سیستان و بلوچستان در شهرک صنعتی کنارک به بهره برداری رسید.

وی همچنین در ادامه از 4 واحد تولیدی مستقر در شهرک صنعتی کنارک، 
از جمله قوطی ســازی آرمان گستر با اشتغال ۳۰ نفر، ساحل صید کنارک 
تولید کننده کنسرو ماهی با اشتغال ۳۸۶ نفر، لنج سازی با اشتغال ۲۰ نفر 
و قیر پاسارگاد با اشتغال ۱۲ نفر بازدید کرد و از نزدیک در جریان مسائل و 

مشکلات بخش صنعت استان سیستان و بلوچستان قرار گرفت.
عضو هیــأت مدیره و معاون صنایع کوچک ســازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران در آیین افتتاح مرکز نوآوری خدمات و پایدار سازی 
و آزمایشگاه همکار شیلات در شهرک صنعتی کنارک، از بهره برداری ۳4۰ 
طرح صنعتی و 4۰۰ پروژه عمرانی با سرمایه گذاری چشمگیر بیش از ۲۸ هزار 
میلیارد تومان در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور تا پایان سال جاری خبر داد.

اصغر مصاحب اظهار داشت: در مرکز نوآوری خدمات و پایدار سازی شهرک 
صنعتی کنارک، دفاتر ارتباط با صنعت دانشــگاه دریانوردی و علوم دریایی، 
دانشگاه بین المللی و دانشگاه آزاد اسلامی واحد چابهار به منظور ارتباط بین 

صنعت و دانشگاه استقرار دارند.
وی با اشاره به این که خوشه های کسب و کار به عنوان مهم ترین طرح های 
توسعه  صنعتی کشور درحال اجراست، افزود: مرکز نوآوری خدمات و پایدار 
سازی خوشه شیلات به عنوان یکی از حلقه های مفقوده خوشه شیلات سیستان 

و بلوچستان شناسایی شد که از امروز کار خود را آغاز کرده است.
عضو هیــأت مدیره و معاون صنایع کوچک ســازمان صنایع کوچک و 

شــهرک های صنعتی ایران ابراز امیدواری کرد در آینده شاهد اجرای کامل 
فعالیت های آزمایشگاهی، توسعه و بهره  وری صنایع با این مرکز باشیم.

مصاحب ادامه داد: پیوند دانشــگاهیان و اعضای هیأت علمی با صنعت 
می تواند ســبب اتفاقات خوبی در عرصه صنعت باشــد و به همین لحاظ از 

دانشگاهیان برای حضور در این مرکز دعوت می شود.
وی اضافه کرد: رویدادهای استارتاپی و حمایت از شرکت های دانش بنیان از 
نیازهای صنایع کوچک و متوسط کشور به شمار می رود که با برنامه ریزی های 
صورت گرفته قرار اســت در ماه آینده رویداد استارتاپی نوآوری شیلات به 

میزبانی دانشگاه دریانوردی چابهار برگزار شود.
عضو هیــأت مدیره و معاون صنایع کوچک ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران تأکید کرد: حمایت از صنایع کوچک همکاری 
همه جانبه دستگاه های اجرایی را می طلبد و در این میان فرمانداری از نقش 
کلیدی و بسیار مؤثری برخوردار است.مصاحب گفت: با توجه به این که هم 
اکنون ۵۰ واحد صنعتی فعال در زمینه شیلات در شهرک صنعتی کنارک 
به تولید مشغول اند، کنسرسیوم شیلات استان نیز درحال شکل گیری است.

وی تصریح کرد: تشکیل این کنسرسیوم به عنوان یکی از ۷۰ کنسرسیوم 
کشــور از مهمترین اتفاقات اقتصادی درحال وقوع در اســتان سیستان و 

بلوچستان به شمار می رود.

حمایت از کشاورزی رویكرد اصلی دولت است
 استاندار مازندران حمایت از تولیدکنندگان بخش کشاورزی و صنعت دام و طیور را رویکرد اصلی دولت تدبیر و امید معرفی کرد و گفت : برای تحقق این مهم از تمام ظرفیت ها و امکانات به شکل مطلوب استفاده می شود.

 احمد حسین زادگان روز یکشنبه در آیین تجلیلی از تولید کنندگان برتر بخش کشاورزی مازندران که موفق به کسب رتبه ملی شدند ، افزود : ظرفیت های بخش کشاورزی مازندران بی بدیل است و باید با رفع برخی مشکلات و کاهش 
بوروکراسی اداری، در جهت حمایت از تولید داخلی گام برداریم.وی با بیان اینکه مازندران در تولید انواع محصولات کشاورزی و بویژه مرکبات و برنج، تامین کننده اصلی نیاز بازار کشور است ، گفت : هم اکنون نیز زیرساخت های مناسبی در 
بخش کشاورزی و صنعت دام و طیور استان ایجاد شده است و با اقدامات و تلاش های صورت گرفته بویژه در چند سال اخیر، این استان در طرح توسعه کشت محصولات گلخانه  ای موفق عمل کرد به گونه ای که سطح کشت محصولات 
گلخانه  ای در مقایسه با سال های گذشته چند برابر شده است.حسین زادگان بر لزوم خلاقیت و نوع آوری توسط تولید کنندگان برتر مازندرانی تاکید کرد و گفت : باید با شناسایی موانع موجود و ایجاد تسهیل گری، زمینه صادرات بیش 
از پیش محصولات مختلف کشاورزی مازندران فراهم شود ، چون در صورت تحقق این مهم، علاوه بر ایجاد اشتغال پایدار، شاهد بهبود فضای کسب و کار و رونق اقتصادی بیش از پیش برای فعالان این عرصه خواهیم بود.نماینده عالی 
دولت در مازندران بر لزوم افزایش سطح زیرکشت محصولات گلخانه ای در استان تاکید کرد و افزود : در چند سال اخیر و در راستای تحقق این مهم، تسهیلات مطلوبی به متقاضیان واجد شرایط این بخش پرداخت شده است و اکنون نیز 
طرح توسعه کشت واحدهای گلخانه  ای در این استان به طور جدی در دستور کار است.وی کمبود و گرانی زمین در مازندران را ازجمله مشکلات فراروی صنعت از جمله صنایع وابسته به کشاورزی دانست و گفت : آسیب شناسی بخش 

کشاورزی باید مورد توجه قرار گیرد تا بتوان بر اساس آن و برای رفع معضل، راهکار علمی ارائه کرد.
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بازگشت مرد ۳۰۰ هزار دلاری
 ابراهیم شکوری با انتشار پستی در صفحه 
شخصی اینستاگرامش نسبت به حضور دوباره 
مهدی ترابی در پرسپولیس واکنش نشان داد و 
پیامی را در این خصوص منتشر کردو نوشت:» 
سالیان سال هســت مهدی را می شناسم، 
زمانی که بازیکن جوانان و امید سایپا بود و با 
توانمندی فنی و اخلاق بینظیر خود ، به تیم 
بزرگسالان راه پیدا کرد و کم کم به ستاره تیم 
تبدیل شد و حضورش در پرسپولیس بهترین 
انتخاب او بود، مذاکرات ما در کمترین زمان 
صورت پذیرفت و با کمک خود مهدی ، مبلغ 
۱۵۰ هزار دلار که برای رضایت نامه توســط 
عده ای مطرح شده بود پرداخت نشد و مهدی 
بدون حق فســخ قــرارداد ، به خانه خودش 
بازگشــت .« این جملات نشان می دهد که 
شــکوری از یک فتح الفتوح حرف می زند. 
جایی که توانسته دست دلالان و سودجویان 

را از قرارداد ترابی کوتاه کند.

 العربی قصد فروش ترابی را داشت
آنچه مشخص اســت در ماجرای جدایی 
مهدی ترابی از العربی این باشگاه قصد داشت 
با فروش ترابی از محل انتقال این بازیکن به 
باشــگاه های خواهان او به نوعی درآمدزایی 
کند و اعلام شده بود هر باشگاهی ترابی را می 
خواهد باید مبلغ ۶۰۰ هزار دلار به این باشگاه 

پرداخت کند تا بتواند در قبال آن ترابی را به 
خدمت بگیرد. در واقع ۶۰۰ هزار دلار از پولی 
که باید العربی به ترابی می داد باقی مانده بود. 
العربــی پس از اینکه قید ترابی را زد و اینکه 
باشگاههای دیگر قطری تمایلی به حضورش 
در این کشور نداشتند، دو راه داشت. یا باید 
ترابی را تا پایان فصل در تیم امیدش نگاه می 
داشت و ۶۰۰ هزار دلار به او می داد و یا اینکه 
او را ترانسفر می کرد و البته این ترانسفر باید 
بــالای ۶۰۰ هزار دلار می بود که پیدا کردن 

مشتری بالای ۶۰۰ هزار دلار برای ترابی کار 
راحتی نبود. برای ترابی چند آفر آمد. پیشنهاد 
سپاهان 4۰۰ هزار دلار و تراکتور ۳۰۰ هزار 
دلار بود. هنوز با عدد مدنظر العربی رقم فاصله 
داشت. پس فروش ترابی با بیش از ۶۰۰ هزار 
دلار ممکن نبــود. برخی ایجنت ها هم می 
خواســتند با دادن ارقام مختلف از ۵۰ هزار 
دلار تا ۱۵۰ هزار دلار به باشگاه العربی، ترابی 
را به پرسپولیس ببرند اما کار سخت اینجا بود 
که ترابی باید قید ۶۰۰ هزاردلار را می زد که 

این اتفاق با مشاوره مدیربرنامه هایش نیفتاد.

  العربی 3۰۰ هزاردلار به ترابی داد
ترابی وقتی دید که مشــتری بالای ۶۰۰ 
هزار دلار وجود ندارد، با مشــاور مدیربرنامه 
اصلی اش به باشگاه العربی پیشنهاد داد برای 
اینکــه بیخود و بی جهت در قطر نماند و به 
تیم امید نرود و این باشــگاهه هم ۶۰۰ هزار 
دلار هزینه نکند، با دادن نصف پول، خودش 
را بازیکن آزاد کند. در واقع ترابی از خیر ۳۰۰ 

هزار دلار که حقش بود گذشت و العربی هم 
۳۰۰ هزار دلار درجیبش ماند. ترابی ســعی 
کرد ۳۰۰ هزار دلار العربی را با بستن قرارداد 
با پرسپولیس جبران کند. هر چند از نظر زمانی 
و شرایط به ضرر ترابی شد اما ترابی با توافق ۸ 
میلیاردی با پرسپولیس برای یک و نیم فصل، 
به ۳۳۳ هزار دلار)به نرخ امروز( رسید. ضمن 
اینکه او به جای اینکه در تیم امید العربی بازی 
کند و به تیم دوم این باشگاه قطری برود، برای 

پرسپولیس بازی خواهد کرد.

 دست دلالان کوتاه شد
امروز در کنفرانس مطبوعاتی، شکوری به 
ماجرای ۱۵۰ هزار دلار اشــاره کرد و اینکه 
باشگاه برای پرداخت پول رضایتنامه ۱۵۰ هزار 
دلاری تحت فشار قرار گرفته بود اما صبوری 
به موقع و فعالیت در سکوت باعث شد باشگاه 
پولی به العربی ندهد و حتی باشگاه العربی به 
ترابی ۳۰۰ هــزار دلار هم بدهد. البته نباید 
فراموش کرد، چون باشــگاه قطری، خواهان 
فسخ قرارداد با ترابی شده بود، این اتفاق افتاد. 
البته از نقش صدری رئیس جدید هیات مدیره 
که 4 میلیارد تومان از ۸ میلیارد تومان را هم 
تامین کرد هم نباید گذشت. پیشنهاد سپاهان 
حدود ۱۰ میلیارد تومان بود و ممکن بود ترابی 
در آخرین لحظات راهش را به اصفهان کج کند!

استقلال از چند دستگی ضربه می خورد 
هفته چهاردهم لیگ برتر بیستم را پشت سرگذاشته ایم 
و اســتقلال صدر جدول را از آن خود کرده است. گرچه 
آبی ها تعقیب کننده هایی جدی دارند و رقابت در بالای 
جدول نفســگیر است اما شاگردان محمود فکری موفق 
شده اند تا اینجای کار تمام تیم ها را پشت سر بگذارند. با 
این اوصاف آبی پوشان با حواشی مخرب و عجیبی دست 
و پنجه نرم می کنند. صحبت های بازیکنان پس از برتری 
یک گله مقابل نساجی علیه مدیریت از یک سو و نارضایتی 
و قهر وریا پس از تعویض و البته انتشار قرارداد کاپیتان از 
سوی دیگر باعث شده اوضاع آنچنان که باید در اردوگاه 
آبی ها آرام نباشد. در این شرایط خبرنگار »ایران« با علی 
فتح الله زاده، محسن گروسی و مسعود معینی، ۳ پیشکسوت 
باشگاه اســتقلال گفت وگویی انجام داد تا وضعیت این 
روزهای استقلال را از ابعاد مدیریتی و فنی مورد بررسی 

و ارزیابی قرار دهد.
مدیرعامل سابق باشگاه استقلال صحبت هایش را با 
اشاره به نتایج این تیم آغاز کرد: »زمانی که یک تیم بهترین 
بازی ها را ارائه دهد اما نتیجه نگیرد، چه سودی دارد؟ این 
درست است که استقلال خوب بازی نمی کند اما تاکنون 
خوب نتیجه گرفته و به نظر من همین کافی اســت چرا 
که در حال حاضر اکثر تیم ها بازی های تماشاگرپسندی 
ارائه نمی کنند. شاید بتوان یکی از اصلی ترین دلیل این 
موضوع را غیبت هواداران دانست.« علی فتح الله زاده ادامه 
داد: »استقلال برای قهرمانی به مدیریت یکپارچه نیاز دارد 
و در حال حاضر شرایط مدیریت این گونه نیست. در این 
تیم چند دستگی وجود دارد و یک سری از بازیکنان در 
دســته هیأت مدیره قرار دارند و تعدادی دیگر در دسته 
مدیرعامل. برخی از بازیکنان هم در تیم سرمربی هستند 
و این چند دستگی باعث شده استقلال با حواشی روبه رو 
شود و ضربه بخورد.« مدیرعامل سابق استقلال با اشاره 
به جذب مهدی ترابی توســط باشگاه پرسپولیس افزود: 
»پرسپولیس بازیکن می گیرد اما در استقلال مشکلاتی 
درخصــوص غذای بازیکنان به وجود می آید. متولی این 

دو تیم وزارت ورزش است و بهتر است که وزارت ورزش 
تفاوتی بین این دو تیم قائل نشود. از سویی اعضای هیأت 
مدیره و مدیرعامل باید بدانند که همه در یک کشتی قرار 
دارند و همگی مسئول نتایج این تیم هستند. خواهشم از 
مسئولان باشگاه این است که همدل باشند تا استقلال این 
فصل قهرمان شود.« فتح الله زاده گفت: »استقلال این فصل 
شرایط خوبی دارد و بازیکنان خوبی در تیم بازی می کنند 
که می توانند مقدمات قهرمانی را مهیا کنند. به نظر من، تنها 
کمبود تیم،  هافبک بازیساز است و در صورت جذب چنین 
بازیکنی، استقلال می تواند به این مهم دست یابد. علاوه 
بر این یکی از مشکلات استقلال نداشتن آرامش و تمرکز 
کادر فنی است و فکری برای نتیجه گرفتن آرامش ندارد.«

مسعود معینی، بازیکن استقلال در دهه ۵۰ در خصوص 
شرایط فعلی این تیم گفت: »۳ بازی اخیر استقلال نسبت 
به بازی هــای ابتدای فصل متفاوت بود و در حال حاضر 
فوتبالی که استقلال ارائه می دهد، فوتبالی نیست که از 
کادرفنــی توقع داریم. فکری در دوران بازیگری، بازیکن 
خوبــی بود و زمانی که به اســتقلال آمد من او را تأیید 
کردم. او در لیگ یک عملکرد مناسبی داشت و در نساجی 
هم خوب نتیجه گرفت اما شرایط این تیم ها با تیم های 

استقلال و پرسپولیس متفاوت است، بنابراین مربی باید 
بتواند خودش را با شــرایط این تیم ها وفق دهد. این تیم 
بازیکنان خوبی دارد اما برای قهرمانی به همدلی هم نیاز 
دارد که در حال حاضر این فاکتور مهم وجود ندارد. گرچه 
با توجه به حضور مدیرعامل خوبی همچون احمد مددی 
می توان امیدوار بود که این تیم در خارج از زمین هم همدل 
باشــد و بتواند به نتایج خوب دست یابد.« معینی که در 
سال ۹۵ عضو هیأت مدیره باشگاه استقلال بود با اشاره 
به اتفاقی از آن دوران، صحبت هایش را ادامه داد: »در آن 
سال فیلم یکی از بازیکنان خارجی را به هیأت مدیره دادند. 
بازیکن موردنظر در فیلم بسیار خوب و باکیفیت بود اما 
وقتی با دقت بیشتری فیلم را نگاه کردم متوجه شدم که 
فیلم تند شده است! موضوع را به مدیرعامل وقت اطلاع 
دادم و گفتم که باید این بازیکن بیاید و تست بدهد. اما 
بازیکن مورد اشــاره به ایران آمد، با تیم قرارداد بست و 
حتی یک بازی هم برای اســتقلال انجام نداد و از ایران 
رفت.« این پیشکسوت استقلال افزود: »امسال جذب و 
استخدام بازیکن خارجی ممنوع شده اما متأسفانه دلال ها 
به هر طریقی می خواهند بازیکنان ناکارآمد به فوتبال ایران 
بیاورند. این یکی از مشــکلات اصلی فوتبال ما از جمله 

استقلال بوده اســت؛ موضوعی که باعث شده استقلال 
در ســال های اخیر با پرونده های سنگینی مواجه شود و 
صدمات زیادی ببیند که تبعات آن همچنان وجود دارد.«

محسن گروسی، بازیکن استقلال در دهه ۶۰ در ابتدای 
صحبت هایش سراغ حواشی اخیر رفت: »متأسفانه در این 
سال ها هرگاه استقلال خوب نتیجه گرفته با برخی حواشی 
روبه رو شده است. حالا هم که تیم صدرنشین است برخی 
در داخل باشــگاه به تیم ضربه می زنند. به نظرم در کادر 
مدیریتی باشگاه افرادی هستند که به هر دلیلی تیم را به 
حاشیه می برند. متأسفانه در حال حاضر مدیریت باشگاه راه 
را اشتباه می رود. اتحاد همه اعضای باشگاه باعث می شود 
تا یک تیم به موفقیت برسد؛ چیزی که در استقلال وجود 
ندارد. در حال حاضر هیأت مدیره، مدیرعامل و بازیکنان 
هرکدام یک گروه تشکیل داده اند و این موضوع باعث شده 
تیم به حاشــیه برود.« او در خصوص انتشار قرارداد وریا 
غفوری بیان داشــت: »همین موضوع باعث می شود ما و 
هواداران به برخی از مسئولان فعلی باشگاه مشکوک شویم. 
وقتی قراردادی محرمانه است هیچ فردی بجز مسئولان 
باشگاه نمی تواند قرارداد را در اختیار رسانه ای قرار دهد. 
در کل انتشــار قراردادها کار درستی نیست ولی اگر قرار 
اســت قراردادی منتشر شود باید قرارداد تمام باشگاه ها 
منتشر شود نه تنها یک باشگاه یا فقط یک بازیکن خاص.«

این پیشکسوت اســتقلال در خصوص اعتراض چند 
بازیکنان به مسائل فنی افزود: »این بحث در حوزه بازیکنان 
نیست و بازیکنان وظایفی دارند که باید به آن عمل کنند، 
بازیکن حق ندارد در مســائل فنی دخالت کند. در حال 
حاضر استقلال مدعی اصلی قهرمانی است، تیم نتیجه 
گرفته و نباید با چنین انتقاداتی مواجه شود. انتقاداتی وجود 
دارد و عده ای می گویند تیم بد بازی می کند، خب این در 
نوع خود درست است اما نکته اینجاست که بد بازی کردن 
تنها مختص استقلال نیست و در واقع همه تیم ها بازی 
قشنگ و زیبا به نمایش نمی گذارند و اکثر تیم ها صرفاً به 

دنبال کسب نتیجه هستند.«

حضور هیچ آزادکاری در المپیک قطعی نشده است
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: هیچ کشتی گیری از پیش برای حضور 
در بازی های المپیک توکیو انتخاب نشده است. ملی پوشان با ۲ روش مسابقات 

رو در رو و اعزام به تورنمنت ها انتخاب خواهند شد.
 »غلامرضا محمدی« گفت: در حال حاضر شرایط تمرینات اوزان که در آن 
کسب سهمیه المپیک شده و اوزانی که کسب سهمیه نشده متفاوت است و ما 

بر اساس این شرایط برنامه های خود را اعلام کردیم.
وی افزود: به دلیل اینکه در وزن های ۵۷ و ۸۶ کیلوگرم کسب سهمیه شده 
بود، رقابت های انتخابی را زودتر برگزار می کنیم و به همین منظور نیز در این 
اوزان کشتی گیری به رقابت های بین المللی پلیکونه ایتالیا اعزام نکردیم. البته 
مدنظر ما حضور کشتی گیران در وزن های المپیکی در این تورنمنت بود که در 
آن اوزان کشتی گیران اعزام می شوند و در مورد وزن ۱۲۵ کیلوگرم نیز پس از 

رقابت های بین المللی و آسیایی قزاقستان تصمیم گیری می شود.
محمدی تصریح کرد: ملاک، صرف انتخاب کشتی گیر از راه انتخابی نیست 
و شــرایط اردویی، تمرینی و اخلاقی کشتی گیران و حضور در تورنمنت ها تا 

المپیک توکیو بررسی می شود، تا بتوانیم بهترین تصمیم را نسبت به انتخاب 
ملی پوشان بگیریم.

وی اظهار داشــت: دو سیاست را در برنامه خود داریم که مقصود از اجرای 
هر دوی آن محک زدن کشتی گیران با برگزاری مسابقات رو در رو و اعزام به 

رقابت های بین المللی است.
محمــدی با بیان اینکه ملاک انتخاب نفرات مدنظر کادر فنی برای حضور 
در رقابت های انتخابی و اعزام به تورنمنت های بین المللی عملکرد آن ها از سال 
گذشته و مسابقات انتخابی برای جام جهانی صربستان است خاطرنشان کرد: به 
دلیل اینکه کشتی گیران چند ماهی را با توجه به شیوع ویروس کرونا از آمادگی 
دور بودند و در این ســه اردو روی آماده ســازی آن ها کار شده است، باید روی 
داشته های خود سرمایه گذاری کنیم و زمان و موقعیتی برای برگزاری رقابت های 

انتخابی به شکل گسترده نداریم.

 با حضور معاون وزیرورزش و جوانان ســالن چند منظوره ورزشی 
روستای خالدین قشم افتتاح شد

بمناسبت گرامیداشت چهل و دومین سالگرد شکوهمند پیروزی انقلاب اسلامی 
ســالن چندمنظوره ورزشی روستای خالدین شهرستان قشم باحضور تندگویان 
معاون وزیر افتتاح شد.به گزارش روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان،بمناسبت 
گرامیداشت چهل و دومین سالگرد شکوهمند پیروزی انقلاب اسلامی و در هشتمین 
روز از ایام الله دهه فجر،آیین افتتاح و بهره برداری سالن چندمنظوره ورزشی روستای 
خالدین شهرستان قشم باحضورمهندس تندگویان معاون امورجوانان وزیر ورزش و 
جوانان،امیاری مدیرکل ورزش وجوانان هرمزگان و هیئت همراه، نصری فرماندارقشم 
و جمعی از مسئولین محلی برگزارشد.لازم بذکراست ، این سالن ورزشی در مساحت 
یک هزار و ۸ مترمربع و اعتباری بالغ بر ۲ میلیارد و ۱۵۰ میلیون تومان از محل 

اعتبارات استانی احداث شده است.

 آغاز چهارمین المپیاد ورزشی مددجویان زندان مرکزی بوشهر
چهارمین المپیاد ورزشی مددجویان مرد و زن زندان مرکزی بوشهر با حضور 
معاون ســلامت ، اصلاح و تربیت زندانهای بوشهر ، رئیس هیات تنیس روی 
میز اســتان ، رئیس اداره سلامت ، معاون زندان و جمعی دیگر از مسئولین ، 

در محل مجموعه ورزشی آغاز شد .
این مســابقات در ۷ رشته و با شــرکت تعداد ۳۳۷ نفر و به مدت ۱۲ روز 
برگزار خواهد شــد .در آیین افتتاح این مسابقات ، معاون اداره زندان مرکزی 
، ضمــن عرض خیر مقدم به مهمانان عنوان کرد: حرکت و جنبش از ویژگی 
های حیات انسان و دارای انگیزه و ریشه در سرنوشت او و عاملی برای رشد و 
سلامت و نشاط اوست . انسان نیازمند به حرکت و ناگزیر از حرکت است . منع 
انسان از حرکت نه تنها موجب توقف رشد ، بلکه سبب افسردگی ، بروز رفتار 
ناهنجار و از دست رفتن شور و نشاط وی می گردد .وی افزود : ورزش بخشی 
از فرهنگ یک جامعه است و یکی از وظایف مهم تربیت بدنی و ورزش ، سالم 
ســازی جامعه می باشد . ورزش و تربیت بدنی نباید تنها به تقویت جسمانی 
و کســب پیروزی در مسابقات محدود گردد و مختص به عده ای اندک باشد 
، بلکــه بهره مندی از ورزش و تربیت بدنی باید فراگیر تا از این راه همگان با 

سلامت جسم و روح برای انجام امور جامعه پرورش یابند .
در این مراســم برنامه های فرهنگی مختلفــی همچون نمایش گروههای 

رزمی ، سرود و رژه تیم های شرکت کننده در مسابقات نیز اجراء گردید .
در بازی افتتاحیه این دوره از مسابقات ، تیم فوتسال اندرزگاه جوانان برابر 

اندرزگاه یک قرار گرفت .

 آیین افتتاحیه المپیاد ورزشی مددجویان اداره زندان دشتستان
المپیاد ورزشی زندان دشتستان با حضور رییس زندان دشتستان و جمعی 

از مسئولین دوایر داخلی در هشت رشته ورزشی افتتاح شد
در آیین افتتاحیه این دوره از مسابقات تیم های ورزشی مددجویان در رشته 
های فوتسال، ،پینگ پونگ،دارت،شطرنج،طناب کشی شنای پهلوانی،فوتبال 
دســتی،طناب زنی و زورآزمایی در سالن ورزشی شهید فقیه زندان دشتستان 
حضور یافتند. اســفندیاری رییس اداره زندان دشتســتان ضمن خیر مقدم و 
تبریک ایام الله فجر گفت: ایام الله فجر ایام افتخار و سرفرازی ملت ایران است 
و باید قدر این انقلاب را دانســت. وی افزود: امسال زندان دشتستان پنجمین 
دوره المپیاد را با حضور فعال مددجویان ورزشکار برگزار می کند و این نشان 
از جهتمندی فعالیتهای اصلاحی و تربیتی است.رییس زندان دشتستان اضافه 
کرد: ســعی کنید ورزش را به عنوان یکی از موارد مهم در برنامه های روزانه 

خود دنبال کنید زیرا سلامت جسم مقدمه ای بر سلامت روان است.
در ادامه از تعدادی مددجویان فعال فرهنگی در برنامه های گرامیداشــت 

دهه فجر تقدیر بعمل آمد. 

  جهانی فروشی نیست
رحمان رضایی ســرمربی تیم ذوب آهن از طرح شدن مساله انتقال میلاد 
جهانی به استقلال انتقاد کرد. رضایی گفت: »عده ای از استقلال با این بازیکن 
صحبت کرده اند. این یک کار غیرحرفه ای اســت که انجام شــده است. من به 
عنوان سرمربی تیم و باشگاه ذوب آهن تصمیم بر حفظ میلاد جهانی گرفته ایم  

و این بازیکن قابل فروش نیست.«

 واکنش جمشیدی به شایعه ابتلا به کرونا
 پس از درگذشــت ناباورانه مهرداد میناوند و علی انصاریان بر اثر ابتلا به 
بیماری کرونا، در فضای مجازی شایعه ای پیچید که پژمان جمشیدی بازیکن 
اسبق پرسپولیس نیز دچار این ویروس شده است. متاسفانه برخی خبرگزاری 
های رسمی هم این خبر را پوشش دادند اما امروز پژمان جمشیدی در نشست 
خبری فیلم خط فرضی در جشنواره فیلم فجر، گفت: هنوز هم باور نمی کنم 
میناوند و انصاریان را از دســت داده ایم. تســلیت می گویم به همه، به ویژه 
به مادران و خانواده این دو عزیز.در مورد خودم هم باید بگویم این شــایعه را 
شنیدم. نمی دانم این حرف ها را از کجا می آورند. هر خبری را نباید منتشر 
کرد. متشنج کردن جامعه واقعا کار درستی نیست. من هم کرونا ندارم و این 
حرف ها درســت نیست. من هنوز فکر می کنم خوابم و باور نمی کنم چنین 

اتفاقاتی رخ داده است.

 حمله ادموند اختر به یک جمله تكراری درباره استقلال
از محمود فکری با وجود صدرنشینی استقلال، همچنان انتقاد می شود.

 اســتقلال تهران در صدر جدول رقابت های لیگ برتر قرار دارد و به همین 
خاطر سرمربی این تیم از بعضی انتقادها ناراحت است. عده ای می گویند استقلال 
او خوب فوتبال بازی نمی کند و فقط نتیجه می گیرد. ادموند اختر مهاجم اسبق 
استقلال در واکنش به این انتقادها می گوید: »من هم می گویم استقلال زیبا بازی 
نمی کند ولی برای من اینهمه هجمه جالب است. برای من هوادار امتیاز گرفتن 
از نتیجه گرفتن مهمتر است. اگر زیبا بازی کنیم. برنامه یا سیستم داشته باشیم 
ولی نتیجه نگیریم، هوادار ناراحت نمی شود؟ به خاطر همین من از بین زیبا بازی 
کردن و امتیاز جمع کردن، به دومی رای می دهم. ترجیح می دهم استقلال زیبا 

بازی نکند ولی قهرمان شود.

 بازگشت وریا به تمرین استقلال
وریا غفوری، کاپیتان تیم فوتبال اســتقلال در محل تمرین آبی پوشان حضور 
یافت. وریا غفوری، کاپیتان تیم فوتبال استقلال که پس از اتفاقات بازی با نساجی 
مازندران در تمرین روز شنبه شرکت نکرده بود، امروز )دوشنبه( در محل تمرین 
حضور یافت.غفوری در جریان بازی با نساجی پس از تعویض به دنبال ناراحتی از 

یکسری از مسائل راهی رختکن شد و سپس ورزشگاه را ترک کرد.

 میلیچ؛ بازیكن فراموش شده استقلال!
با توجه به بدهی های جدیدی که گریبان گیر باشگاه استقلال شده است، بازگشت 
میلیچ و پرداخت مطالبات او همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد. هرویه میلیچ 
بازیکن تیم فوتبال استقلال، بعد از داربی ۹4 پایتخت، طی اقدامی غیر منتظره، به 
علت حواشی ای که برایش پیش آمده بود، به همراه خانواده اش ایران را ترک کرد 
و به کشورش کرواسی بازگشت. مشکلات انضباطی و حاشیه های تیمی که برای 
این بازیکن پیش آمد و همچنین دیرکرد مطالبات این بازیکن، مزید بر علت شد 
تا این بازیکن در حال حاضر برای بازگشــت به ایران و استقلال برنامه ای نداشته 

باشد و منتظر روزهای آینده باشد.

والیبال نخستین رشته ورزشی مورد علاقه بانوان در ایران است 
نایب رئیس بانوان فدراسیون با بیان این که والیبال 
نخستین رشته ورزشی مورد علاقه زنان ایران است، گفت: 
این موضوع زمینه مناســبی برای بسترسازی و رشد و 
توسعه والیبال بانوان است. به نقل از فدراسیون والیبال، 
فریبا محمدیان در نشست هم اندیشی نواب رئیس والیبال 
بانوان کشور که با هدف برنامه ریزی و بررسی راهبردهای 
توســعه پایدار والیبال بانوان، امروز )یکشنبه( در هتل 
المپیک تهران برگزار شد، افزود: چشم انداز و آرمان های 
فدراسیون جهانی والیبال، الگویی برای فدراسیون های 
ملی این رشــته ورزشی است.وی با اشاره به آرمان های 
فدراســیون جهانی والیبال تصریح کرد: بر اســاس این 
چشم انداز، والیبال باید ورزش شماره یک خانواده ها شود.

نایــب رئیس بانوان فدراســیون والیبال با طرح این 
سوال که آیا در استان های ایران ظرفیت دستیابی به این 
چشم انداز فدراسیون جهانی را داریم، گفت: در والیبال 
بانوان رشد کمی خوبی داشتیم، اما در بخش کیفی نیاز به 
استراتژی مضاعف و برنامه ریزی مجدد داریم. همچنین در 

بخش عملیاتی استان ها، به ترمیم ساختار و فراهم کردن 
مسیر رشد و توسعه والیبال بانوان نیاز داریم.

وی در ادامه گفت: فدراسیون جهانی والیبال ۱۱ هدف 
را برای سال ۲۰۱۹ ترسیم و طراحی کرده است که به هم 
وابسته هستند و والیبال بانوان ایران نیز برای بومی سازی 
باید به این اهداف توجه کند.محمدیان با اشاره به اینکه 
در آینده نشست های بیش تری به صورت آنلاین خواهیم 
داشت، گفت: امیدوارم از این فضای مشارکتی در مدیریت، 
رشــد و توسعه والیبال بانوان استفاده کنیم. از همکاران 
نیز درخواســت می کنم تا پایــان فروردین ماه ۱4۰۰ 
برنامه های پیشــنهادی خود را برای فدراسیون ارسال 
کنند.در ادامه این نشســت نیز مشاور امور بانوان رئیس 
فدراســیون، گزارشی از اقدامات انجام شده در یک سال 
گذشته در حوزه والیبال بانوان ارائه کرد و از نواب رئیس 
بانوان هیات های استانی خواست مشارکت بیش تری در 
برنامه ریزی برای رشد و توسعه والیبال بانوان داشته باشند.

مهناز شاددل تاکید کرد: باید همه در تعامل و همکاری 

با یکدیگر برای افزایش سطح والیبال بانوان تلاش کنیم 
و بدیهی است که در این مسیر، از انتقادهای سازنده نیز 

استقبال کنیم.
با توجه به شرایط کرونایی کشور، حضور نواب رئیس 
بانوان هیات ها در این نشســت به صورت حضوری و یا 
ویدیو کنفرانس اختیاری بود و نمایندگان ۱۵ استان در 
تهران حاضر شدند و سایر هیات ها نیز به صورت مجازی 

در این نشست شرکت کردند.
ارائه گزارش، پیشنهادات و نظرات، از دیگر محورهای 
این نشســت یک روزه بود که نواب روسای هیات های 
اســتانی در آن شــرکت کردند و محورهای مهم آن به 

قرار زیر است:
* اگــر اســتان ها فعالیت هــای خــود را به صورت 
برنامه ریزی شده و هدف دار دنبال نکنند، رشد و توسعه 
والیبال بانوان محقق نمی شود و بدیهی است که فدراسیون 
نیز بدون همکاری هیات ها در این مسیر موفق نخواهد شد.

* برخی هیات ها فعالیت بسیار کمی در والیبال بانوان 

دارنــد و باید با جذب حامیان مالی، فعالیت های خود را 
افزایش دهند.

* اســتان های مرزی که محروم هستند و برخی از 
استان ها که سال ها درگیر جنگ تحمیلی عراق به ایران 
بودند، انتظار حمایت های بیش تری برای رشد و توسعه 

والیبال بانوان دارند.
* امتیازات در نظر گرفته شده برای لیگ های والیبال 
بانوان در سال ۹۹، کار بسیار پسندیده ای بود و اگر برای 
مسابقات قهرمانی کشور هم این امتیازات درنظر گرفته 
شود، شرایط حضور قدرتمند استان ها را به مراتب بهتر 

می کند.
* با همکاری آموزش و پرورش، پایگاه هایی در مناطق 
مختلف کشور ایجاد شود که به صورت دائم استعدادیابی 

در والیبال، به ویژه بانوان را دنبال کند.
* استان هایی که پتانسیل لازم را دارند، به عنوان قطب 
والیبال بانوان معرفی شوند و فعالیت استان های همجوار 

زیر نظر این قطب ها پیگیری شود.

 طارمی تشنه گلزنی به یوونتوس
مهدی طارمی در دور گروهی لیگ قهرمانان حضوری کمرنگ در ترکیب پورتو داشت ولی در آستانه بازی رفت یک هشتم نهایی برابر یوونتوس، شرایط ۱۸۰ درجه تغییر کرده است.مهدی طارمی این روزها ستاره پورتو و یکی از محبوب 
ترین ها میان هواداران این باشگاه است. ستاره ایرانی تابستان ۲۰۲۰ از ریواوه راهی تیم قهرمان فوتبال پرتغال شد و شروع او با نیمکت نشینی همراه بود.هفته ها می گذشت و مهدی به ندرت جایی در ترکیب ثابت پیدا می کرد ولی هر زمان به 
به او فرصت داده می شد، قابلیت هایش را نشان می داد.تاثیرگذاری های مثبت طارمی در نهایت سرجیو کونسیسائو سرمربی پورتو را وادار ساخت تا از طارمی بیشتر در ترکیب ثابت استفاده کند و حالا که ۵ ماه از فصل جدید گذشته، طارمی 
تبدیل به مهره فیکس و غیر قابل انکار ترکیب آبی ها شده است.چند ماه پیش و زمانی که پورتو در دور گروهی لیگ قهرمانان با سیتی، المپیاکوس و مارسی در جدال بود، مهدی کمتر فرصتی برای حضور در میدان پیدا می کرد. او تنها ۲۷ 

دقیقه توانست برای پورتو بازی کند و گلی هم به ثمر نرساند اما حالا شرایط کاملا متفاوت است.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
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مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   
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امام صادق علیه السلام:

بكُِيَ الحُسَینُ علیه السلام خَمسَ 
حِجَجٍ، وکانتَ امُُّ جَعفَرٍ الكِلابیَِّةُ تنَدُبُ 

الحُسَینَ علیه السلام وتبَكیهِ وقَد کُفَّ 
بصََرُها، فَكانَ مَروانُ وهُوَ والِ المَدینَةِ 

را باِللَّیلِ حَتّی یقَِفُ،  یجَيءُ مُتَنَكِّ
فَیَسمَعُ بكُاءَها وندَبهَا.

بر حسین علیه السلام پنج سال 
گریسته شد. امُّ جعفر کِلابی )امّ 

البنین(، برای حسین علیه السلام 
مرثیه می سرایید و می گریست تا این 
که چشمانش نابینا شد. مروان، حاکم 

مدینه، به صورت ناشناس می آمد 
و پشتِ در می ایستاد و به گریه و 

مرثیه سرایی او گوش می داد. 
 الأمالي للشجري : ج ۱ ص ۱7۵

 دلار                         224,34۰ 
 یورو                        272,9۶۰ 
 پوند انگلیس           324,۰9۰

 درهم امارات             ۶4,77۰   
 لیر ترکیه                    3۱,۶۰۰
 سكه امامی         ۱۰۶,72۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰4,9۸9,۰۰۰
 نیم سكه              ۵۸,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سكه             3۸,۰۰۰,۰۰۰ 
 سكه گرمی         22,4۵۰,۰۰۰

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
 ق

بحران ناهار استقلال به آسیا کشیده شد!

فناوری
 رؤیای رفتن به فضا چگونه در ذهن انسان شكل گرفت؟ 

فناوری های فضایی با توجه به نقش مهم خود در اکتشافات و سفرهای فضایی 
می توانند تاثیر زیادی بر زندگی انسان ها داشته باشند. 

 فناوری های فضایی، فناوری هایی هستند که با کمک علوم فضایی و با هدف 
به کارگیری در فضانوردی و اکتشــافات فضایی ابداع می شوند. این فناوری ها، 
فضاپیماها، ماهواره ها، ایستگاه های فضایی و تجهیزات مرتبط با این مواد را در 
بر دارند. فضا محیط جدیدی برای بشــر اســت که کار کردن در آن، به ابزار و 
روش های نوین نیاز دارد. بسیاری از خدمات حوزه هواشناسی، سنجش از راه دور، 
سیستم های GPS، تلویزیون های ماهواره ای و برخی از انواع ارتباطات از راه دور، 
بر زیرساخت های فضایی مبتنی هستند. در میان علوم گوناگون، ستاره شناسی 
و علوم زمینی، از مزایای فناوری های فضایی برخوردار می شــوند. فناوری های 
جدیدی که منشــأ آنها، تلاش های مربوط به فضا اســت، غالبا در فعالیت های 

اقتصادی نیز مورد بهره برداری قرار می گیرند.
انسان همیشه هدف جست و جو در آسمان را در سر داشته و رویای فضا را 
می دیده است. در نیمه دوم قرن بیستم، موشک های بسیاری ابداع شدند که به 
اندازه کافی قوی بودند تا بر جاذبه غلبه کنند و راه را برای اکتشافات فضایی فراهم 
سازند. آلمان نازی بین سال های ۱۹۳۰ تا ۱۹4۰ دریافت که امکان استفاده از 
موشک ها به عنوان سلاح وجود دارد. پس از جنگ جهانی دوم، آمریکا و اتحاد 

جماهیر شوروی نیز برنامه های موشکی خود را آغاز کردند.
اتحاد جماهیر شوروی برای نخستین بار فناوری را به فضا وارد کرد. این کار 
با ورود ماهواره »اســپوتنیکSputnik(»۱ ۱( به فضا در روز چهارم اکتبر سال 
 Baikonur(»۱۹۵۷ صورت گرفت. این ماهواره فضایی، از »پایگاه فضایی بایکونور
Cosmodrome( به مدار زمین پرتاب شد. پرتاب اسپوتنیک۱، آغازگر عصر فضا 
بود و از نظر علمی و هم از نظر سیاســی، یکی از رویدادهای مهم قرن بیستم 
به شمار می رفت. اســپوتنیک۱ به ارسال سیگنال های رادیویی می پرداخت و 
تحلیل این ســیگنال های رادیویی، برای گــردآوری اطلاعات به کار می رفت. 
امواج رادیویی ارسال شده از این ماهواره توانست اطلاعات بسیاری را در اختیار 

دانشمندان بگذارد.
 Vostok(»۱نخستین پرواز فضایی موفقیت آمیز انسان، طی ماموریت »وستوک
۱( صورت گرفت که در آن، »یوری گاگارین«)Yuri Gagarin(، فضانورد روسی 
توانست به فضا پرواز کند. این ماموریت، یکی از مهم ترین ماموریت های صورت 
گرفته در تاریخ بشر بود که طی آن، فضاپیمای وستوک، از پایگاه فضایی بایکونور 
به مدار زمین پرتاب شد و گاگارین را به فضا برد. همه مراحل این ماموریت مهم 
یا توسط سیستم های خودکار و یا کنترل زمینی هدایت می شد؛ دلیل این امر، 
عدم اطمینان کادر پزشکی و مهندسان از نحوه واکنش انسان نسبت به بی وزنی 

بود؛ در نتیجه تصمیم گرفته شد که کنترل های دستی خلبان قفل شوند.
نخســتین ماهواره آمریکا، »اکسپلوررExplorer(»۱ ۱( نام داشت که در ۳۱ 
ژانویه ۱۹۵۸ به مدار وارد شد. پرتاب این ماهواره، از »پایگاه نیروی هوایی کیپ 
کاناورال«)Cape Canaveral Air Force Station( صورت گرفت. اکسپلورر۱ که 
ساخته »آزمایشــگاه پیش رانش جت«)JPL( ناسا بود، از »پایگاه فضایی کیپ 
کاناورال« به فضا پرتاب شــد. اطلاعات به دســت آمده از اکسپلورر۱، به یک 
 Van Allen Radiation(»دستاورد اکتشافی مهم یعنی کشف »کمربند وان آلن

Belt( کمک کرد.
نخستین فضاپیمایی که به نزدیکی ماه رسید، »لوناLuna(»۱ ۱( نام داشت 
که بخشــی از برنامه لونا متعلق به روســیه بود. لونا۱، در چهارم ژانویه ۱۹۵۹ 
توانست به مدار خورشید مرکزی برسد اما به دلیل سوختن قسمت بالای بدنه 
آن طی مرحله پرتاب، به ماه نرسید. نقص فنی در سیستم کنترل زمینی طی 
مرحله پرتاب، اجازه نداد که لونا۱ به مدار ماه وارد شــود و بدین ترتیب، لونا۱ 

فقط از کنار ماه عبور کرد.
ابداع سیستم ها و فناوری های فضایی همچنان برای اهداف نظامی، نظارت 
بر آب و هوا، ارتباطات، تصویربرداری و ســنجش از راه دور ادامه دارد. هدف از 
طراحی فناوری ها و سیستم های فضایی، این است که هزینه اکتشافات فضایی 
کاهش پیدا کند و ایمنی آنها افزایش یابد. بیشتر ماهواره های علمی و نظامی، 
برای کمک به ماموریت های گوناگون ابداع شده اند. رقابت تنگاتنگی میان ملل 

گوناگون برای طراحی و ابداع فناوری های فضایی وجود دارد.
با پرتاب ماهواره اســپوتنیک در ســال ۱۹۵۷ و آغاز عصر فضا، پیشــرفت 
فناوری های فضایی از یک ســو به توسعه برنامه هایی منجر شد که از داده های 
ماهواره ای استفاده می کردند و از سوی دیگر به پیشرفت علوم جوی، ستاره شناسی 
و اخترفیزیک انجامید. برخی از مهم ترین کمک های فناوری فضایی در این زمینه، 
بررســی های ماهواره ای بوده اند که میزان تخریب لایه ازن جو، وجود سیارات 

فراخورشیدی و سیاهچاله ها را نشان می دهند.
پیشــرفت سریع فناوری فضایی، به دستاوردهای خارق العاده ای مانند فرود 
آمدن روی سطح ماه منجر شده است. فناوری های فضایی، این امکان را برای 
بشر فراهم کرده اند که تصاویر بسیار واضحی از زمین و محیط خارق العاده اطراف 
آن ثبت کند. پیشرفت های چشمگیر فناوری های فضایی، دستاوردهای مهمی 
را به همراه داشته است که توسعه ایستگاه فضایی بین المللی، اکتشافات رباتیک 

سیارات دیگر و اجرام آسمانی را شامل می شود.
عملکرد سامانه های پیشران نیز برای برقراری امکان سفر سریع تر، انتقال بار 
بیشتر و ماموریت های دارای سرنشین عمدتا به دلیل طولانی بودن سفر است 
که با ســامانه های پیشران، ارتباط مستقیم دارد. عملکرد سامانه های پیشران، 
قابلیت اکتشاف و بهره برداری را به خصوص برای فعالیت های رباتیک محدود 
می کند زیرا یک محدودیت قابل توجه برای جرم بار مفیدی به شــمار می رود 
که می تواند با رعایت ایمنی، از سایر اجرام آسمانی به زمین و از زمین به سایر 

اجرام آسمانی منتقل شود.
فناوری های فضایی، ارتباط زیادی با اکتشافات انسانی دارند و هدف آنها این 
است که بتوانند انسان را برای مدت بیشتری در برابر محیط فضا مقاوم سازند و 
همچنین به ایجاد زیستگاه های مصنوعی در سایر سیارات کمک کنند. بخشی 
از چالش های پیش رو در این زمینه، ایجاد سیستم های کارآمدی است که به 
بازیابی منابع کمک می کنند و میزان ضایعات فضایی را به حداقل می رسانند. 
هدف مشترک همه این تلاش ها، تولید یک اکوسیستم مصنوعی است که حمایت 

بلندمدت از زندگی بشر را فراهم می کند.
یکی دیگر از جنبه های نیاز ما به محافظت از زندگی انســان، موضوع دفاع 
از ســیاره اســت. در نزدیکی زمین، اجرام آسمانی بسیاری مانند سیارک ها و 
دنباله دارها وجود دارند که می توانند تهدید قابل توجهی باشند. اجرام کوچکتری 
مانند شهاب سنگ ها ممکن است که روزانه با سیاره ما برخورد کنند. بیشتر این 
اجرام، در جو می سوزند اما برخی از اجرام بزرگتر می توانند نجات یابند و با سطح 

زمین برخورد کنند. بیشتر دهانه های سطح زمین، توسط اجرام بزرگتری شکل 
می گیرند که با آن برخورد می کنند. برخی از این دهانه ها هنوز هم قابل مشاهده 

هستند و این رخدادهای مهم را یادآوری می کنند.
برخورد این اجرام با زمین می تواند عواقب گوناگونی از خسارات جدی گرفته 
تا فاجعه های بزرگ را به همراه داشته باشد که زندگی را در مناطق وسیعی از 
زمین نابود می کنند. احتمال بروز چنین وقایعی بسیار کم است اما پیامدهای 
چشمگیری به همراه دارد؛ بنابراین باید راهبردهای مناسبی برای مقابلع با آنها 
ارائه شــوند. همه سازمان های فضایی مهم از جمله ناسا و آژانس فضایی اروپا 
به این موضوع توجه نشــان داده اند و تلاش کرده اند تا اقدامات خوبی را برای 
بهبود شرایط ارائه دهند. با وجود این، از آنجا که این موضوع یک تهدید جهانی 
به شــمار می رود، برای ارائه یک واکنش موثر، به سطح بالاتری از هماهنگی و 
یکپارچه ســازی نیاز است. در صورت بروز خطر فاجعه بار برخورد یک سیارک 
بزرگ، واکنش های بی نظم و پراکنده مناسب نخواهد بود؛ بنابراین برنامه ها باید 
آماده باشند تا واکنش به موقع صورت بگیرد و ماموریت های لازم انجام شوند.

ابداع و آزمایش روش ها و فناوری های جدید برای منحرف کردن یک جرم 
بزرگ هنوز باید تا حدود زیادی پیشرفت کنند تا به موفقیت برسند.

 بیل گیتس: برنامه »هاروارد« برای مسدود کردن نور خورشید 
ایده خوبی است

دانشــگاه »هاروارد« به زودی می تواند آزمایش مسدود کردن بخشی از نور 
خورشید با یک بالن بزرگ را در ماه ژوئن آغاز کند و »بیل گیتس« از این ایده 

حمایت کرده است. 
 به نقل از آی ای، دانشمندان دانشگاه »هاروارد« یک آزمایش بنیادی را در 
نظر دارند که قادر به کاهش اثرات گرم شدن کره زمین است و »بیل گیتس« 

بنیان گذار شرکت »مایکروسافت« از این ایده با پول خود پشتیبانی می کند.
اولین آزمایش مسدود کردن بخشی از نور مستقیم خورشید با یک بالن که 
در حکم یک سایبان عمل می کند، می تواند در اوایل ماه ژوئن ۲۰۲۱ انجام شود.

این پروژه با عنوان »آزمایش آشفتگی کنترل شده استراتوسفر«)SCoPEx( یک 
آزمایش علمی است که برای کمک به ما در درک بهتر امکان استفاده از ذرات 
معلق هوا در استراتوسفر در زمینه ژئومهندسی خورشیدی طراحی شده است.

این آزمایش شــامل بهبود مدل های رایانه ای پیرامون این مفهوم اســت. 
دانشمندان برای درک کامل خطرات و مزایای این طرح به این مدل ها اعتماد 
می کنند. دانشمندان دانشگاه هاروارد قصد دارند اولین آزمایشات خود را در ماه 
ژوئن سال جاری آغاز کنند. این آزمایش فقط یک آزمایش برای آزمودن ابزارهای 
بالنی است. این بالن زمانی که در ارتفاع ۱۰ کیلومتری پرواز می کند، واکنش های 
شیمیایی استراتوسفر را ارزیابی خواهد کرد. اما نکته قابل توجه در این طرح این 

است که یکی از حامیان مالی آن، »بیل گیتس« است.
هنگامی که این بالن به ارتفاع هدف خود برسد، ذرات بازتابنده را به اتمسفر 
می فرستد که هدف آن جلوگیری از برخورد مستقیم نور خورشید به زمین است. 

این کار از لحاظ تئوری می تواند اثرات گرم شدن کره زمین را کاهش دهد.
اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود، پروژه »SCoPEx« می تواند گامی مهم 
در تغییر نتیجه بحران نوظهور تغییرات اقلیمی باشد، اما برخی نگران هستند 
که این نوع اقدامات ممکن است جامعه جهانی را تشویق کند که به جای درمان 
علت که وابستگی جهانی به سوخت فسیلی است، به صورت مقطعی علائم تغییر 
آب و هوا را کاهش دهند و گرمای اضافی در اتمسفر را حفظ کنند. به عبارت 
دیگر، این کار به جای درمان یک زخم جدی، شبیه به چسباندن یک چسب 

زخم روی آن است.
نگرانی دیگر در مورد این پروژه تأثیرات احتمالی آن روی رشــد گیاهان با 
تغییر در میزان تابش نور خورشید به زمین است، اما دانشمندان و سرمایه گذاران 
می خواهند سرعت تغییرات آب و هوایی را کاهش دهند و به جهانیان فرصت 
بیشتری برای مقابله با مسائل بزرگتر که ریشه در این بحران زیست محیطی 
دارد، بدهند. هزینه این آزمایش تقریباً ۲۰ میلیون دلار خواهد بود که با توجه 
به تأثیر بالقوه آن در ارائه گزینه های جدید برای کاهش اثرات گرمایش زمین 
نسبتاً کم هزینه تلقی می شود. اگر پروژه »SCoPEx« موفقیت آمیز باشد، هدف 
نهایی این اســت که این بالن تقریباً ۲ کیلوگرم مواد شیمیایی مانند سولفات 
و کلســیم کربنات را در استراتوســفر زمین آزاد کند. این فرآیند »توده هوای 
آشفته« نام دارد که به وسعت یک منطقه فیزیکی تقریباً به طول ۱ کیلومتر و 

عرض ۱۰۰ متر است.
این طرح، بلندپروازانه و در عین حال عجیب است. اما برای اینکه این کار به 
صورت جهانی انجام شود، کشورها و میلیاردرها مجبورند از نتایج این آزمایش 
پیش رو در سراسر جهان تقلید کنند، در حالی که هنوز هیچ توضیحی در مورد 
چگونگی تأثیر آن روی گیاهان و حیات وحش وجود ندارد. اگر هم این راهکار، 
کار نکرد، می توان زیرساخت های انرژی را در جهان تغییر داد تا از یک جایگزین 

پایدار و سازگار با محیط زیست برای سوخت های فسیلی استفاده کنیم.

 کاشت خودکار جنگل با ربات های خودران!
ربات های جدیدی که دوســت دار محیط زیست هستند، می توانند به طور 
همزمان کار کنند و به طور روزانه سراسر منطقه ای بزرگ را درخت کاری کنند. 
به شکلی که یکی محل را از گیاهان مزاحم پاک می کند و دیگری جوانه می کارد. 
 به نقل از آی ای، دانشگاه »تارتو« استونی و شرکت »میلرم رباتیک« در این 
کشور اقدام به توسعه دو نوع ربات کرده اند که با همکاری یکدیگر و با استفاده 

از فناوری خودران، توانایی کاشت هزاران درخت را در روز دارند.
یکی از این ربات ها یک ربات کاشت است، در حالی که دیگری یک ربات تمیز 
کننده و آماده کننده شرایط برای ربات دیگر است. هر دوی آنها به اندازه یک 

خودروی کوچک هستند و می توانند به صورت همزمان کار کنند.
شــرکت »میلرم رباتیک« در وب سایت خود توضیح می دهد که ربات اول 
موسوم به »Multiscope Forester Planter« مجهز به مخزن کاشت با ظرفیت 
۳۸۰ جوانه یا بذر نهال است. این شرکت همچنین اشاره کرد که ربات آنها برای 
یک منطقه با آب و هوای معتدل طراحی شــده اســت، به این معنی که برای 

زمین های سفت و آب و هوای خشن مناسب نیست.
 »Multiscope Forester Brushcutter« در عین حال، ربات دوم موسوم به
بــرای حرکت و کار در زمین های ناهموار و محیط های چالش برانگیز طراحی 

شده است.
این سیســتم به پلت فرم موسوم به »Multiscope« مجهز است که به یک 
واحد قدرت با حداکثر فشار ۲۵۰ بار، جریان روغن ۷۰ لیتر در دقیقه، یک ابزار 

ناخن شکل و چندین حسگر مجهز شده است.

فناوری شارژ کاملا بی سیم Mi Air شیائومی می تواند چند دستگاه را از راه دور 
و بدون نیاز به پد شــارژر، به صورت هم زمان شــارژ کند. این سیستم شارژ دارای 

تعداد زیادی آنتن ویژه است. 
سیستم های شارژ بی سیم مبتنی بر پدهای شارژ و سیم پیچ  هنوز به طور کامل 
برای تمامی کاربران و تمامی دستگاه ها در دسترس قرار نگرفته اند و نسل به نسل 
شاهد اعمال برخی پیشرفت ها روی این نوع فناوری شارژ بی سیم هستیم. بااین حال 
آن طور که به نظر می رسد شرکت های حوزه ی فناوری مدت ها است روی جایگزینی 
برای شارژ بی سیم مبتنی بر پد شارژ کار می کنند که از راه دور توانایی شارژ کردن 

محصولات را داشته باشد و عملا سیستم شارژ  کاملا بی سیم نام بگیرد. 

 Mi Air فردی با گوشی می ۱۱ درحال کار با سیستم شارژ از راه دور 
Charge شیائومی

 Xiaomi Mi Air Charge شیائومی ساعاتی پیش فناوری شارژمحور جدیدی را با نام
Technology معرفی کرد؛ Mi Air Charge سیستمی برای شارژ بی سیم است که 
مطابق با ادعای شیائومی می تواند دستگاه ها را در »شعاع چندین متری« شارژ کند. 
براساس گزارش خبرگزاری ورج، سیستم شارژ شیائومی می تواند چند دستگاه 

را به صورت هم زمان با توان پنج وات شارژ کند و موانع فیزیکی تأثیری روی کاهش 
توان شارژ ندارند. شیائومی می گوید فناوری مورداشاره افزون بر گوشی های هوشمند 

با ساعت های هوشمند و دستبندهای تناسب اندام هم کار می کند. 

 شیائومی Mi Air Charge، دستگاه ها را در شعاع چند متری با توان 
پنج وات شارژ می کند

یکی از اهدافی که شیائومی با معرفی Mi Air Charge دنبال می کند، این است 
که »اتاق نشــیمن را کاملا بی سیم« کند. به لطف سیستم شارژ شیائومی، تمامی 
آیتم های حاضر در اتاق نشــیمن نظیر اســپیکر و لامپ و دستگاه های مربوط به 
خانه ی هوشمند همگی به صورت هم زمان توسط سیستمی واحد، شارژ می شوند. 
فردی به نمایندگی از شــیائومی در گفت و گو با رســانه ی ورج اعلام کرد هیچ 
 Mi Air Charge محصولی تجاری در ســال جاری میلادی به پشتیبانی از فناوری
مجهز نمی شود و فعلا هیچ تاریخ دقیقی برای عرضه ی محصولات سازگار با این 

فناوری در دسترس نیست.

 دستگاه شارژ سیستم شارژ از راه دور Mi Air Charge شیائومی
شیائومی می گوید فناوری اصلی سیستم شارژ از راه دور این شرکت برپایه ی 
موقعیت یابی و انتقال انرژی در فضا طراحی شده است. دستگاه شارژ جدید شیائومی 
که به صورت اختصاصی توســط این شرکت توسعه داده شده است در درون خود 
از پنج آنتن تداخل فازی اســتفاده می کند که می توانند به صورت دقیق، گوشی 
هوشــمند را مکان یابی کنند. یک آرایه ی کنترل فازی که متشکل از ۱44 آنتن 
اســت، موج هایی که پهنایشان به میلی متر می رسد را مستقیما ازطریق تکنیک 

بیم فورمینگ )Beamforming( برای گوشی ارسال می کند. 
شیائومی همچنین موفق به تولید آنتن های کوچکی برای گوشی های هوشمند 
 )Beacon Antenna( »شده است که از آنچه شرکت چینی به عنوان »آنتن راهنما
و »آرایه ی آنتنِ گیرنده« یاد می کند، بهره مند هستند. ظاهرا آنتن راهنما اطلاعات 
مربوط به موقعیت یابی را با مصرف انرژی پایین پخش می کند و ســپس آرایه ی 
آنتن گیرنده که خود شــامل ۱4 آنتن است سیگنال های موج میلی متری را که 
توسط دستگاه شارژر  ساطع شده اند، ازطریق مدار یکسوساز )Rectifier( به انرژی 

الکتریکی تبدیل می کند. 
در حال حاضر شرکت هایی نظیر Energous چندین سال است در نمایشگاه های 
بزرگی مثل CES وعده هایی با محوریت »شارژ کاملا بی سیم« مطرح کرده اند، اما 
فناوری موردبحث هنوز به طور کامل به بلوغ نرسیده و آماده ی ورود به بازار نیست. 
اینکه اوضاع دررابطه با راهکار شیائومی به چه صورت پیش می رود، موضوعی است 

که با گذر زمان مشخص خواهد شد. 

فناوری شارژ Mi Air شیائومی، دستگاه ها را از راه دور شارژ می کند

راه اندازی ناوگان روبوتاکسی های کاملا خودران در چین

رونمایی از یک چاپگر ۳ بعدی خانگی اما حرفه ای

شــرکت »اتو ایکس«)AutoX( ناوگان روبوتاکسی های کاملا خودران خود را 
برای عموم مردم در شهر شنژن چین در دسترس قرار داد. 

 به نقل از نیو اطلس، ســال گذشــته بود که شرکت »اتو ایکس«)AutoX( با 
مشــارکت شــرکت »علی بابا«)Alibaba( آزمایش تاکسی های رباتیک خودران 
خود را همراه با یک راننده کنترل ایمنی آغاز کرد. ماه گذشته نیز اولین برنامه 
آزمایشی تاکسی های کاملا بدون راننده را در شهر شنژن چین اجرا کرد. اکنون 

این شرکت، ارائه خدمات به عموم مردم را آغاز کرده است.
حالا شهروندان شهر شنژن که علاقه مند به سوار شدن بر یک روبوتاکسی با 
یک راننده پشــتیبان که پشت فرمان نیست، هستند می توانند در برنامه کاملًا 
بدون راننده این شــرکت ثبت نام کرده و این ســواری را در یکی از بزرگ ترین 
شهرهای چین تجربه کنند. شرکت »اتو ایکس« برای پشتیبانی از سرویس جدید 
خود یک مرکز پشتیبانی جدید ایجاد کرده است که از تجهیزات بسیار بهتری 
نسبت به سایر مراکز خود در شهرهای شانگهای و سایر شهرها برخوردار است و 
دارای اتصال به اینترنت از چندین تامین کننده برای اطمینان از اتصال پایدار و 

پشتیبانی شده توسط فیبر نوری و سیستم قدرت پشتیبان است.
این روبوتاکسی که یک مینی ون »کرایسلر پاسیفیکا« است، به لطف ترکیبی 
از دوربین های وضوح بالا، »لیدار«)LiDAR( و رادارهای دوربرد و نرم افزار خودران 

قادر به دستیابی به استقلال سطح 4 و ۵ است.
مسافرانی که از این روبوتاکسی کاملًا بدون راننده و خودران استفاده می کنند، 

می توانند در هر زمان دلخواه از ســفر خود به یک اپراتور پشتیبانی از مشتری 
متصل شــوند و با وی صحبت کنند و همچنین می توانند وضعیت وسیله نقلیه 

را نظارت کنند.

شــرکت »فرم لبز«)Formlabs( از اولین چاپگر ســه بعدی خود موسوم به 
»فیوز Fuse(»۱ ۱( که برای نمونه ســازی حرفه ای خانگی طراحی شده است، 

رونمایی کرد. 
به نقل از انگجت، امروز شرکت »فرم لبز«)Formlabs( یک چاپگر سه بعدی 
موســوم به »فیوز ۱« را که از نوع »پخت لیزری انتخابی«)SLS( اســت و برای 

ساخت نمونه های اولیه حرفه ای و مهندسان ساخته شده است، معرفی کرد.

 Additive(یــک تکنیک تولیــد افزودنــی )SLS(پخت لیــزری انتخابــی
Manufacturing( اســت که در آن با استفاده از یک لیزر به عنوان منبع انرژی 
مواد پودری)معمــولاً نایلون/ پلی آمید( را پخته و به هم متصل می کنند. این 
کار با هدف گیری نقاطی در فضا)که از یک مدل ســه بعدی در رایانه بدســت 
می آیــد( به طور خودکار و اتصال آنها به یکدیگر به منظور تولید یک ســاختار 
صلب صورت می گیرد. این روش شــبیه به ذوب لیزری انتخابی)SLM( اســت؛ 
این دو روش در یک نگاه از یک مفهوم یکســان هســتند، اما در جزئیات فنی 
تفــاوت دارند. روش ذوب لیزری انتخابی)SLM(  شــبیه به روش پخت لیزری 
انتخابی است، با این تفاوت که در SLM ماده به جای پخت کاملًا ذوب می شود 
و خصوصیات متفاوتی نظیر ســاختار کریستالی، تخلخل و غیره ایجاد می کند. 
SLS)و همچنین ســایر تکنیک های ذکر شــده AM( یک فناوری نسبتاً جدید 
هستند که تاکنون عمدتاً برای نمونه سازی سریع و برای تولید کم حجم قطعات 
کاملًا مورد استفاده قرار گرفته  است. با پیشرفت تجاری در فناوری AM، نقش 

تولید در حال گسترش است.
»فیوز ۱« از اولین پودر نایلون ساخته شده توسط شرکت »فرم لبز« استفاده 
می کند تا چاپ SLS را با قیمت مناسب تری برای کسب و کارها فراهم کند. این 
چاپگر در واقع یک چاپگر صنعتی با محفظه قابل جابجایی اســت که می تواند 
در هنگام اتمام کار برای استفاده مداوم و چند باره تعویض شود. علاوه بر این، 
یک دوربین داخلی به کاربران امکان می دهد ساخت و ساز را به صورت زنده و 
لحظه ای تماشا کنند و به آنها اجازه می دهد اشراف کامل به روند ساخت داشته 
باشــند. »فرم لبز« در دنیای پروتز پزشکی جایگاه ثابتی برای خود ایجاد کرده 
اســت و از چاپگرهای آن برای ســاخت دندان های مصنوعی استفاده می شود. 
در عین حال، »فیوز ۱« قبلًا توســط شــرکتی به نام PHS برای ساخت پروتز 

انگشت آزمایش شده است.


